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سردرگمی و افزایش نارضایتی شهروندان؛

شهرقم ومعضل کمبود پارکینگ 
درهسته  ویژه  به  درشهرقم  پارکینگ  کمبود  مشکل 
افزایش  نیست.  دیروز  و  امروز  مشکل  شهر  مرکزی 

خودروها در سطح شهر، ساخت و ساز خانه ها و مراکز خرید بزرگ، باعث شده تا علاوه 
بر ایجاد مشکلات آلودگی هوا و ترافیک، مشکل کمبود پارکینگ هم به وجود آید. حتی 
در مهمانی ها می بینیم که گاهی پدر خانواده اعضای خانواده را درمقابل منزل میزبان 
پیاده می کند و خودش به دنبال جای پارک خودرو می رود و این یافتن جای پارک گاهی 
تا بیست دقیقه طول می کشد چون کوچه پس کوچه های شهر نیز دیگر جای پارک 

خودرو را ندارند.
برای نمونه یکی از مشکلات شهر قم در خصوص کمبود پارکینگ را بیان می نمایم، 
اگرعصرروز پنجشنبه سری به آرامستان های سطح شهربویژه گلزارشهدای امامزاده 
علی ابن جعفر)ع (، امامزاده ابراهیم )ع( وباغ بهشت درانتهای خیابان انقلاب بزنید، 
به عینه خواهید دید که مردم برای رفتن برسرمزاراموات خود با مشکلات عدیده ای 
برای پارک خودرو مواجه هستند چرا که جای پارک های کنار خیابان و پارکینگ کنار 
مجتمع امام خمینی) ره( جوابگو نیست ومردم سرگردان در خیابان های اطراف برای 
پیدا کردن جای پارک هستند .  این درحالی است که جدا از نبود پارک برای رفت وآمد 
با پای پیاده نیزمردم دچار مشکل هستند ،جلوی درب های گلزار شهدا وبویژه در درب 
ورودی از سمت مجتمع شاهد پارک موتورسیکلت هستیم ومردم مجبور هستند از بین 

موتورسیکلت های پارک شده با سختی وارد گلزار شوند؟!
این مشکل هرهفته با شدت بیشترتکرارمی شود وهیچ اقدام اساسی برای رفع این 
معضل انجام نمی شود، گویا مسئولان اصلا این مشکل را نمی ببیند و اگر هم مشاهده 
می کنند به راحتی از کنار آن می گذرد.  به  اعتقاد  نویسنده  این مشکل دو راهکار کوتاه 
مدت و بلند مدت دارد، درکوتاه مدت باید نیروی های پلیس راهور در این روز در محدود 
گلزارشهدا بیشتر شود تا با حضور میدانی با هدایت و اعمال قانون و هدایت خودروها به 
سمت پارکینگ ازایجاد ترافیک و پارک های دوبل جلوگیری نماید و نیروی های تخلفات 
شهری شهرداری قم نیز درورودی درب های گلزار و پارکینگ های موجود حضوریابند و 
از پارک  موتورسیکلت ها و هرگونه سد معبر مقابل درب های گلزار شهدا و پیاده روهای 
منتهی به آن جلوگیری نمایند و همچنین نسبت به نظم دهی پارک  خودروها و ایجاد 

ورودی و خروجی درپارکینگ ها  اقدام نمایند.
دربلندمدت نیز باید شهرداری با مشارکت اداره کل اوقاف و امور خیریه ، بنیاد شهید 
و امورایثارگران و همچنین بخش خصوصی نسبت به احداث یک پارکینگ طبقاتی با 
ظرفیت بالا اقدام نمایند. چراکه احداث پارکینگ دراین نقطه از شهر ولو برای روزهای 
موجب  ازهرچیز  مهمتر  دارد،  اجتماعی  و  اقتصادی  توجیه  ها  ومناسب  پنجشنبه 

رضایتمندی بیشتر مردم  ازمسئولان می شود و احداث آن بایست دراولویت قرار گیرد.
همه مسئولان شهری و استانی به معضل  کمبود پارکینگ دراین شهر اذعان  دارند ولی 
اقدام عملی  چندانی برای حل این مشکل مشاهده نشده است.این معضل اعصاب و 
روان مردم این کلانشهر رابه مخاطره انداخته است.حال که به دلایل مختلف ازجمله 
کمبود زمین و نبود اعتبارات لازم مدیریت شهری امکان  ساخت پارکینگ را در نقاط 
مختلف شهر را ندارد ،بایدازتوان بخش  خصوصی برای ساخت پارکینگ  استفاده شود.
همچنین انتظار می رود با ورود جدی ترمسئولان شهری به حوزه ساخت پارکینگ با 
استفاده از ظرفیت های موجود و توان بخش خصوصی  و تسهیل شرایط  دریک افق 
کوتاه مدت شاهد افزایش تعداد پارکینگ های عمومی درسطح شهرقم باشیم  چراکه 
هرگونه تاخیر در رفع این معضل شهری تبعات اقتصادی و اجتماعی زیادی به همراه 

دارد که ممکن است جبران ناپذیر هم باشد!
روزنامه نگار

درهفته هشتم لیگ برتر فوتسال کشور رقم خورد ؛

تساوی فردوس قم مقابل صدرنشین
تیم فوتسال فردوس بازی باخته را با تساوی عوض کرد. براساس این گزارش ،تیم 
فوتسال فردوس قم در چارچوب بازی های هفته هشتم لیگ برتر فوتسال باشگاه های 
کشور، عصر امروز در ورزشگاه شهید حیدریان، برابر سن ایچ ساوه با نتیجه ۲ – ۲ به 
تساوی رسید تا ضمن توقف صدرنشین لیگ، نوار شکست های متوالی خود را قطع کند. 
فردوس که چهار هفته متوالی را با شکست پشت سر گذاشته بود پس از دریافت دو گل 
در دقایق ابتدایی بازی، در ادامه متفاوت ظاهر شد و با گل های سعید قلندری و مهدی 
وفایی بازی را به تساوی کشاند. هم اکنون فردوس با ۶ امتیاز در جایگاه دوازدهم جدول 
۱۴ تیمی لیگ برتر فوتسال قرار گرفت و سن ایچ هم ۲۰ امتیازی شد و در رده دوم ایستاد.

روح اله کرمانی*
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مدیر درمان بیمه تامین اجتماعی  استان قم گفت: مراجعه به مراکز طرف 
قرارداد با بیمه تامین اجتماعی این استان در سه ماه نخست امسال در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال، ۲۵ درصد افزایش نشان می دiد.  سید مهدی محصل 
در گفت وگویی  افزود: تعداد مراجعه به مراکز درمانی ملکی در سه ماه نخست 
امسال ۳۰۴ هزار و ۴۱۰ مورد و در مدت مشابه پارسال ۲۴۲ هزار و ۹۲۸ مورد 
بوده است. وی اضافه کرد: تعداد مراجعه به پزشکان طرف قرارداد نیز در سه 

شهردار قم از افتتاح و بهره برداری مجتمع تفریحی خدماتی کهکشان غدیر 
به عنوان یکی از پروژه های شاخص شهرداری قم در حوزه سرمایه گذاری هم زمان 
با هفته دولت خبر داد. دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد ضمن گرامیداشت هفته 
دولت و یاد و خاطره شهدای گرانقدر از جمله شهید رجایی و شهید باهنر، این 
هفته را فرصتی مغتنم برای ایجاد انگیزه و امیدآفرینی در جامعه به واسطه معرفی 
خدمات و دستاوردهای بخش های مختلف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 

مدیر درمان بیمه تامین اجتماعی استان قم خبرداد:
افزایش 25درصدی مراجعه بیمه شدگان به مراکز طرف قرارداد 

شهردار قم خبرداد: درهفته دولت
بهره برداری از مجتمع تفریحی خدماتی کهکشان غدیر 
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رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم مطرح کرد:

کم کاری بانک های قم
 در پرداخت تسهیلات 
پیش بینی میانگین رشد۷.8 درصد اقتصادی قم 
آخرین نرخ تورم قم ۳8.۵ درصد است

مدیر درمان بیمه تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

افزایش 25درصدی مراجعه بیمه شدگان
 به مراکز طرف قرارداد 

مدیر درمان بیمه تامین اجتماعی  استان قم گفت: مراجعه به مراکز طرف قرارداد با بیمه 
تامین اجتماعی این استان در سه ماه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال، ۲۵ 
درصد افزایش نشان می دiد.  سید مهدی محصل در گفت وگویی  افزود: تعداد مراجعه به مراکز 
درمانی ملکی در سه ماه نخست امسال ۳۰۴ هزار و ۴۱۰ مورد و در مدت مشابه پارسال ۲۴۲ 
هزار و ۹۲۸ مورد بوده است. وی اضافه کرد: تعداد مراجعه به پزشکان طرف قرارداد نیز در سه 
ماه امسال ۲۴۰ هزار و ۲۰۲ بار و در مدت مشابه پارسال ۲۰۳ هزار و ۷۹ بار بوده که ۱۸ درصد 
افزایش یافته است. وی ادامه داد: اعمال جراحی سرپایی، بستری، مراجعات سرپایی و بستری 
نیز به ترتیب ۱۲، ۴۸، ۲۲ و هفت درصد افزایش نشان می دهد. محصل گفت: در ابتدای شیوع 
بیماری کرونا، مراکز ملکی استان با کاهش شدید مراجعات روبه رو بود، اما با گذشت بیش از ۲ 
سال از این بیماری، روند مراجعات بیشتر شده است. وی همچنین خاطرنشان کرد: در سه ماه 
نخست امسال ۲۸۰ زایمان در بیمارستان تامین اجتماعی قم انجام شد که از این تعداد ۱۱۳ 
مورد سزارین و ۱۶۷ مورد طبیعی بود. وی افزود: تعداد زایمان، سزارین و طبیعی در مقایسه با 
مدت مشابه پارسال به ترتیب، ۲۳، ۲۳ و ۲۲ درصد کاهش نشان می دهد. چهار مجموعه ملکی 
مدیریت تامین اجتماعی با ۵۰ متخصص و ۱۱۰ پزشک عمومی در استان قم فعال است؛ 

مدیریت درمان تامین اجتماعی قم با ۸۰۰ مرکز درمانی طرف قرارداد است.
 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم:

شهرداری ها نقش مهمی در اعتماد مردم 
به کشور دارند

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: در شرایط کنونی این پروژه های شهرداری ها 
بوده که در حال افتتاح بوده که دولت باید توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد چراکه 
حفظ نظام، مقبولیت نظام بین مردم و اعتماد مردم به نظام از کنار فعالیت های شهرداری 
اتفاق می افتد. مجید متین فر در حاشیه مجمع شهرداران کلان شهرهای کشور اظهار داشت: 
شهرداری ها تنها نهادی هستند که اسم مردمی بودن را یدک می کشند، چراکه سازمان هایی 
غیردولتی تلقی می شوند که استقلال مالی دارند. وی با بیان اینکه شهرداری ها از اعتبارات 
دولتی بهره مند نیستند و درآمدشان از طریق عوارضی تأمین می شود تصریح کرد: سازمان های 
ذی ربط ازجمله شورای شهر وضع می کنند و شهرداری ها مکلف به وصول آن هستند. معاون 
شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: شهرداری ها دارای هزینه های جانبی و عمرانی 
هستند و در شرایط کنونی این پروژه های شهرداری ها بوده که در حال افتتاح بوده که دولت باید 
توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد چراکه حفظ نظام، مقبولیت نظام بین مردم و اعتماد 

مردم به نظام از کنار فعالیت های شهرداری اتفاق می افتد.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

روند پر شتاب ساخت محور چهار بانده 
پردیسان - ورجان 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: روند چهار بانده شدن محور پردیسان- ورجان با 
سرعت در حال انجام است. محمد صادقی با بیان اینکه طرح چهار بانده شدن محور پردیسان – 
ورجان با شتاب مناسبی در حال اجرا است گفت: در فاز نخست این طرح با اعتباری بالغ بر ۱۷۲ 
میلیارد تومان، حد فاصل میدان آیت الله بهجت تا محور پردیسان به طول چهار کیلومتر  چهار 
بانده می شود. صادقی افزود: مسیر موجود مسیر رفت خواهد بود و مسیر جدید الاحداث هم 
مسیر برگشت را شامل می شود. وی گفت: امیدواریم این طرح تا یک سال آینده به بهره برداری 
برسد.  گفتنی است جاده پردیسان – ورجان از محور های پرتردد و حادثه خیز استان است که به 

دلیل عرض کم، در طول سالیان گذشته شاهد تصادفات منجر به فوت بی شماری بوده است.
 

آیت الله فاضل لنکرانی:

اقدامات اوقاف موجب تکریم امامزادگان 
و زائران شده است

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( گفت: اقدامات عمرانی و فرهنگی اوقاف موجب تکریم 
امامزادگان و زائران است. 

آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی از حرم مطهر امامزاده شاه سید علی)ع( بازدید و مضجع 
شریف این امامزاده واجب التعظیم را زیارت کرد.

احمد زیدآبادی فعال سیاسی :
دو جناح سیاسی با وعده های توخالی 

مطالبات مردم را افزایش داده اند 
یک فعال سیاســی گفــت: نوع 
رقابــت بیــن دو جنــاح داخل در 
حاکمیت طــوری بوده کــه برای 
جلب افکار عمومی و به ویژه جلب 
قشــر مردم عادی کشور دائما در 
وعده های بزرگ توخالی مسابقه 
گذاشــته اند و این ســبب شــده 
مطالبات در تمام زمینه ها افزایش 
2یابد به طــوری که از نــگاه مردم، 

آیت الله سید حسن خمینی: 
یک مدیر تنها به شرطی مدیر 
اسلامی است که »شجاع« باشد 
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رئیس جمهور در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل: 

دولت توجه و باور به مردم را 
سرلوحه کار خود می داند

یادگار امام یادگار با تأکید بر اینکه 
یک مدیر یا مشاور تنها به شرطی 
مدیر اســلامی اســت که شــجاع 
باشــد گفــت: امــروز روز حمایت 
بیشتر از دولت و خدمت بیشتر به 
مردم است.   آیت الله سید حسن 
خمینــی  صبــح  روز ســه شــنبه 
در مراســم تجدید میثــاق رئیس 
جمهوری و اعضــای هیات دولت 

 رئیــس جمهور با تاکید بر اینکه 
نگاه امام )ره( به مردم تشریفاتی 
نبود، گفت: بر همین اساس دولت 
مردمی سرلوحه کار خود را توجه 
به مــردم، باور به مــردم و مردمی 
می دانــد.   کشــور  کــردن  اداره 
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی 
رئیس جمهور صبح روز سه شنبه 
با حضور در حرم بنیانگذار انقلاب  2

تفریحی  مجتمع  بهره برداری  و  افتتاح  از  قم  شهردار 
پروژه های  از  یکی  به عنوان  غدیر  کهکشان  خدماتی 
شاخص شهرداری قم در حوزه سرمایه گذاری هم زمان با 

هفته دولت خبر داد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد ضمن گرامیداشت هفته 
دولت و یاد و خاطره شهدای گرانقدر از جمله شهید رجایی 
ایجاد  برای  را فرصتی مغتنم  این هفته  باهنر،  و شهید 
انگیزه و امیدآفرینی در جامعه به واسطه معرفی خدمات و 
دستاوردهای بخش های مختلف نظام مقدس جمهوری 

اسلامی ایران دانست.
وی تعامل و هم افزایی موجود در مجموعه شهرداری و 
مدیریت شهری قم با مجموعه مدیریت استان به عنوان 
نماینده دولت را در وضعیت مناسب و همراه و هم مسیر 
در جهت خدمت رسانی و رفع مشکلات شهر و استان قم 
اعلام کرد و افزود: در شرایط فعلی تمرکز مجموعه مدیریت 
استان و مدیریت شهری اعم از شورای شهر و شهرداری 

پروژه های مختلف در جهت  اجرای  برای  بر تلاش  قم، 
ارتقای سطح زندگی شهروندان و زائران قم بوده و فارغ از 
حاشیه ها تمام تلاش خود را در این زمینه به کار می گیریم.

شهردار قم افتتاح بیش از ۴۰ پروژه موثر شهری در حوزه 
های سرمایه گذاری،عمرانی، خدماتی، محیط زیست، 
حمل و نقل و ترافیک ، فرهنگی ورزشی و فضای سبز با 
اعتباری بیش از ۸۴۰۰ میلیارد ریال در ایام هفته دولت را 
از جمله برنامه های شهرداری قم برای گرامیداشت این ایام 
عنوان کرد و گفت: بهره برداری و معرفی این پروژه ها که 
ماحصل ماه ها و حتی سال ها تلاش خادمان شهر است، 
اقدامی است در راستای تبیین دستاوردها و موفقیت هایی 
ایران برای  که در سایه نظام مقدس جمهوری اسلامی 

مردم بدست آمده است.
مجتمع  بزرگ  پروژه  از  بهره برداری  سقائیان نژاد  دکتر 
پروژه های  جمله  از  را  غدیر  کهکشان  خدماتی  رفاهی 
شاخص این مرحله از افتتاح پروژه های شهری در حوزه 

سرمایه گذاری و مشارکت های اقتصادی دانست و گفت: 
با  و  بوده  ریال  میلیارد  از ۱۲۰۰  بیش  پروژه  این  ارزش 
بهره برداری از آن به صورت مستقیم برای بیش از ۱۵۰ 
نفر اشتغال ایجاد خواهد شد. مجموعه سالن های سینما، 
تالارهای پذیرایی، رستوران ها و سایر محیط هایی با کاربری 
تفریحی  سرگرمی و فروشگاهی در زیربنایی به وسعت 
۱۰.۰۰۰ متر مربع از جمله ویژگی های این پروژه است 
که در بلوار غدیر احداث شده است. شهردار قم با تأکید بر 
لزوم توجه بیشتر برای جذب منابع مالی از طریق استفاده 
از ظرفیت مشارکت های اقتصادی در اجرای پروژه های 
شهر  سرمایه گذاری  جامع  سند  اجرای  گفت:  شهری، 
قم با هدف احصای ظرفیت های این حوزه و رفع موانع 
و مشکلات اجرایی آن از اولویت هایی است که به صورت 
مداوم در شهرداری قم در حال اجرا بوده و نه تنها سازمان 
سرمایه گذاری بلکه تمامی معاونت ها، مناطق و سازمان ها 

مکلف به استفاده از این ظرفیت شده اند.

شهردار قم خبرداد: درهفته دولت

بهره برداری از مجتمع تفریحی خدماتی کهکشان غدیر 

مدیرعامل خانه خلاق و نوآوری اشراق مطرح کرد؛

تعامل کودکان در بازی به جامعه پذیری آنها منجر می شود
مدیرعامل خانه خلاق و نوآوری اشراق گفت: اجتماع سازی، تحرک آمیز بودن، شبیه 
سازی موقعیت شغلی، جامعه پذیری و تعامل اجتماعی، ایجاد دوستی و رفاقت از 

کارکردهای ارزشی بازی به شمار می روند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد قطبی در یازدهمین جلسه از سلسله وبینارهای 
درس گفتار حکمرانی خلاق و دانش بنیان که با موضوع »بازی بومی محلی؛ ترجمه 
فناورانه ارزش ها« و به همت خانه خلاق و نوآوری اشراق دفتر تبلیغات اسلامی برگزار 
شد، در ابتدا با برشمردن برخی بازی های بومی محلی گفت: هفت سنگ، قلعه بازی، 
زو و… از جمله بازی های بومی محلی ما هستند؛ بخش عمده ای از این بازی ها امروز با 
پیدایش اینترنت از بین رفته است. وی با بیان تعریفی فناورانه از بازی ادامه داد: فرآیند 

ارزش آفرینی فرهنگی اجتماعی همراه با تعامل و شادی را بازی می گویند.
افزود:  بازی  با برشمردن مؤلفه های  ادامه  والمسلمین قطبی در  حجت الاسلام 
بازی که در واقع یک فناوری نرم و هویت ساز است، باید شامل مؤلفه هایی از جمله پر 
تحرکی، سناریومندی، تکرارپذیری، هیجان انگیزی، ریتمیک بودن، دارای تعامل بالا، 

در بردارنده ارزش فرهنگی و بهره گیری از همه قابلیت های بدن می باشد.
وی تصریح کرد: تمام بازی ها از جمله بازی های کوچک نیز باید تحرک داشته باشند؛ 

متأسفانه امروز، تحرک از میان برخی بازی های ما از بین رفته است.
مدیرعامل خانه خلاق و نوآوری اشراق گفت: بازی یک فرآیند رها شده نیست؛ بازی 

در واقع باید شامل یک ابتدا و انتها باشد؛ لذا سناریومندی بازی، ارزش ساز است.
وی اظهار کرد: برخی بازی های مبتنی بر اسباب بازی، در خلاقیت، پرتحرکی، 
سناریومندی، تکرارپذیری و هیجان انگیزی ریتم خاصی ندارند؛ اما می توان گفت که 
عموم بازی ها دارای ریتم هستند. حجت الاسلام والمسلمین قطبی ضمن اشاره به 
کارکردهای بازی گفت: اجتماع سازی، تحرک آمیز بودن، شبیه سازی موقعیت شغلی، 
جامعه پذیری و تعامل اجتماعی، ایجاد دوستی و رفاقت، چرخش یارگیری، تربیت و 

رشد حواس و تخلیه هیجان مختلف از کارکردهای ارزشی بازی به شمار می روند.
از کارکردهای خوب و مهم بازی شبیه سازی موقعیت شغلی است

وی بیان کرد: از کارکردهای خوب و مهم بازی می توان به شبیه سازی موقعیت شغلی 
اشاره کرد؛ در بسیاری از بازی ها می بینیم که کودکان ما به ایفای نقش های مختلفی 

مثل دکتر، معلم و کشاورز می پردازند.
تعامل  به  بازی  تعامل کودکان در  نوآوری اشراق گفت:  و  مدیرعامل خانه خلاق 
اجتماعی و جامعه پذیری آنها منجر می شود؛ امروز یکی از چالش های رو به روی ما 
در حوزه فرهنگ، جامعه پذیری افراد می باشد. کودکان در فرآیند جامعه پذیری، نحوه 

صبحت کردن، درخواست، ارتباط گیری، فرار از تهدید و کمک کردن را می آموزند.
که چه  است  این  رو می شویم  به  رو  آن  با  ما  که  اکنون سوالی  کرد:  تصریح  وی 
ظرفیت هایی در حوزه های کسب و کار در بازی وجود دارد؛ به نظر می آید که اگر ما 
به بازی های بومی و محلی موجود در کشور خود نگاه کسب و کاری داشته باشیم، 

می بینیم که ظرفیت ایجاد کسب و کار در آنها وجود دارد.
حجت الاسلام والمسلمین قطبی در ادامه بحث به برشمردن ظرفیت ها و میدان های 

کسب و کار در بازی پرداخت و گفت: طراحی، تولید و عرضه لوازم بازی، آموزش بازی، 
لیگ های رقابتی و مسابقات، تعمیم المان ها و نمادهای بازی در تولیدات هنری و 
رسانه، تولید داستان و بازی واره ها، صادرات بازی، بازی نما و روایتگری بازی، بازی 
درمانی و آموزش از راه بازی از جمله میدان های کسب و کار در حوزه بازی ها به شمار 

می روند.
امروزه یکی از میدان های آموزشی موفق، آموزش بازی ها که ما در این زمینه 

پیشرفت چشمگیری نداشته ایم
وی تأکید کرد: امروزه یکی از میدان های آموزشی موفق، آموزش بازی ها می باشد؛ 
ولی متأسفانه ما در این زمینه پیشرفت چشمگیری نداشته ایم. لکن بسیاری از مؤسسه 
ها و کارآفرینان می توانند به این عرصه ورود پیدا کرده و به صورت حضوری و مجازی 
به آموزش بازی های مختلف بپردازند. مدیرعامل خانه خلاق و نوآوری اشراق با اشاره 
به اینکه بازی یک فناوری نرم است به بیان ظرفیت های ارزشی بازی پرداخت و عنوان 
داشت: سبک زندگی از ظرفیت های ارزشی بازی به شمار می رود؛ در حوزه سبک 
زندگی می توان ارزش های فرهنگی موجود در سه مقوله خوراک، پوشاک و ارتباطات از 
راه بازی بیان کرد. وی بیان داشت: از دیگر ظرفیت های ارزشی بازی، مشاغل نوپدید 

می باشد؛ از طریق بازی می توان به آشنایی، آموزش و ترویج مشاغل نوپدید پرداخت.
از  که  حقیقی  و  مجازی  بین  تقاطع  افزود:  قطبی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
چالش های بزرگ این عصر بوده نیز از ظرفیت های ارزشی بازی به شمار می رود؛ تعامل 
و تقاطع بین محیط و فضای مجازی با استفاده از چالش های محیطی و امتداد مجازی 

می تواند از راه بازی به کودکان منتقل شود.
وی در پایان با تأکید بر ویژگی های خاص سبک زندگی مدرن به عنوان یکی دیگر 
از ظرفیت های ارزشی بازی خاطرنشان کرد: در زندگی مدرن امروز، ما با مقوله های 
شهرنشینی و آپارتمان نشینی سروکار داریم؛ یکی از راه های آموزش و انتقال فرهنگ 

شهرنشینی و آپارتمان نشینی در نسل نو بهره گیری از ظرفیت های بازی هاست.

در حوزه های روانشناسی و مددکاری اجتماعی ؛
فراخوان جذب نیروی خرید خدمت ساعتی درموسسه مصباح الهدی

سردرگمی و افزایش نارضایتی شهروندان؛

شهرقم ومعضل
 کمبود پارکینگ 

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم:

باغ صادقی تبدیل به بوستان بانوان می شود

ایمان /روح اله کرمانی: مشکل کمبود پارکینگ درشهرقم به ویژه درهسته مرکزی شهر مشکل امروز و دیروز نیست. 
افزایش خودروها در سطح شهر، ساخت و ساز خانه ها و مراکز خرید بزرگ، باعث شده تا علاوه بر ایجاد مشکلات آلودگی 
هوا و ترافیک، مشکل کمبود پارکینگ هم به وجود آید. حتی در مهمانی ها می بینیم که گاهی پدر خانواده اعضای خانواده 
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رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم خبرداد:

شناسایی فرصت های سرمایه گذاری
 تا سقف ۷ هزار میلیارد تومان 

8

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم گفت: چشم انداز سرمایه گذاری در شهرداری قم بر اساس 
افق 1404 و 1414 در حال پیگیری بوده و آسیب های سرمایه گذاری گذشته احصا و فرصت های سرمایه گذاری در سقف 7 
هزار میلیارد تومان تدوین شده است. علی رمضانی با اشاره به تدوین سند راهبردی سرمایه گذاری شهرداری قم اظهار داشت: 

شهرداری قم هم اکنون در قالب دو افق ۱۴۰۴ و ۱۴۱۴ اهداف و برنامه های کلان سرمایه گذاری را دنبال می کند.
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چهار شنبه-2 شهریور ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 25565

چالش های ارتقای 
دیپلماسی عمومی ایران 

دیپلماسی عمومی علی رغم اهمیت و تاثیرگذاری 
هنوز آنچنان که شاید و باید در ایران و در دستگاه های 

مرتبط دولتی مورد توجه قرار نگرفته و تلاش های انجام شده در این حوزه پراکنده و 
غیرهدایت شده هستند و از همین رو چندان نتیجه بخش هم نبوده اند. این در حالی 
است که قدرت های بزرگ و حتی بسیاری از کشورهای همسایه ایران این مقوله را 
جدی گرفته اند و بسیاری از تحرکات تجزیه طلبانه و قومی در برخی استان های 
مرزی ایران و به خصوص استان های آذری نشین با اتکا به ابزار دیپلماسی عمومی 
صورت می گیرد. به طور قطع اگر ایران دیپلماسی عمومی پویاتر و فعال تری داشت 
در جهت پیشبرد سیاست خارجی خود و اقناع افکار عمومی در دیگر کشورها موفق 

تر عمل می کرد.
در ادامه به طور فشرده مهمترین چالش های ارتقای دیپلماسی عمومی جمهوری 

اسلامی ایران مرور می شود.
۱. عدم تربیت نیروی متخصص دیپلماسی عمومی در دانشگاه ها: موفقیت در 
حوزه دیپلماسی عمومی مستلزم تغییرات بنیادین در نظام آموزش عالی کشور به 
خصوص در حوزه علوم انسانی برای تربیت نیروی انسانی با رویکرد میان رشته ای 
است. در حال حاضر دانشجویان رشته روابط بین الملل در کشور آموزش هایی به 
سبک و سیاق دهه ۷۰ میلادی دریافت می کنند و هنوز رویکرد میان رشته ای برای 
آموزش به آنها مورد توجه قرار نگرفته است. این در حالی است که این دانشجویان 
باید در زمینه رسانه های دیجیتال، آمار، شبکه های اجتماعی، ارتباطات و غیره نیز 
واحدهایی را بگذرانند. راه حل اساسی برای حل این مشکل دو بخش دارد. یکی 
اختصاص حداقل دو ترم اول این دانشجویان به دریافت آموزش های پایه در عرصه 
رسانه های دیجیتال، آمار، ارتباطات و غیره و دیگری اجباری شدن گذراندن دوره های 
آموزش ضمن خدمت برای دانشجویان رشته روابط بین الملل در نهادهایی همچون 
وزارت امور خارجه، سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی و غیره. باید توجه داشت 
که یکی از علل موفقیت نسبی دانشجویان رشته های علوم پزشکی و مهندسی در 
کشور توجه به همین نکته است. این دانشجویان در ترم های اول، واحدهای موسوم 
به سرویسی مانند فیزیک و ریاضیات یا واحدهای بنیادین در حوزه پزشکی را پشت 
سر می گذرانند و سپس وارد واحدهای تخصصی تر می شوند و در ضمن فرصت 
کارآموزی در صنایع مهندسی و بیمارستان ها را دارند. اما هیچ یک از این دو فرصت 

برای دانشجویان رشته های علوم انسانی و روابط بین الملل وجود ندارد.
۲. توهم شناخت از جوامع هدف و طراحی و ارسال پیام های کلی و غیردقیق: 
هدف اصلی دیپلماسی عمومی تغییر نگرش ها و طرز فکر افکار عمومی در جوامع 
هدف است. بدین منظور باید شناخت دقیقی از جوامع هدف وجود داشته باشد تا 
برنامه ریزی برای تاثیرگذاری بر اذهان آنها به درستی انجام شود. اما در ایران معمولا 
مطالعات دقیق و کافی بر جوامع هدف انجام نشده و صرفا به بمباران کور تبلیغاتی و 
رسانه ای آنها اقدام می شود. این در حالی است که دست اندرکاران حوزه دیپلماسی 
عمومی باید به شکلی هدفمند و با درک تفاوت های اقتصادی، اجتماعی، سیاسی 
و فرهنگی تک تک جوامع هدف با یکدیگر و با ایران نسبت به ارسال پیام برای آنها 
و طراحی استراتژی های دیپلماسی عمومی اقدام کنند. این مساله به خصوص در 

حوزه دیپلماسی آموزشی و جذب دانشجویان خارجی مشکل آفرین می شود.
۳. عدم طراحی یک ساختار بالادستی و جامع برای سیاست گذاری در حوزه 
دیپلماسی عمومی و اجرای این سیاست ها: معمولا برای پیشبرد دیپلماسی عمومی 
در هر کشور، یک نهاد متولی در این زمینه مشخص می شود و بقیه سازمان ها و 
نهادها فعالیت های خود را با همکاری این نهاد و در هماهنگی با آن اجرا می کنند تا 
رفتارهای متناقض موجب شکست دیپلماسی عمومی یک کشور نشود. اما در ایران، 
نهادهای مختلفی خود را متولی دیپلماسی عمومی می دانند و در این زمینه موازی 
کاری دارند. این امر به هدر رفت سرمایه ها، رفتارهای متناقض، درگیری و سردرگمی 

منجر می شود و مخاطب دیپلماسی عمومی ایران را نیز از خود می راند.
۴. عدم بهره گیری از ظرفیت بخش خصوصی، استارت اپ ها و افراد خلاق 
و صاحب نظر: دیپلماسی عمومی در ایران به شدت دولتی است و به علت بی 
اعتمادی متقابل، بی اطلاعی، عدم چرخش نخبگان و اشغال پست های مرتبط با 
دیپلماسی عمومی توسط افراد کم اطلاع و ناآشنا با این مقوله، کمتر پیش می آید 
که از ظرفیت موسسات و نهادهای خصوصی، استارت اپ ها و افراد صاحب نظر در 
این بخش استفاده شود. حال آنکه در کشورهای موفق در حوزه دیپلماسی عمومی 
مانند کشورهای اروپایی و آمریکایی شرکت های فناوری، رسانه ای، دانشگاه ها، 
استودیوهای فیلم سازی و غیره موتور پیشران دیپلماسی عمومی هستند و دولت 
ها بیشتر سیاست گذاری کرده و از ظرفیت آنها برای پبشبرد این سیاست ها در 

بسترهای گوناگون ارتباطی بهره می گیرند.
۵. تناقض میان پیام های دیپلماسی عمومی و شرایط اجتماعی، اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی داخل ایران: طراحی پیام های دیپلماسی عمومی کشور باید 
با دقت و ظرافت فراوان صورت بگیرد تا با شرایط و وضعیت داخلی کشور سازگاری 
داشته باشد و به ضد خود مبدل نشود. در غیر این صورت رسانه های کشورهای 
رقیب و معماران دیپلماسی عمومی دولت های متخاصم آن را به ضد تبلیغ مبدل می 
کنند. به عنوان مثال، اگر ایران ماهیت دموکراسی یا شرایط اقتصادی در کشورهای 
رقیب را زیر سوال می برد، خود باید در داخل به گونه ای عمل کند که از این نظر در 
منظر رسانه های خارجی و افکار عمومی سایر کشورها آسیب پذیر به نظر نرسد و 

پیام دیپلماسی عمومی آن در دیگر کشورها مورد توجه قرار بگیرد و تاثیرگذار باشد.
مدرس دانشگاه و کارشناس روابط بین الملل

علی شمخانی:

 شورای عالی امنیت ملی، مصوبه ای 
درمورد مذاکرات نخواهد داشت

دبیر شورای عالی امنیت ملی با تاکید بر نقش موثر قانون اقدام راهبردی در تقویت 
توان مذاکراتی ایران، گفت: قانون اقدام راهبردی نقش موثری در تقویت توان 
مذاکراتی جمهوری اسلامی ایران با توجه به پشتوانه فنی که فراهم کرد، داشته است. 
 علی شمخانی در خصوص نشست مشترک  مجلس با مقامات و مسئولان دخیل 
در موضوع مذاکرات هسته ای، گفت: مجلس قانون و مصوبه ای تحت قانون اقدام 
راهبردی دارد که خیلی در تقویت توان مذاکراتی جمهوری اسلامی ایران با توجه به 
پشتوانه فنی که فراهم کرد، داشته است. در این قانون وظیفه ای برای دو کمیسیون 
تخصصی خود یعنی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی و انرژی ترسیم کرده 

است که در صورت توافق، گزارش اقدامات انجام گرفته به مجلس داده می شود.
دبیر شورای عالی امنیت ملی در ادامه اظهار کرد: در طول مذاکرات رایزنی ها و 
تبادل اطلاعات به شکل برگزاری جلسات، شفاهی یا حتی مکتوب با کمیسیون ها 
و صحن مجلس صورت گرفته است، امروز هم برای اولین بار نشستی به صورت 

غیرعلنی برگزار شد که به نظر جلسه خیلی خوبی بود.
شمخانی در پایان خاطرنشان کرد: شورای عالی امنیت ملی قرار نیست مصوبه ای 
در این زمینه داشته باشد، شورای عالی امنیت ملی توافق را بررسی و آن را باید به 

تصویب خود برساند سپس گزارش به مجلس می آید.
 

در مراسم سالگرد شهادت شهید لاجوردی مطرح شد؛

انتقاد پورمحمدی از درگیری و 
کشمکش ها در جامعه

دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز با بیان اینکه هر روز سر یک مسأله با هم دعوا 
میکنیم، گفت: این همه اختلاف، فحاشی، تهمت و کشمکش برای چیست؟ برای 

خداست؟ 
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی پورمحمدی عصر روزسه شنبه در مراسم 
سالگرد شهادت شهید لاجوردی با بیان اینکه شهید لاجوردی یک مجاهد تمام بود 
،اظهار کرد: زندگی جهادی و مبارزاتی او بسیار روشن و برجسته است . در مسیری 
که قدم گذاشت به تمام معنا مقاوم بود. خیلی ها مبارز هستند اما تداوم، صلابت و 

پیگیری مبارزه خیلی مهم است.

اخبار

وزیر کشور:

نیمی از روستا های کشور
 خالی از سکنه شده اند 

وزیر کشور گفت: از ۹۰ هزار سکونتگاه روستایی کشور بیش از نیمی از آن ها بصورت 
کامل، خالی از سکنه شده است.

احمد وحیدی در اختتامیه همایش چهار روزه حکمرانی روستایی و مبانی تسهیلگری 
گفت: بازگشت به روستا و مهاجرت معکوس، بدون توسعه روستا ها امکان پذیر نیست.

وحیدی اهمیت فرزندآوری را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: سیاست های حمایت از 
خانواده و ازیاد نسل باید با قدرت اجرا شود.

وی با اشاره به مشکل مسکن و اشتغال در کلانشهر ها گفت: نمی توان انتظار افزایش 
جمعیت در شهری مانند تهران و سایر کلانشهر ها را داشت و در عوض باید به دنبال 

افزایش جمعیت روستایی باشیم.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه در الگوی رشد اقتصادی باید به دنبال الگوی بومی و 
متناسب با فرهنگ خود باشیم افزود: در الگوی رشد ایرانی اسلامی، روستا ها دارای 
اهمیت بالایی هستند و تلاش ما بر این است که نقاط ضعف روستا ها بصورت مستمر 
شناسایی و نقاط قوت تقویت شوند. وحیدی در ادامه با تاکید بر اینکه هدف نهایی 
تمام الگو های رشد باید منجر به تربیت انسان معنویت خواه و کمال گرا باشد گفت: در 
کنار این الگو، رشد اقتصادی و توسعه نیز باید مد نظر قرار بگیرد. وی با اشاره به پیوند 
خوردن اقتصاد جهانی به قوانین و مقررات حاکم بر آن افزود: مساله برجام نشان داد که 
کشور های اروپایی بخاطر گره خوردن به پیوند های اقتصاد جهانی نمی توانستند بصورت 

مستقل اقدامی کنند و حتی به شرکت های تحت امر خود نیز قدرت تحکم نداشتند.
جانشین قرارگاه پیشرفت همه جانبه روستا هم در این مراسم گفت: درگذشته نسبت 
به روستا ها کم توجهی شده است و همین موضوع باعث شده نیمی از روستا ها خالی 
از سکنه شوند، اما در دولت سیزدهم تلاش می کنیم تا تمام ارکان مؤثر در روستا ها را 
کنار هم جمع کنیم. سردار مجید بکایی با بیان اینکه مبنای دوره چهار روزه حکمرانی 
روستایی و مبانی تسهیلگری، معماری تحول در اداره روستا و مبانی تسهیل گری 
روستایی بوده است افزود: در این دوره ۱۰۰ روحانی مستقر در روستا، ۳۴ فرماندار، 
۳۱ مدیرکل روستایی و ۵۷ بخشدار از سراسر کشور دعوت شدند. رییس مرکز مطالعات 
راهبردی و آموزش وزارت کشور نیز در اختتامیه این دوره آموزشی با تاکید بر اینکه 
یکی از ویژگی جدید حکمرانی در دنیا توجه به روستاهاست گفت: عقب ماندگی های 
روستایی نیازمند تحول نوینی در عرصه تسهیلگری است. عبدالرحیم پدرام با بیان اینکه 
سیستم های سنتی گذشته پاسخگوی نیاز های امروز نیست افزود: برای رفع مشکلات و 
معضلات جامعه امروز نیاز داریم تا مبانی حکمرانی و تسهیل گری در کشور به خصوص 
در زمینه روستا ها تغییر کند. وی با اشاره به برگزاری دوره های آموزشی و مهارت افزایی در 
دوره حکمرانی روستایی و تسهیل گری در قم خاطرنشان کرد: در آینده کشورداری در 

تمام دنیا، توجه به روستا در کنار روح معنویت گرایی بیشتر از گذشته خواهد شد.
سراسر  روستایی  مدیران  و  فرمانداران  بخشداران،  دهیاران،  آموزش  امتداد  از  وی 
کشور خبر داد و گفت: قرار است از هر استان شرکت کننده در این دوره، ۲ نفر به عنوان 
مربی انتخاب شوند که بعد از طی دورۀ تربیت مربی تکمیلی، این افراد بعداً برای سایر 

همشهری های خود در استان ها نیز به ترویج دوره های آموزشی بپردازند.

فرمانده کل سپاه:

نیروهای مسلح مظهر قدرت
 نظام اسلامی هستند

فرمانده کل سپاه گفت: نیروهای مسلح مظهر قدرت نظام اسلامی هستند و فروتنی و 
تواضع در هنگام قوی و مقتدر بودن معنا پیدا می کند.

سردار حسین سلامی فرمانده کل سپاه با حضور در سازمان قضایی نیروهای مسلح با 
حجت الاسلام احمدرضا پورخاقان رئیس این سازمان دیدار و گفت وگو کرد.

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح در این دیدار با اشاره به بیانات فرماندهی معظم 
کل قوا در خصوص اهمیت جایگاه سازمان که فرموده اند سازمان قضایی نیروهای مسلح 
بایستی با اقتدار و البته حکیمانه کارش را پیش ببرد، اظهار داشت: این دیدگاه معظم له 

به دلیل اهمیت نیروهای مسلح است؛ چرا که آن ها ضامن اقتدار کشور هستند.
حجت الاسلام پورخاقان با اشاره به اینکه صیانت و پیشگیری از وقوع جرم از دیدگاه 
معظم له در سازمان قضایی نیروهای مسلح اولویت کاری است، گفت: جرایم در نیروهای 

مسلح البته اندک است، اما وقوع همین اندک نیز زیبنده و قابل قبول نیست.
وی افزود: به لطف خدا نیروهای مسلح ما در بین نیروهای مسلح کل دنیا می درخشند 
و طبق نظرسنجی صورت گرفته از مردم در خصوص میزان رضایتمندی مردم از عملکرد 
دستگاه های مختلف، نیروهای مسلح دارای رتبه دوم در کشور هستند و این نشان از 
اطمینان و اعتماد مردم به نیروهای مسلح است. رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح 
با اشاره به جایگاه سپاه در قانون اساسی و فرمایشات حضرت امام خمینی )ره( و مقام 
معظم رهبری، تأکید کرد: این نیروی قدرتمند و مردمی برآمده از متن انقلاب است و 

حافظ اصول و ارزش های انقلاب اسلامی در عرصه های مختلف است.
حجت الاسلام پورخاقان ادامه داد: برنامه پیشگیری از وقوع جرم در نیروهای مسلح در 
سال جاری با موضوع بررسی جرائم نوپدید با محوریت فضای مجازی و سایبر به منظور 

کاهش آسیب های فضای مجازی اجرا می شود.
سازمان قضایی نیروهای مسلح در حوزه رسیدگی به روزتر و با نشاط تر شده است

در ادامه، فرمانده کل سپاه در این دیدار با بیان اینکه سازمان قضایی نیروهای مسلح 
نهادی پاکیزه، درخشنده در قوه قضاییه و جمع صالحان است، اظهار داشت: سازمان 
قضایی نیروهای مسلح الگو و مدل بسیار خوبی برای سیستم قضایی کشور محسوب 
می شود. سرلشکر سلامی با اشاره به ضرورت اقدامات خوبِ پیشگیرانه سازمان قضایی 
در صیانت از نیروهای مسلح، گفت: برنامه های پیشگیری از وقوع جرم از اهمیت دو 
چندانی برخوردار است. وی با بیان خصوصیات اخلاقی سردار شهید سلیمانی، تصریح 
کرد: یکی از عواملی که شهید سلیمانی را عزیز و مردم پسند کرد، تواضع و فروتنی وی در 
عین اقتدار بود. فرمانده کل سپاه افزود: ارزش نیروهای مسلح در جامعه به همین پاک 
بودن آن هاست؛ چرا که آن ها مظهر قدرت نظام اسلامی هستند و فروتنی و تواضع در 
هنگام قوی و مقتدر بودن معنا پیدا می کند. سرلشکر سلامی پس از این دیدار با حضور 
بر مزار شهید گمنام تدفین شده در سازمان قضایی نیروهای مسلح به مقام شامخ ایشان 

ادای احترام کرد.

معاون سیاسی دفتر رییس جمهور پاسخ داد

چرا سپاه از فهرست تروریسم خارج نشد؟
معاون سیاسی دفتر رییس جمهوربا بیان اینکه خارج کردن سپاه از لیست ترور )نه 
تحریم( پیشنهاد آمریکا به دولت قبل بود تا ایران را وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای 

و موشکی کند به این پرسش که چرا سپاه از فهرست تروریسم خارج نشد، پاسخ داد. 
تحریم(  )نه  ترور  لیست  از  نوشت: خارج کردن سپاه  توییتر  در  محمد جمشیدی 
پیشنهاد آمریکا به دولت قبل بود تا ایران را وادار به پذیرش مذاکرات منطقه ای و موشکی 
کند. آمریکا می گفت بدون مذاکره منطقه ای و موشکی، بازگشت به توافق ۲۰۱۵ نیز 

غیرممکن است. تیم آقای رئیسی این خواسته را رد کرد.
 آمریکا بار دیگر پیشنهاد داد که سپاه از فهرست تروریسم خارج شود و در عوض 
دیگر  بار  آمریکا سه  »نه«.  ایران گفت  کند.  فراموش  را  قاسم  قاتلین حاج  ایران  آن، 
پیشنهادهایی برای امنیت نیروهایش داد. ایران همه را رد کرد و آمریکا نهایتا پا پس کشید. 
حالا چه کسی امتیاز داده؟  سه بار دیگر پیشنهاد هایی برای امنیت نیروهایش داد. ایران 

همه را رد کرد و آمریکا نهایتا پا پس کشید. حالا چه کسی امتیاز داده؟
 

نماینده روسیه: 

زمان نهایی شدن توافق احیای برجام
 فرا رسیده است

نماینده روسیه در مذاکرات وین در توییتی نسبت به حل وفصل آخرین اختلافات میان 
ایران و آمریکا جهت احیای برجام ابراز امیدواری کرد. 

روز  وین  در  واقع  بین المللی  سازمان های  در  روسیه  نماینده  اولیانوف،  میخائیل 
سه شنبه در توییتی نوشت: سرگئی لاوروف )وزیر خارجه روسیه( بار دیگر تایید کرد 
که پیش نویس تصمیم بر سر احیای برجام برای روسیه قابل قبول است. وی در توییت 
دیگری نوشت: عالی می شود اگر ایران و آمریکا هر چه سریع تر به طور موفقیت آمیز بر 
آخرین اختلافات شان غلبه کنند. زمان آن فرارسیده که توافق بر سر احیای برجام بدون 
تاخیر بیشتر نهایی شود.  سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه  روز سه شنبه در نشستی 
خبری در مسکو با فیصل مقداد، وزیر خارجه سوریه تاکید کرد: ما منتظر این هستیم 
که آمریکایی ها چه زمانی درخصوص پرونده هسته ای ایران پاسخ می دهند. یک سال 

گذشت اما آن ها هنوز حقیقت واحدی در این خصوص اعلام نکردند.

 رئیس جمهور با تاکید بر اینکه نگاه امام )ره( به مردم تشریفاتی نبود، گفت: 
بر همین اساس دولت مردمی سرلوحه کار خود را توجه به مردم، باور به مردم و 

مردمی اداره کردن کشور می داند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور صبح روز سه شنبه با حضور در حرم 
بنیانگذار انقلاب و تجدید میثاق با آرمان های امام در جمع هیئت دولت ضمن 
تسلیت شهادت امام سجاد )ع(، گفت: یاد شهدای عالی قدر به ویژه شهدای 
دولت را گرامی می داریم و به ارواح آنها درود می فرستیم که جلوه خدمتگزاری به 
مردم و ولایت مداری بودند و به حقیقت یک چهره انقلابی و خدمتگزا. شناخته 

می شدند.
وی افزود: تشکر می کنم از یادگار امام عزیزمان که نکات خوبی را به استناد 
عهدنامه امیرالمومنین )ع( و مالک اشتر بیان کردند. امیدوار هستیم این عهد و 

پیمان میان ما و حضرت امیر همواره وجود داشته باشد.
رئیس جمهور تاکید کرد: آمدن اعضای دولت در روز اول هفته دولت به حرم 
مطهر امام این پیام را دارد که دولت میثاق با امام را میثاق با همه خوبی ها و 
ارزش ها می داند. امام دل در گروی خداوند متعال داشت و میثاق با امام، میثاق 
با تمام خوبی ها و ارزش ها است. این حضور به معنای آن است که از امام خمینی 

)ره( و شهدا بخواهیم دولت را کمک و مدد کنند تا به مردم خدمت کنند.
رئیسی تصریح کرد: خیلی ها امروز در این کره خاکی مدعی خدمت به مردم 
هستند. برخی، نگاه مادی گرایانه به خدمت دارند و به دنبال نفع خودشان، 
حزبشان و جریانشان هستند. یک نوع خدمت داریم که از نوع دوستی است. مثلًا 
می گویند ما دلمان می سوزد، کسی مسکن و کار و رفاه و … نداشته باشد و این 
نوعی از خدمت است و نوعی نگاه انسان مدارانه است. وی افزود: آموخته امام 
به جامعه و دولتمردان خدمت برای خدا بود. تمام اقداماتی که انجام می شود و 
گام های که بر داشته می شود، نباید پیرامون آن به احدی منت گذاشت. ما باید 
با میثاق امام پیمان ببندیم که هیچ خدمت ما منتی برای مردم نباشد. کار ما باید 
خدمت برای خدا و کره گشایی از زندگی مردم باشد. رئیس جمهور اضافه کرد: 
دولت توجه به مردم و باور به مردم را سرلوحه کار خود می داند و اعتقاد دارد هر 
جا به مردم اعتماد کند موفق خواهد بود. امام در جنگ ۸ ساله به مردم و جوانان 
اعتماد کردند و اعتماد ایشان موجب پیروزی انقلاب و تثبیت نظام اسلامی شد. 

هم دوره تشکیل و هم دوره تثبیت اعتماد به مردم و جوانان بود.
نگاه نخبگان و دیدگاه های صاحبنظران را نعمت می دانیم 

رئیسی اجرای عدالت را یکی دیگر از اصول امام خمینی )ره( عنوان کرد و گفت: 
نکته دیگری که در سیره امام و آموخته های امام بود، اجرای عدالت بود. امام وقتی 

از دین تعریف داشتند، عمیقأ اعتقاد داشتند دین برای این است که به آن عمل 
شود. تفاوت امام این بود که دین را باید در متن جامعه جاری کرد و انسان معاصر 

باید به آن عمل کند و دولتمردان باید آن را محقق کنند.
وی افزود: ما با همه وجود باورمان این است که می توان دین را به عنوان نسخه 
نجات بخش در جامعه عملیاتی کرد. توکل، ایمان به خدا، صبر، ایستادگی در 
راه هدف را به ما آموختند که اموری دست یافتنی است و شخصی مثل سردار 
سلیمانی در این مسیر حرکت می کنند و مکتب باز می شود که در راستای مکتب 

امام )ره( است.
رئیس جمهور با اشاره به بیانات امام خمینی )ره( خاطرنشان کرد: انسان های 
عادل می توانند عدالت را اجرا کنند. این بسیار اهمیت دارد که عدالت در جامعه 
اجرایی شود و از محورهای مهمی است که همه دولتمردان باید به تاسی از امام و 
رهبر فرزانه که مفسر خط امام هستند، به این مشی توجه کنند و به خودمان اجازه 

ندهیم از عدالت تخطی شود.
رئیسی اظهار داشت: ان شاءالله توجه به عدالت همواره مدنظر و مورد توجه و 
سرلوحه کار همه دولتمردان قرار گیرد. در این شرایط حتماً روح امام و شهدا مدد 

خواهند کرد که در این مسیر توفیق پیدا کنیم و اعتماد مردم افزون شود.
وی تاکید کرد: به خاطر اعتماد مردم، باید شاکر خداوند متعال باشم چرا که 
سرمایه بزرگی است و همواره باید پاس داشته شود و روز به روز افزایش پیدا کند. 

اعتماد مردم سرمایه اجتماعی برای نظام و دولت را روز به روز افزایش می دهد.
رئیسی در پایان بیان کرد: در دولت نگاه نخبگان و دیدگاه های صاحبنظران را 

نعمت می دانیم و امیدوار هستیم دولتمردان از آن بهره مند شوند.

رئیس جمهور در مراسم تجدید میثاق با آرمان های امام راحل: 

دولت توجه و باور به مردم را سرلوحه کار خود می داند

نماینده مردم بویراحمد در مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه امروز باید اولویت نمایندگان و کارگزاران 
جامعه اصلاح ساختارهای معیوب باشد تا بخش زیادی 
از فساد و تخلف در نطفه خفه شود، گفت: نباید بعد از 
هدررفت منابع و سوختن فرصت ها به دنبال برخورد با 

لشکر مفسدان و متخلفان این ساختارها باشیم. 
مهدی روشنفکر در نطق میان دستور خود در جلسه 
علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی خطاب به 
نمایندگان خانه ملت و کارگزاران نظام جمهوری اسلامی 
ایران گفت: درد امروز جامعه ما برخلاف تصورات و ظاهر 
اعتراضات نان نیست. درد امروز جامعه این است که در 
برخی امور، شور ما از شعور ما سبقت گرفته، فلذا در بعضی 
از مسائل شور انقلابی ما جلوتر از شعور انقلابی ما است. 

وی افزود: دردهای بزرگ امروز جامعه مواردی همچون 
بی عدالتی، تبعیض، ضعف شفافیت و پاسخگویی، عدم 
شایسته سالاری، افزایش آمار مهاجرت و هدر رفت منابع 
و خروج سرمایه ها از کشور به ویژه نخبگان می باشد. 
با  اسلامی  شورای  مجلس  در  بویراحمد  مردم  نماینده 
می  تولیدکنندگان  و  نخبگان  محرومین،  از  اینکه  بیان 
گوییم، اما عملکردمان با منافع این سه گروه زاویه و فاصله 
دارد، تصریح کرد: متاسفانه فرهنگی سیاسی در کشور 
نیز برخلاف ادعاهای گروه های سیاسی بسیار ضعیف 
است. از تحمل تفاوت ها و نقدپذیری در فرهنگ سیاسی 
مدرن، پیشوایان دینی و در منشور فلان پادشاه ملی می 
گوییم اما عملکرد بسیاری از ما چیز دیگری را نشان می 
دهد. وی با تاکید بر اینکه امروز باید اولویت نمایندگان و 

کارگزاران جامعه اصلاح ساختارهای معیوب باشد تا بخش 
زیادی از فساد و تخلف در نطفه خفه شود، گفت: نباید 
بعد از هدررفت منابع و سوختن فرصت ها مانند تحقیق 
و تفحص از فولاد مبارکه به دنبال برخورد با لشکر مفسدان 
و متخلفان این ساختارها باشیم. ساختارها و قوانینی که 
روزی یک سلطان از درون آنها زاییده می شود قطعا معیوب 
است. متخلفان و مافیایی که در طول سالیان گذشته برای 
اعتمادسازی و سرپوش گذاشتن بر تخلفات خویش حتی 
بر رسانه ملی هم رحم نکردند تا به میل آنها رفتار کند. از 
تا  تا برخی موسسات مالی  تبلیغات کرم حلزون گرفته 
می  امروز  که  ملی  خودروی  شاندیز،  افتخارآمیز  پدیده 
گویند ملی نیست و صدها مورد دیگر. جدیدا در تحقیق 

و تفحص فولاد مبارکه نیز این موضوع هویدا شده است.

روشنفکر: 

اولویت کارگزاران باید اصلاح ساختارهای معیوب باشد

یادگار امام یادگار با تأکید بر اینکه یک مدیر یا مشاور 
تنها به شرطی مدیر اسلامی است که شجاع باشد 
گفت: امروز روز حمایت بیشتر از دولت و خدمت بیشتر 

به مردم است.
 آیت الله سید حسن خمینی  صبح  روز سه شنبه در 
مراسم تجدید میثاق رئیس جمهوری و اعضای هیات 
دولت با آرمان های امام خمینی)س(، ضمن تبریک 
هفته دولت گفت: امروز روز حمایت بیشتر از دولت و 

خدمت بیشتر به ملت است.
یادگار امام افزود: اگر خدمتی می شود مرهون تلاش 
همه کسانی است که در جمهوری اسلامی تلاش می 
کنند و اگر کاستی وجود دارد هم معلول همه کسانی 

است که در این مجموعه نقش دارند.
وی یادآور شد: خطاها، قصورها، تقصیرها و تحمیل 
تواند مشکلات  های خارجی عواملی است که می 

بسیار زیاد فراهم آمده را بیشتر کند.
خوبی  به  همه  داد:  ادامه  خمینی  حسن  سید 
با  ایالات متحده  نابخرد در  می دانیم که یک دولت 
طالب  گستاخانه  که  صهیونیستی،  رژیم  همراهی 
اسلامی  جمهوری  از  و  است  ایران  ملت  فروپاشی 
فراتر می اندیشد، امروزه ظلم بسیار وسیعی را متوجه 

کشورمان کرده است.
وی تاکید کرد: جا دارد همه ارکان حکومت و مردم 

به دولت که در سنگر اول خدمت رسانی است کمک 
کنند و با تلاش بیشتر در همه عرصه ها، این امید را 
در مردم فراهم بیاورند که می توانیم از این مسیر صعب 
با اشاره به سخنان  پایان  عبور کنیم. یادگار امام در 
اقتصادی  وضعیت  تثبیت  بر  مبنی  جمهور  رییس 
کشور، اظهار داشت: امید داریم بتوانیم رشد مثبتی را 
در فضای اقتصادی کشور شاهد باشیم. همت بالای 
دولت، ارکان نظام و تک تک مردم می تواند این امر 

مهم را بیشتر فراهم آورد.
 یادگار امام با تأکید بر اینکه یک مدیر یا مشاور تنها 
به شرطی مدیر اسلامی است که شجاع باشد، گفت: 
تمام وجود امام اعتماد و حسن ظن به خدا و عشق 
مردم بود. نه بخیل بود که رفاه مردم را در نیابد و در آن 
مسیر گام بر ندارد، نه ترسو بود که در برابر غیر خدا، ولو 
به قیمت جان، فرزند، مال و آبرو کوتاه بیاید و نه حریص 
بود به اینکه اجازه بدهد عیب ها را در چشم او زینت 

ببندند.
 تمام وجود امام اعتماد و حسن ظن 

به خدا و عشق مردم بود 
سید حسن خمینی اظهار داشت: حضرت امام در 
حدیث سی و دوم از شرح چهل حدیث، بحث مفصلی 
در رابطه با یقین دارند و می گویند آدم اگر به خدا یقین 
به مقام رضا می رسد.  و  ندارد  باشد، حرص  داشته 

و  بِرِضِاکَ«  »رِضاً  فرمود  عاشورا  روز  سیدالشهدا)ع( 
زینب کبری)ع( گفت » ما رأیتُ الّا جمیلًا«.

وی افزود: در اینکه سعدی می گوید »ما با توایم و با 
تو نه  ایم« یک نکته هست و  آن اینکه آدمی به خداوند 
سوء ظن دارد. شبی که جنگ احد به پایان می رسد 
مسلمانان خیلی وحشت دارند و آنجا قرآن می گوید 
آرامشی فرستادیم و دل های شما را فرا گرفت و آنهایی 
که مؤمن بودند با این آرامش خوابیدند اما گروهی به 
خدا بدگمان بودند؛ وقتی چنین بدگمانی عارض شد، 
می ترسند. یادگار امام افزود: تمام وجود امام اعتماد و 
حسن ظن به خدا و عشق مردم بود. نه بخیل بود که 
رفاه مردم را در نیابد و در آن مسیر گام بر ندارد، نه ترسو 
بود که در برابر غیر خدا، ولو به قیمت جان، فرزند، مال 
و آبرو کوتاه بیاید و نه حریص بود به اینکه اجازه بدهد 

عیب ها را در چشم او زینت ببندند.
امام  رحلت  از  بعد  الحمدلله  گفت:  پایان  در  وی 
هم  امروز  و  داده  ادامه  را  مسیر  آن  عزیزی  سکاندار 
تواند  بسیار می  که  در مسندی هستند  دولتمردان 
سکوی پرشی باشد به سوی جایگاهی که انسان را 
متعالی کند و نام نیکی از او به یادگار بگذارد و خدای 
ناکرده می تواند باعث لغزشی شود که خودمان و همه 
برادران را از چنین مسأله ای بر حذر می داریم و به آن 

تنبه می دهیم.

آیت الله سید حسن خمینی: 

یک مدیر تنها به شرطی مدیر اسلامی است که »شجاع« باشد 

رئیس قوه قضاییه در بازدید از نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع:

قدرت بازدارندگی کشور به واسطه مجاهدت های نیروهای مسلح است
رئیس قوه قضاییه برای یاری رساندن به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
حوزه مسائل حقوقی مرتبط با این وزارتخانه در چهارچوب ضوابط و مقررات قانونی 
اعلام آمادگی کرد و گفت: قدرت بازدارندگی کشور به واسطه مجاهدت های نیروهای 

مسلح است. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای به مناسبت روز صنعت 
دفاعی از نمایشگاه دستاوردهای وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با عنوان 
»صنعت دفاعی، دانش بنیان، اقتدارآفرین« بازدید کرد و از نزدیک با توانمندی های 

حوزه دفاعی کشور آشنا شد.
دستاوردهای موجود در این نمایشگاه، در سه بخش »سامانه های پدافند هوایی 
رزم  حوزه های  در  دفاع  وزارت  اخیر  سال  دو  »دستاوردهای  الکترونیک«،  جنگ  و 
موشکی، رزم هوایی، رزم دریایی و رزم زمینی« همچنین »سرریز فناوری های دفاعی 

جهت رفع گلوگاه های صنعتی کشور« به نمایش درآمده بود.
محسنی اژه ای در جریان بازدید از بخش های مختلف نمایشگاه روز صنعت دفاعی 
با اشاره به دستاوردها و توانمندی های ارزشمند نیروهای مسلح جمهوری اسلامی و 
وزارت دفاع، این دستاوردها و توانمندی ها را غرورآفرین دانست و افزود: پیشرفت های 
نظام و کشور در حوزه صنایع دفاعی به واسطه تلاش ها و مجاهدت های فعالان این 
حوزه در بخش های مختلف از جمله وزارت دفاع، نه تنها با چهار دهه پیش که حتی با 
چهار سال پیش هم قابل مقایسه نیست و این امر بیانگر توسعه روزافزون صنایع دفاعی 

کشور است.
رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: محصولات و دستاوردهای صنایع دفاعی کشور در 
حقیقت شگرف و قابل اعتنا است و پیشرفت های صورت گرفته در این حوزه علاوه بر 
به ارمغان آوردن قدرت بازدارندگی برای کشور و نظام، منجر به تزریق حس اعتماد به 
نفس در جامعه و بالاخص میان جوانان و ایجاد و گسترش روحیه خودباوری و غلبه بر 

مشکلات و موانع شده است.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به ناتوانی دشمن در پیاده سازی اغراض شیطانی و 
تجاوزکارانه خود در قبال ایران اسلامی به واسطه اقتدار نظامی و بازدارنده کشور، افزود: 
در یک مقطعی، دشمن تصور می کرد که در کمترین زمان می تواند بر کشور ما مسلط 

شود؛ اما امروز همگان نه تنها بر اقتدار نظامی و بازدارندگی کشور ما اعتراف می کنند 
بلکه پیشرفت های نظامی و دفاعی ما از محاسبه دشمنان اصلی نظام جمهوری 

اسلامی نیز خارج شده است.
رئیس عدلیه با اشاره به اهمیت اصل بومی بودن تجهیزات نظامی و دفاعی کشور، 
گفت: امروز ما در عرصه تجهیزات نظامی و دفاعی دارای مهندسی و دانش بومی 
هستیم؛ به گونه ای که دشمن حتی در صورت ضربه زدن، نمی تواند این دانش و 

مهندسی را در کشور ما از بین ببرد و این نکته بسیار حائز اهمیت است.
محسنی اژه ای، پیشرفت های شگرف حوزه نظامی و دفاعی کشور را منبعث از اتکا 
جوانان و متخصصان این حوزه به قدرت لایزال الهی و ارزش های اسلامی دانست 
و افزود: امروز شاهد هستیم که روحیه خودباوری و »ما می توانیم« نهادینه شده در 
نیروهای مسلح به بدنه جامعه و قشر جوان نیز سرایت کرده و آنها نیز چنین استدلال 
می کنند که وقتی نیروهای مسلح ما می توانند به این اقتدار نظامی از حیث تجهیزات 

بومی نائل آیند، چرا ما نتوانیم.
رئیس قوه قضاییه، بخش عمده ای از عزت و اقتدار کنونی نظام جمهوری اسلامی 
را مرهون خدمات و زحمات فرماندهان و متخصصان و جوانان فعال در بخش های 
مختلف نیروهای مسلح دانست و تصریح کرد: قدرت بازدارندگی کشور و نظام که 
امکان تعدی و تجاوز را از دشمن سلب کرده به واسطه مجاهدت ها و خدمات فعالان در 

بخش های مختلف نیروهای مسلح از جمله وزارت دفاع و صنایع دفاعی است.
رئیس دستگاه قضا گفت: ایمان به خدا، روحیه خودباوری، پیروی و اطاعت از 
فرماندهی معظم کل قوا و دست یابی به فناوری های پیشرفته تجهیزاتی، عناصر و 

عواملی است که سبب ارتقای روزافزون نیروهای مسلح ما می شود.
ارزشمند وزارت دفاع در دوره مسئولیت »امیر  اقدامات  به  با اشاره  رئیس عدلیه 
محمدرضا قرایی آشتیانی«، وزیر دفاع را شخصیتی مخلص و مسئولیت پذیر خواند و 

توفیقات بیشتر وی را از خداوند مسئلت کرد.
محسنی اژه ای خاطرنشان کرد: قوه قضاییه این آمادگی را دارد به مجموعه وزارت 
دفاع در حوزه مسائل حقوقی مرتبط با این وزارتخانه در چهارچوب ضوابط و مقررات 

قانونی یاری رساند.

احسان موحدیان*
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خواص فوق العاده مویز

افراد معمولا به خوردن آن  و  را دارد  میوه همیشه طرفداران خود 
تمایل زیادی نشان می دهند. در این میان نیز عده ای میوه را در اشکال 

مختلف مانند آبمیوه و میوه های خشک شده استفاده می کنند.
آلو چیست؟

به گزارش سلامت ، آلو نوعی میوه با هسته است. وقتی آنها خشک 
می شوند، مردم به آنها آلو بخارا می گویند و ممکن است فواید زیادی 

برای سلامتی داشته باشند.
فرد می تواند آلو را با سایر غذاها یا به تنهایی بخورد. آلو و آلو می توانند 
مواد تشکیل دهنده در دستور العمل های خاصی باشند یا مردم می 

توانند آنها را به آبمیوه تبدیل کنند.
این مقاله حقایق تغذیه ای در مورد آلو، فواید و خطرات آن و راه های 

گنجاندن آنها در رژیم غذایی را پوشش می دهد.
ایالات  در  دارد.  مختلفی  انواع  که  است  کوچک  میوه  نوعی  آلو 
متحده، بیش از ۱۴۰ نوع مختلف آلو موجود است. آنها در رنگ های 
مختلفی از جمله سبز، قرمز، زرد و بنفش موجود هستند. گوشت آلو 

معمولا زرد یا قرمز است.
به طور کلی، آلو خشک، بیضی شکل و دارای پوستی چروکیده 
است. آلوها بسته به تنوع آلویی که از آن می آیند می توانند رنگ 

متفاوتی داشته باشند، اما معمولًا بنفش تیره یا آبی هستند.
ارزش غذایی

آلو کم چرب است و به طور متوسط هر میوه ۳۰ کالری دارد. آلو 
همچنین منبع خوبی از بسیاری از مواد مغذی است.

یک آلو حاوی مواد مغذی زیر است :کربوهیدرات: ۷.۵۴ ، ۳%گرم 
 ،۰.۱۱ ،اهن:  ،۱%گرم   ۰.۴۶ ،پروتئین:  گرم   %۳  ، ،فیبر:۰.۹ 
۱%میلی گرم ،پتاسیم: ۲% ، ۱۰۳.۶۲ میلی گرم ،منیزیم: %۴.۶۲،۱ 
میلی گرم ،منگنز: ۰.۰۳۴ ،۱% میلی گرم   فسفر: ۲% ، ۱۰.۵۶ میلی 
گرم، فلز مس: ۴% ، ۰.۰۳۸ میلی گرم ،فلز روی: ۱% ، ۰.۰۷ میلی 
گرم ،نیاسین: ۲% ، ۰.۲۷۵ میلی گرم ،اسید پانتوتنیک: ۰.۰۸۹ ، 
۲% میلی گرم ،ریبوفلاوین: ۱% ، ۰.۰۱۷ میلی گرم ،تیامین: ۰.۰۱۸ 

، ۲% میلی گرم
ویتامینA: IU ۲۲۷.۷۰ ، ۵% ،ویتامین سی: ۶.۳ ، ۷%میلی گرم 
،ویتامینB۶: ۰.۰۱۹ ، ۱% میلی گرم ،ویتامین E:%۱ ، ۰.۱۷ میلی 

گرم ،ویتامینK: ۴% ، ۴.۲ میکروگرم
فواید سلامتی

آلو ممکن است به لطف مواد مغذی فراوانی که دارد، فواید بسیاری 
برای سلامتی داشته باشد.

آلو منبع خوبی از ویتامین A است به بهبود موارد زیر کمک می کند:
• بینایی

• سیستم ایمنی بدن
• تولید مثل

• سلامت قلب، ریه و کلیه
آلو همچنین سرشار از ویتامین C است که یک آنتی اکسیدان است 
 C کمک می کند بدن کلاژن تولید می کند . علاوه بر این، ویتامین
جذب آهن بدن را در رژیم غذایی افزایش می دهد و به عملکرد صحیح 

سیستم ایمنی کمک می کند.
آلو و آلو منابع خوب فیبر هستند. این ماده مغذی می تواند به تقویت 

سیستم گوارشی سالم کمک کند.
یک مطالعه در سال ۲۰۱۴ نشان داد که خوردن آلو ممکن است به 
دفع مدفوع کمک کندبیشتر محققان همچنین به این نتیجه رسیدند 

که آلو خشک می تواند به بهبود قوام مدفوع کمک کند.
که  است  قندی  الکل  یک  سوربیتول،  زیادی  مقادیر  حاوی  آلو 
خاصیت ملین دارد. تحقیقات انجام شده در سال ۲۰۱۴ نشان می 

دهد که آلو خشکممکن است کمک کند کاهش علائم یبوست
همچنین شواهدی وجود دارد که نشان می دهد آلو خشک ممکن 
است برای سلامت استخوان مفید باشد. در سال ۲۰۱۶، محققان 
سلامت  می خورند،  آلو  گرم  روزانه ۵۰  که  یائسه  زنان  که  دریافتند 
را کاهش  استخوان  تحلیل  میزان  و  بهبود بخشیده  را  استخوان ها 
داده اند. تحقیقات بیشتر در سال ۲۰۲۰ تأثیر آلو خشک را در مردان 
با تحلیل استخوان متوسط مورد بررسی قرار داد. محققان دریافتند 
که شرکت کنندگان پس از خوردن ۱۰۰ گرم آلو خشک در روز، میزان 
تحلیل استخوان کمتری داشتند. آنها مشاهده کردند که آلو همچنین 

التهاب را کاهش داده و کیفیت استخوان را بهبود می بخشد.
ممکن است به مدیریت وزن کمک کند

آلو کم چربی است که می تواند آن را به یک میان وعده مفید برای 
افرادی که به دنبال کاهش وزن هستند تبدیل کند.

علاوه بر این، تحقیقاتی وجود دارد که نشان می دهد آلو و آلو می 
تواند به فرد کمک کند احساس سیری بیشتری داشته باشد ، به این 
معنی که احتمال پرخوری کمتری دارد. آلو همچنین ممکن است 
باعث رشد باکتری های سالم روده شود که به جذب مواد مغذی و 

حذف سموم کمک می کند.
ممکن است به یک قلب سالم کمک کند

آلو منبع خوبی از پتاسیم است. این ماده مغذی می تواند کمک 
کند به کاستن خطر بیماری های قلبی عروقی، مانند فشار خون بالا 

، سکته مغزی، یا بیماری قلبی .
تحقیقات در سال ۲۰۱۷ نشان داد که رژیم غذایی غنی از پتاسیم 
کمک می کند کاهش سفتی شریان در موش هایی که رژیم غذایی 

با کلسترول بالا دارند.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۷ به بررسی تأثیر آب آلو بر روی افراد مبتلا 
به کلسترول بالا پرداخت. محققان دریافتند افرادی که روزانه آب آلو می 
نوشند، کلسترول بد )LDL( آنها کاهش یافته و کلسترول خوب آنها 

افزایش می یابد.
لازم به ذکر است که در این مطالعه از شرکت کنندگان در تایوان 

استفاده شده است. دانشمندان باید مطالعات بیشتری در مورد اثرات 
آلو و آلو در جمعیت های متنوع و اضافی انجام دهند.

سرشار از آنتی اکسیدان
آلو حاوی مقادیر زیادی آنتی اکسیدان است. اینها موادی هستند 
که به جلوگیری از آسیب سلولی ناشی از رادیکال های آزاد کمک می 
کنند. رادیکال های آزاد باعث ایجاد استرس اکسیداتیو در بدن می 
شوند که می تواند منجر به آسیب سلولی شود. استرس اکسیداتیو می 
تواند خطر ابتلا به دیابت، بیماری های قلبی عروقی و برخی سرطان 

ها را افزایش دهد .
آلو سرشار از پلی فنول است که ترکیبات گیاهی مفیدی با خواص 
آنتی اکسیدانی است. برخی تحقیقات نشان داده است که پلی فنول 
ها ممکن است از فردی که دچار بیماری قلبی عروقی و دیابت نوع ۲ 

شده است، محافظت کند.
با خوردن غذاهای غنی از آنتی اکسیدان، مانند آلو، فرد ممکن است 
خطر ابتلا به بسیاری از شرایط مرتبط با استرس اکسیداتیو را کاهش 

دهد.
اضافه کردن آلو به رژیم غذایی

راه های زیادی وجود دارد که فرد می تواند آلو را به رژیم غذایی خود 
اضافه کند. کسی می تواند آلو را به صورت خام یا پخته در دستور العمل 

های مختلف بخورد.
آلو را به عنوان مربا نیز می توانید خریداری کنید که فرد می تواند آن 
را روی نان تست بمالد یا در ساندویچ بخورد. با این حال، برای کاهش 
میزان قند افزوده مصرفی فرد، باید مرباهایی را انتخاب کند که قند 

افزوده کم یا بدون شکر دارند.
فرد همچنین می تواند آلو خشک را به صورت ساده بخورد یا از آن در 

آشپزی استفاده کند. آب آلو منبع خوبی از مواد مغذی است.
خطرات

هنگام خوردن آلو مراقب باشید که سنگ را جدا کنید. اگر فردی یک 
سنگ آلو را قورت دهد ممکن است خسارت مری یا باعث خفگی شود. 

مری لوله ای است که غذا را از دهان به معده می برد.

علاوه بر این، فرد باید مطمئن شود که سنگ آلو را مخلوط، خرد 
یا نجوید. دانه های میوه هسته دار حاوی آمیگدالین است، ماده ای 
شیمیایی که بدن آن را به سم سیانید تبدیل می کند. اگر فردی سنگ 

را له کند یا بجود و دانه را بخورد، ممکن است حالش بد شود.
با این حال، مرکز ملی سم سرمایه خاطرنشان می کند که مصرف 

ناخواسته دانه های هسته دار در مقادیر کم بعید است مضر باشد.
خلاصه

و  از فیبر  آنها منبع خوبی  آلو حاوی مواد مغذی زیادی هستند. 
همچنین آنتی اکسیدان هستند.

آلو فواید بسیاری برای سلامتی دارد. فرد می تواند آنها را بخورد تا 
خطر ابتلا به دیابت، سرطان های خاص و کلسترول بالا را کاهش دهد. 
یک فرد همچنین می تواند آنها را به عنوان بخشی از رژیم غذایی برای 

مدیریت وزن خود بگنجاند.
مردم آلو را به اشکال مختلف مانند مربا یا آب میوه مصرف می کنند.

افراد معمولا به خوردن آن  و  را دارد  میوه همیشه طرفداران خود 
تمایل زیادی نشان می دهند. در این میان نیز عده ای میوه را در اشکال 

مختلف مانند آبمیوه و میوه های خشک شده استفاده می کنند.
آلو بخارا و تقویت اسکلت بدن

جام  روزنامه  سیب  ضمیمه  از  نقل  به  نیوز  سلامت  گزارش  به 
جم،مطالعات صورت گرفته حاکی از آن است که مصرف میوه های 
خشک در تقویت استخوان ها و حفظ سلامت آنها مفید است. در 
واقع، میوه های خشک شده ای چون آلو نه تنها برای سلامت سیستم 
گوارشی مؤثر است، بلکه حاوی مقادیر بالایی مواد مغذی است که برای 
استخوان های بدن بسیار کارآمد است؛ به عنوان مثال، آلوبخارا که در 
انواع غذاها از آن استفاده می شود یا آلوی خشک شده و کشمش. از 
آنجا که میوه های خشک آب ندارند، خواص فراوانی داشته و حجم 

بالایی از مواد مغذی داخل آن وجود دارد.
بررسی ها نشان می دهد  آلوبخارا که آلوی خشک شده محسوب 
می شود سرشار از آنتی اکسیدان است به طوری که محققان مقدار 
آن را با آنتی اکسیدان های موجود در بلوبری برابر می دانند. این ماده 
مغذی سرشار از فیبر و کربوهیدرات هایی موسوم به  سوربیتول  است 
که مانع  یبوست می شود. همچنین آلوبخارا سیستم اسکلتی بدن 
از اهمیت بالایی  را سالم و قوی نگه می دارد. سلامت استخوان ها 
برخوردار است و مراقبت از آنها مانع بروز پوکی استخوان، شکستگی ها 
و تحلیل عضلانی می شود. پروتئین های گیاهی و غذاهای سرشار از 
کلسیم گزینه بسیار مناسبی برای حفظ سلامت استخوان ها محسوب 
می شود ولی در این میان، مصرف مواد معدنی مانند بور، منگنز، 
پتاسیم و آهن نیز حائز اهمیت است. آلوبخارا حاوی تمام این مواد 
معدنی است و مقدار آن بیش از تمام میوه ها و سبزیجات مصرفی در 

طول روز است و حجم مواد معدنی استخوان ها را بالا می برد.
آلو بخارا به عنوان یک میوه خشک باعث غنی شدن ذخایر کلاژن 
بدن می شود که بدن را قوی و استخوان ها را نرم نگه می دارد. ویتامین 
C بالایی که در این ماده مغذی وجود دارد، به جذب بالای آهن از مواد 
غذایی کمک می کند. فیبرهای موجود در آلوبخارا کلسترول خون را 
پایین می آورد و به حفظ سلامت قلب و عروق کمک می کند. در نقطه 
مقابل، مواد لبنی گرفته شده از شیر گاو قرار دارد که به دلیل رسوب 
التهاب در مفاصل، استخوان ها را ضعیف می کند  ایجاد  و  کلسیم 
فیبر  افزایش می دهد. همچنین  را  استخوان  پوکی  بروز  احتمال  و 
بهبود  برای  آن  منیزیم  وزن،  برای کاهش  آلوبخارا  در  موجود  بالای 
قند خون و پایین آوردن آن و نیز کاهش اشتها مؤثر است. علاوه بر 
این، کربوهیدرات های انرژی زا در این میوه خشک عملکرد را بهبود 

می بخشد و سلامت استخوان ها و قدرت بدنی را بالا می برد.

راهکارهای کاهش نرخ ابتلا به اوتیسم؛خواص شگفت انگیز آلوبخارا

چرا احتمال بروز اوتیسم در پسران
 بیشتر است؟

- در سال های اخیر موارد ابتلا به اختلال رشدی اوتیسم افزایش یافته است. مرکز 
کنترل بیماری ها )CDC( در سال ۲۰۲۱ اعلام کرد که میزان اوتیسم در طول سال 
۲۰۱۸، یک کودک از هر ۴۴ کودک بوده که این افزایش قابل توجهی نسبت به 

نرخ های ارائه شده در سال ۲۰۱۶ را نشان می دهد.
به گزارش سازمان بهداشت جهانی در سال ۲۰۲۲، کشورهایی که کمترین 
میزان اوتیسم را داشتند، کشورهای توسعه یافته اروپا بودند. فرانسه با ۶۹.۳ در هر 
۱۰۰۰۰ نفر یا ۱ در ۱۴۴ نفر کمترین میزان اوتیسم را داشت اما آمار ابتلا به اوتیسم 

در ایران چگونه است؟
سید محمدعلی میری، مدیر مطالبه گری انجمن اوتیسم ایران در گفت وگو با 
ایرنا زندگی می گوید: »طبق آمار اعلام شده از سوی سازمان ثبت احوال، سال 
۱۳۹۹ حدود یک میلیون و ۱۱۳ هزار نفر و سال ۱۴۰۰ یک میلیون و ۱۰۶ هزار 
کودک متولد شدند و با توجه به نرخ شیوع  اوتیسم در ایران )۱ به ۱۵۰( می توان 
برآورد کرد که تعداد ۷۴۲۶ نفر از متولدین سال ۱۳۹۹ و تعداد ۷۳۷۳ نفر از 
متولدین سال ۱۴۰۰ دارای اختلال اوتیسم باشند اما نکته مهم این است که 
براساس ملاک های علمی، سن تشخیص اوتیسم حدود ۳ سالگی است و ما در 
بهترین حالت می توانیم این افراد را در سال آینده و سال ۱۴۰۳ شناسایی کنیم؛ 
البته این امر مشروط به آن است که والدین نیز شناسایی به هنگام داشته باشند و 

اطلاعات فرزندشان را به سازمان های مربوطه اعلام کنند.«
پسران بیش از دختران مبتلا به اوتیسم می شوند

در بحث ثبت موارد شیوع اختلالات اوتیسم، یک نسبتی براساس جنسیت وجود 
دارد که عموماً پسرها بیش از دختران مبتلا به اوتیسم می شوند. میری دراین باره 
می گوید: »این امر صادق است و تشخیص های گزارش شده توسط والدین و 
بررسی های پزشکی نشان می دهد که پسرها ۴ برابر بیشتر از دختران در طیف 
اوتیسم قرار می گیرند.«  اگرچه اوتیسم  قابل وراثت است، اما شیوع اوتیسم در 
پسران باید به دلیل چیزی بیش از ژن باشد، زیرا دختران اوتیسمی بار جهشی 
بسیار بالاتری نسبت به پسران اوتیسم دارند؛ بنابراین، داشتن ژن های اوتیسم 
به تنهایی تعیین کننده این نیست که چرا پسران بیشتر از دختران مبتلا به اوتیسم 
می شوند. محققان کانادایی در سال ۲۰۱۰ یک مطالعه ژنتیکی بر روی بیماران 
اوتیسم )ASD( انجام دادند و دریافتند که حدود یک درصد از پسران مورد آزمایش، 
جهش ژنی خاصی در کروموزوم X خود داشتند. اگر مشخص شود که این جهش 

با اوتیسم مرتبط است، می تواند دلیلی بر شیوع اوتیسم در پسران باشد.
همچنین اخیراً، دانشمندان آلمانی همبستگی مثبتی بین قشر نازک و احتمال 
تشخیص اوتیسم پیدا کردند. ازآنجایی که زنان ضخامت قشر مغز بیشتری نسبت 
به مردان دارند، این می تواند نشان دهد که مغز مردان به سادگی در برابر تغییرات 

ساختاری که باعث اوتیسم می شود، آسیب پذیرتر است.
میری به ارائه دلایل علمی دیگری در خصوص درصد بالای اوتیسم در پسران 
می پردازد و می گوید: »اگرچه درصد ابتلای پسران به اوتیسم بیش از دختران 
است اما ازآنجایی که اختلال اوتیسم نقص در مهارت ارتباطی – اجتماعی است، 
شاید تفاوت بروز این علائم در دختران و پسران منجر به احتمال درصد بالای 
شیوع پسران نسبت به دختران باشد به این معنی که ما براساس ملاک های 
پسرانه درحال بررسی علائم دختران هستیم. از سوی دیگر، عموماً دختران دارای 
اوتیسم با علائم خفیف، به دلیل نگرانی از برچسب های اجتماعی کمتر خودشان 
را معرفی می کنند و این هم می تواند عامل تأثیرگذار دیگر در بالا بردن درصد آمار 

پسران ابتلا به اوتیسم نسبت به دختران باشد.«
اوتیسم قابل درمان نیست

فیزیکی،  زمینه های  در  فرد  رشد  بر  که  است  رشدی  اختلال  نوعی  اوتیسم 
ذهنی، رفتاری و اجتماعی تأثیر می گذارد و به عنوان یک وضعیت خاص در اوایل 
کودکی رخ می دهد. به عقیده میری، ازآنجایی که علت اوتیسم مشخص نیست و 
عوامل محیطی و ژنتیکی در آن نقش دارند، درمانی برای اوتیسم وجود ندارد اما 

با پیشگیری های سطح دو و سه می توان از شدت علائم اوتیسم جلوگیری کرد.
به گفته میری، اوتیسم با بزرگ شدن کودک از بین نمی رود و اینکه ما بگوییم بعد 
از گذشت سال ها فرد از طیف خارج می شود، باور اشتباه است و  ممکن است 

نشان دهنده این باشد که تشخیص گذاری اشتباه بوده است.
وی ادامه می دهد: »اگرچه برای اختلال اوتیسم درمان قطعی وجود ندارد و این 
اختلال با بزرگ تر شدن از بین نمی رود اما والدین با مداخله زودهنگام، می توانند 
به کودک خود کمک کنند تا مهارت هایی را که کودک برای ارتباطات اجتماعی 
نیاز دارد را بیاموزد؛ بنابراین، اگر کودکی در سنین اولیه رشد و در سن طلایی 
یعنی قبل از ۵ سال، تشخیص به هنگام را دریافت کند می تواند از طیف متوسط 
یا شدید، در طیف خفیف قرار بگیرد.« میری می گوید تشخیص و درمان دیرهنگام 
اختلال اوتیسم می تواند منجر به مشکلات متعدد در زندگی به خصوص در دوران 
نوجوانی شود: »ما مراجعینی داشتیم که اختلال اوتیسم کودک به موقع تشخیص 
داده شده اما به دلیل مداومت نداشتن آموزش ها و عدم حمایت های لازم کودک 
در دوره نوجوانی پس رفت کرده و این مسئله منجر به این شده تا در مراکز اوتیسم 
نگهداری شود؛  در مقابل مراجعینی هم داشتیم که در طیف متوسط قرار داشتند 
اما با تشخیص به هنگام و حمایت و آموزش های لازم، کودک توانایی کلامی و 

مهارت های خودیاری پیداکرده و توانسته وارد مدرسه شود.«
 راهکارهای کاهش نرخ ابتلا به اوتیسم

میری می گوید: »به دلیل همبستگی عوامل محیطی با اختلال طیف اوتیسم، 
آلودگی هوا، افسردگی، رژیم  اثرگذار مثل  با عوامل محیطی  هرچقدر والدین 
غذایی ناسالم و... کمتر مواجه شوند، می توان انتظار داشت که اختلال اوتیسم 
کمتر اتفاق بیفتد اما بااین وجود، عوامل مشخص و دقیقی برای کاهش نرخ ابتلا 
به اوتیسم وجود ندارد.« او ادامه می دهد: »عموماً چیزی که به طورکلی برای تولد 
فرزند سالم مطرح می شود، سبک زندگی سالم است؛ ازجمله تغذیه سالم مادر 
به خصوص در دوران بارداری، عدم استرس دوران بارداری، توجه به عوامل ژنتیکی 
و... که این عوامل صرفاً محدود به طیف اوتیسم نمی شود و هر مادر بارداری لازم 

است در دوران بارداری به این نکات توجه نماید.«

درمان ریزش مو با این میوه
مقادیر بالای آهن موجود در آلبالو و آب آلبالو با افزایش جریان خون در پوست سر 

از ریزش مو جلوگیری می کند.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، آنتوسیانین های موجود در آلبالو باعث تقویت 
و افزایش رشد موی سر می شوند، همچنین شستشوی مو ها با آب آلبالو باعث 

درخشان تر شدن موی سر می شود.
آلبالو حاوی مقادیر بالای پلی فنول، آنتوسیانین، ملاتونین، پتاسیم، آهن، روی، 

فسفر، مس و منگنز و ویتامین C، ویتامین A و ویتامین های B است.
همچنین بر طبق تحقیقات انجام شده نوشیدن روزانه آب آلبالو به دلیل مقادیر 
بالای آنتوسیانین هایی که دارد بافت های همبند پوست را تقویت می کند و با 

افزایش سنتز کلاژن پوست باعث جوان سازی پوست صورت می شود.
آلبالو خواص ضد باکتری نیز دارد که با سم زدایی پوست صورت به درمان آکنه و 

جوش صورت کمک می کند.
مقادیر بالای ویتامین C موجود در آلبالو باعث پاکسازی پوست صورت می شود و 

به عنوان روشن کننده طبیعی پوست صورت و بدن عمل می کند.

سلامت

خطرهای استفاده از گوش پاک کن
جرم های موجود در گوش مانع ورود باکتری ها به آن شده و پاک کردن شان 
خطر هم دارد اغلب افراد بعد از آمدن از حمام و استخر، معمولا از گوش پاک کن 

استفاده می کنند.
 اما آیا استفاده مداوم از گوش پاک کن برای سلامت گوش ما ضرری ندارد؟یکی 
از آسیب های شایع گوش مربوط به استفاده از گوش پاک کن و در نهایت پارگی 
پرده گوش است. در مواردی حتی ممکن است منجر به خون ریزی گوش در اثر 
استفاده از گوش پاک کن شود. حدود ۷۳ درصد از آسیب های گوش، ناشی از 

تمیز کردن گوش با استفاده از گوش پاک کن است.
عفونت گوش

جرم گوش در به دام انداختن و کند کردن رشد باکتری هایی که وارد کانال 
گوش می شود، کمک می کند. استفاده از گوش پاک کن می تواند جرم گوش و 
باکتری های موجود در آن را بیشتر وارد گوش کند که منجر به عفونت آن می شود.

گیر افتادن گوش پاک کن در مجرای گوش
از دیگر عوارض استفاده از گوش پاک کن این است که در برخی موارد، قسمتی 
از گوش پاک کن ممکن است در داخل گوش شما باقی بماند. چنین وضعیتی 
می تواند منجر به احساس ناراحتی یا درد در گوش شود. در برخی موارد، کاهش 

شنوایی را هم به دنبال دارد.
از دست دادن شنوایی

اگرچه استفاده از گوش پاک کن با هدف پاک کردن جرم گوش است، اما 
می تواند جرم گوش را به سمت پرده گوش فشار دهد و خطر از دست دادن شنوایی 
را به دنبال داشته باشد. از سوی دیگر، در صورتی که به هر دلیلی عفونتی در داخل 
مجرای گوش وجود داشته باشد، استفاده از گوش پاک کن می تواند باعث بدتر 

شدن عفونت شود و ممکن است شنوایی فرد کاهش یابد.
روش های جایگزین

دستمال یا پارچه تمیز | یکی از ساده ترین و واضح ترین راه  حل  ها این است که 
انگشت اشاره خود را با یک تکه دستمال یا پارچه تمیز بپوشانید. آن گاه به آرامی 

جرم اضافی گوش را از آن خارج کنید.
روغن بچه، روغن مخصوص گوش یا گلیسیرین | روغن بچه، روغن مخصوص 
گوش یا گلیسیرین از جمله گزینه های خوب هستند. با استفاده از قطره چکان، 
چند قطره )۵-۱۰( از یکی از این روغن ها را در مجرای گوش بچکانید. بخشی را 
که در ورودی کانال گوش است، به آرامی ماساژ دهید تا روغن در داخل آن پخش 
شود. به مدت ۵ تا ۱۰ دقیقه به پهلو دراز بکشید که اگر روغن اضافی شروع به نشت 

کرد، آن را پاک کنید.
قطره گوش | برای استفاده از قطره گوش، افراد باید دستورالعمل های روی 
بسته بندی را دنبال کنند. اگر با قطره گوش، جرم گوش به طور کامل از بین نرفت، 
ممکن است فرد نیاز داشته باشد که برای شست وشوی آن به پزشک مراجعه کند.
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مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم خبرداد:

حمایت تسهیلاتی از۴ شرکت دانش بنیان 
استان قم

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم افزود: بر اساس تبصره ۱۸ قانون بودجه در 
سال ۱۴۰۱ از ۴ شرکت دانش بنیان استان، ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان حمایت 
تسهیلاتی شده است و ۴ شرکت دانش بنیان دیگر نیز در انتظار دریافت تسهیلات، تا 

پایان شهریور ماه سال جاری هستند. 
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم روز یکم شهریور ماه به مناسبت هفته 
دولت، ضمن حضور در  پارک علم و فناوری استان و بازدید از پنج شرکت دانش بنیان 
به حمایت های ویژه قانون بودجه سال ۱۴۰۱ از شرکت های دانش بنیان در قالب 
تسهیلات بند الف تبصره ۱۸ اشاره کرد و افزود: بر اساس تبصره ۱۸ قانون بودجه در 
سال ۱۴۰۱ از ۴ شرکت دانش بنیان استان، ۱۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان حمایت 
تسهیلاتی شده است و ۴ شرکت دانش بنیان دیگر نیز در انتظار دریافت تسهیلات، تا 

پایان شهریور ماه سال جاری هستند.
عضو ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان قم  تصریح کرد: مجموع حمایت های مالی 
در قالب تسهیلات تبصره ۱۸ از طرح های دانش بنیان در دست اقدام نیز بیش از ده 
میلیارد تومان است. وی گفت: تسهیلات اعطا شده به ۴ طرح دانش بنیان در حوزه 
های تجهیزات پزشکی،  تجهیزات و ماشین الات صنعتی، فناوری نانو در صنعت و نرم 

افزاردانش بنیان بوده است.
مهدی فراهانی به عنوان مسئول دبیرخانه تسهیلات بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه 
در استان، به اهمیت حمایت از موسسات دانش بنیان از منظر مقام معظم رهبری اشاره 
کرد وافزود: تبدیل گزاره دانش بنیان به شعار سال و ایجاد ظرفیت تسهیلات تبصره 
۱۸ در قانون بودجه، اولویت توجه به مشاغل و کسب و کارهای دانش بنیان را بیش از 
پیش بالا برده است که انتظار میرود با همدلی و همکاری پارک علم و فناوری، فعالان 
دانش بنیان، دستگاههای اجرایی و بانک ها، طرح هایی قابل دفاع به کمیته استانی 
ارائه شود و با تایید طرح ها در جلسات کارشناسی و کمیته های بانک عامل، در سال 
آینده بتوانیم از طرح های بیشتری در زمینه توسعه زیست بوم فن آوری استان، حمایت 

کنیم.  
نماینده وزیر اقتصاد در قم اضافه کرد: از دانشگاهها، پژوهشگاهها، مرکز رشد 
سازی  تجاری  و  توسعه  در  نقشی  میتوانند  که  استان  فناوری  و  علم  پارک  وبویژه 
فناوری داشته باشند انتظار میرود در زمینه نیاز سنجی و راهنمایی نوآوران فناوری 
در خصوص نیازها و دریافت تسهیلات تبصره ۱۸  همت جدی داشته باشند تا در 
آینده ای نه چندان دور، شاهد درخشش این شرکت ها در زمینه صادرات و تجارت 

جهانی باشیم.
وی افزود: بانک عامل در همه استانها برای ارائه تسهیلات حمایتی به طرح های 
دانش بنیان، بانک تجارت است که به صورت گلوبال در تهران، طرح های استانی را 

بررسی و در صورت واجد شریط بودن، اخذ تسهیلات را تایید می کند.
فراهانی  تصریح کرد: طرح های نیمه تمام و طرح های توسعه ای در بخش سرمایه 
ثابت، بیشترین شانس دریافت تسهیلات را دارند و متقاضیات تسهیلات برای سرمایه 

در گردش در مرحله بعدی اولویت برای دریافت وام هستند.  
 فراهانی در پایان گفت: حمایت از فعالان اقتصادی و فعالان عرصه فن آوری همیشه 
برای کشور، ایجاد مزیت کرده است و چنان که در استان شاهد هستیم در سال ۹۵ 
کمتر از ۲۵ شرکت دانش بنیان در قم فعال بوده اند و اکنون بیش از یکصد شرکت در 
حال فعالیت هستند که این موضوع  وظیفه سنگین دستگاههای اجرایی مرتبط را در 

حمایت و توسعه همه جانبه از شرکت ها و موسسات دانش بنیان نشان میدهد.  
بر اساس شیوه نامه اجرای برنامه حمایت از تولید و اشتغال موضوع دستورالعمل جزء 
۱ تا ۹ بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه، به شرکت ها و موسساتی که در زمینه  گسترش 
و کاربرد اختراع و نوآوری و تجاری سازی نتایج تحقیق و توسعه شامل طراحی و تولید 
کالا و خدمات در حوزه فناوری های برتر و با ارزش فعالیت داشته باشند، دانش بنیان 

اطلاق میشود.
 

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان سپاه استان قم  تشریح کرد:

برنامه های بسیج کارمندان قم 
در هفته دولت و روز قشر 

مسئول سازمان بسیج ادارات و کارمندان سپاه استان قم به تشریح برنامه های این 
سازمان بسیج در هفته دولت پرداخت.

سردار سید جواد هاشمی روز سه شنبه در نشست خبری که در سالن جلسات 
کارمند  شهید  قم ۲۲۲  استان  سطح  در  داشت:  اظهار  شد،  برگزار  قم  شهرداری 

شناسایی شده است.
وی با اشاره به برنامه های سازمان بسیج کارمندان سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( 
در هفته دولت و روز قشر، ابراز کرد: توانمندسازی سیاسی و اجتماعی کارکنان، جهاد 
تبیین و نگاه علمی به موفقیت های انقلاب، دانش افزایی معرفتی و توحیدی، اقتصاد 
مقاومتی و تبیین منویات مقام معظم در گام دوم انقلاب، حمایت از نخبگان بسیجی، 
تحرک در میز خدمت و برگزاری همایش های مستمر باهدف ارتقای فکری و معنوی 

کارکنان بخشی از برنامه های سازمان بسیج کارمندان قم در هفته دولت است.
در  کرد:  خاطرنشان  قم  استان  سپاه  کارمندان  و  ادارات  بسیج  سازمان  مسئول 
طول هفته دولت ۱۰میز خدمت دستگاه های اجرایی در مصلای قدس و همچنین 
شهرستان ها و شهرهای اقماری قم باهدف پاسخگویی مستقیم مسئولان به مردم دایر 

خواهد شد.
وی بابیان اینکه برنامه های میز خدمت در نمازهای جمعه با شعار »خدمت به ملت«، 
زمان حضور  برنامه ها کاهش  این  برگزاری  از  برپا خواهد شد، تصریح کرد: هدف 

ارباب رجوع در سطح ادارات و افزایش عزتمندی مردم است.
هاشمی اضافه کرد: برنامه های هفته دولت سازمان بسیج کارمندان قم با غبارروبی 

مزار شهدای شیخان هم زمان با سوم شهریورماه سال جاری آغاز می شود.
وی با اشاره به شناسایی ۲۲۲ کارمند شهید در استان گفت: از مهم ترین برنامه این 
سازمان در هفته دولت معرفی »شهید حسین ذولفقاری« به عنوان اولین شهید کارمند 

در دوران دفاع مقدس است.
نشست های  برگزاری  استان،  کارمند  شهدای  یادواره  برگزاری  کرد:  عنوان  وی 
مطالبات اقشار جامعه از مسئولان دولتی، نشست های تحکیم بنیان خانواده، عفاف 
و حجاب، ازدواج آسان و فرزندآوری، برگزاری جلسات حلقه صالحین با عنوان کارمند 
تراز انقلاب، نشست تبیین گفتمانی بیانیه گام دوم انقلاب در خصوص ارتقای نظام 
سلامت اداری، ساخت و انتشار نماهنگ در خصوص تحقق دولت اسلامی، برپایی 
اردوهای پیشرفت و سازندگی، خدمات رسانی و جهاد عمومی در مناطق محروم، 
برگزاری دوره های توانمندسازی و ارتقای مهارت کارمندان، کمک های مؤمنانه و طرح 
شهید رجایی، دیدار با علمای حوزه علمیه و دیدار با خانواده شهدا نیز هم زمان با هفته 

دولت و روز قشر برگزار می شود.
  

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم خبرداد:

زیارت نیابتی ۶۰۹۰ شهید قم در پیاده روی 
اربعین حسینی

مدیرکل تبلیغات اسلامی قم از اجرای طرح زیارت نیابتی ۶۰۹۰ شهید قمی و پدران 
و مادران شهدا در پیاده روی اربعین حسینی خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی قم، حجت الاسلام والمسلمین 
مرتضی شعبان زاده در اولین جلسه ستاد اربعین این افزود: نقطه تمرکز برنامه های 
اربعین امسال موضوع زیارت، زائر، کاروان و کربلا است و در این محورها علاوه بر 
استقبال از زائران امام حسین)ع( زیارت بامعرفت، نیابتی، حضوری، از راه دور و کاروانی 

مورد توجه قرار می گیرد.
وی یکی از برنامه های مهم اربعین امسال را اجرای طرح زیارت نیابتی ۶۰۹۰ شهید 
استان قم و پدران و مادران شهدا ذکر کرد و افزود: این برنامه با همکاری ستاد کنگره 

ملی شهدای استان با پیوست سبک زندگی در پیاده روی اربعین برگزار می شود.
وی از آمادگی صدها مبلغ مرد و زن برای فعالیت تبلیغی در اربعین حسینی خبر داد 
و تاکید کرد: محافل خانگی، موکب های حسینی، مکان های استقرار و اسکان زائران 
از جمله مکان های  اجتماعات عزادارای  و  کاروان های خودجوش مردمی  اربعین، 

اثرگذاری مبلغان و مبلغات است.
شعبان زاده تبیین اهمیت زیارت، پشتیبانی محتوایی و تبلیغی از کاروان های زائران 
خارجی، کمک به رونق بخشی زیارت امام حسین)ع( و پیاده روی اربعین  و بازدید 
میدانی از ایستگاه های صلواتی را مورد توجه قرار داد و افزود: استان قم بعد از تهران 
بیشترین تعداد موکب های اربعین حسینی را دارد و پیش بینی می شود زائران اعزامی از 

قم به این رویداد تمدن ساز بیشتر از سال های قبل باشد.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم خبرداد؛

افتتاح چهار طرح  آموزشی و خدماتی
 در هفته دولت

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم از افتتاح چهار طرح احداث 
مدرسه، احداث استخر شنا، احداث کارگاه آشپزی و کارگاه گرافیک در هفته دولت 

خبرداد. 
احمدرضا اجهتادی در گفت وگویی ؛ با اشاره به مقدار اعتبار تخصیص یافته برای 
فعالیت دولت  ابتدای  از  اظهار کرد:  نوسازی مدارس در دولت سیزدهم،  یا  احداث 
سیزدهم و در سال مالی ۱۴۰۰ حدود ۲ هزار و ۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار از منابع استانی 
و ملی جهت احداث، تکمیل، نوسازی، استانداردسازی، تعمیرات، اجرای آسفالت و 
ایزوگام، تامین تجهیزات آموزشی و اداری کلاسی و  ... به مجتمع های آموزشی و مدارس 

استان قم تخصیص یافته است.
وی با بیان اینکه بیش از ۲۰ پروژه آموزشی طی این مدت اجرا شده است، مطرح کرد: 
این پروژه ها شامل مدارس خیری، دولتی، مشارکتی و کارگاه های هنرستانی که جمعا 

حدود ۱۶۰ کلاس درس به متراژ ۳۲ هزار متر مربع زیربنا است.
استانداردسازی  داد:  ادامه  قم  استان  مدارس  تجهیز  و  توسعه  نوسازی،  مدیرکل 
سیستم های گرمایشی و سرمایشی مدارس نیز در بیش از ۳۰ مدرسه شهر قم انجام 

شده است.
وی با اشاره به اینکه تجهیزات گرمایشی برخی از مدارس فرسوده است، عنوان کرد: 
در حوزه تامین تجهیزات گرمایشی مدارس فرسوده و نیازمند تعمیر نیز اعتباری در حدود 
۴۵۰ میلیارد ریال جذب و مراحل انجام آن در دست اقدام و در مواردی نیز تکیمل شده 

است.
اجتهادی اضافه کرد: تامین تجهیزات اداری، کلاسی، هنرستانی، فنی و حرفه ای، 

استثنائی و ... نیز با اعتباری بالغ بر ۳۶۰ میلیارد ریال انجام شده است.
وی با بیان طرح هایی که در هفته دولت به بهره برداری می رسند، خاطرنشان کرد: در 
هفته دولت چهار طرح مدرسه شهید فخری زاده در شهرک زین الدین با زیربنای ۲ هزار 
و ۵۰۰ مترمربع، استخر شنای ناحیه ۲ آموزش و پرورش در شیخ آباد با زیربنای هزار و 
۷۰۰ مترمربع، کارگاه آشپزی هنرستان فخری در نیروگاه با زیربنای ۸۰ مترمربع و کارگاه 
گرافیک هنرستان حضرت زهرا)س( در ۳۰ متری کیوانفر با زیربنای ۱۰۶ مترمربع افتتاح 

خواهند شد.
مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم با اشاره به حضور پرحجم اتباع 
کشورهای دیگر در استان قم، تصریح کرد: از ابتدای دولت سیزدهم دو طرح آموزشی 

در خصوص اتباع خارجی با مشارکت کمیساریای بین المللی اتباع آغاز گردیده است.
وی از مدرسه ۱۲ کلاسه روستای والیجرد در قنوات با زیربنای هزار و ۱۰۰ مترمربع که 
اردیبهشت سال جاری تکمیل و افتتاح گردید یاد کرد و گفت: مدرسه ۱۲ کلاسه اتباع 
شهرک فاطمیه با زیربنای ۲ هزار مترمربع که اوایل مرداد ماه ۱۴۰۱ عملیات اجرائی آن 

آغاز گردیده است ازجمله مدارس ویژه اتباع در استان قم هستند.
با مجموعه کمیساریا  اجتهادی افزود: همچنین بر اساس هماهنگی انجام شده 
احتمالا ظرف سه ماه آینده عملیات اجرائی یک مدرسه ۹ کلاسه دیگر هم در جعفریه 

آغاز خواهد شد.
وی در پایان با بیان اینکه در حال حال حاضر در مجموع ۴۰ پروژه آموزشی با زیر بنایی 
در حدود ۸۰ هزار مترمربع در حال اجرا است، یادآور شد: در تلاش هستیم در سال 
تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ بیش از ۲۰ پروژه آموزشی با بیش از ۲۰۰ کلاس درس به 

بهره برداری برسد.
  

سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم:

منطقه محروم دروازه ری قم 
صاحب خانه جوان می شود

 سرپرست اداره کل ورزش و جوانان قم توجه به مناطق محروم استان را از اولویت های 
این اداره کل عنوان کرد و گفت: خانه جوان در محله محروم دروازه ری قم در حال احداث 

است. 
ابراهیم سانی خانی اظهار داشت: در فاز اول احداث این خانه اسکلت و سازه اولیه تا 

چند ماه آینده انجام می شود تا بودجه های بعدی را دریافت کنیم.
وی با اشاره به این که برای این طرح ۲۰ میلیارد ریال بودجه تعیین شده است افزود: 
مشکلاتی در حوزه فنی ساخت این خانه با توجه به وجود یک حمام قدیمی را مواجه 

هستیم اما مشکل در حال رفع شدن است.
برنامه  بیان کرد: خانه جوان در اختیار جوانان منطقه دروازه ری برای اجرای  وی 
های حوزه جوانان در موضوعاتی چون جمعیت، ازدواج، اشتغال، مسکن و آسیب های 
اجتماعی قرار خواهد گرفت و سعی داریم توسط سمن های وابسته به اداره کل ورزش و 

جوانان آسیب های اجتماعی و  مشکلات منطقه را رفع کنیم.
محله محروم دروازه ری در پیرامون هسته مرکزی شهر شکل گرفته و ساخت و ساز آن 

مربوط به دهه های ۳۰ و ۴۰ می باشد. 
دروازه  ری یکی از محله های قدیمی قم در فرآیند پیروزی انقلاب تاثیر گذار بوده و ۱۲۸ 

شهید تقدیم انقلاب اسلامی کرده است. 
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان قم عنوان کرد: احداث یک خانه جوان در شهرستان 

جعفرآباد را دنبال کرده ایم و از بودجه استانی اعتبار آن در نظر گرفته شده است.
وی اعتبار این طرح را ۲۰ میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: اکنون احداث این طرح 
شروع شده و فرمانداری شهرستان زمینی را به اداره ورزش و جوانان تحویل داده ضمن 

این که  پیمانکار طرح نیز مشخص شده است.
وی ادامه داد: هفته گذشته عملیات عمرانی اجرای طرح خانه جوان جعفرآباد آغاز شد 

و زمین واگذار شده به اداره ورزش و جوانان ۵۰۰ متر است.
شهرستان جعفرآباد در ۳۵ کیلومتری شمال غربی شهر قم قرار دارد؛ این شهرستان از 

۲ بخش مرکزی و قاهان تشکیل شده  است.
 جعفرآباد حدود ۶۵۰ کیلومتر مربع وسعت و بیش از ۱۶ هزار نفر جمعیت با ۲ گویش 

فارسی  و ترکی دارد.
سانی خانی با اشاره به توجه دولت به بهبود امکانات ورزشی در روستاها افزود: تکمیل 
زمین چمن هایی که از دولت سابق مانده بود مانند روستای نیزار مورد توجه قرار گرفته 

شد و اکنون به عنوان نمونه زمین چمن نیزار تحویل دهیاری خواهد شد.
وی عنوان کرد: مجموعه هایی که در روستاها و بخش های خودمان داریم را بزودی 
تکمیل و به بهره برداری خواهیم رساند و طبق قانون در اختیار دهیاری ها قرار می دهیم 

که در اختیار جوانان قرار دهند تا هزینه های ورزشی برای مردم روستاها به صفر برسد.
وی تاکید کرد: روستاها و مناطق محروم هفت گانه شهر قم در امور ورزشی و جوانان از 

این پس به صورت ویژه دیده خواهند شد.
سرپرست اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: احداث دو زمین چمن برای 
سلفچگان و روستای نایه در سفر آیت الله رییسی رئیس جمهور دیده شده است و پیمانکار 

مشغول کار روی آنهاست.
وی ادامه داد: ۴۰ درصد کار عمرانی این ۲ طرح انجام شده و امید است در چند ماه 
آینده تحویل جوانان ورزشکار این مناطق دهیم و ۵۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در این 
دو مجموعه برای احداث رختکن، چمن ، فنس کشی و نورپردازی صورت خواهد گرفت.

  
معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خبرداد:

اختصاص ۱۰ هزار متر مربع از مسجد 
جمکران به اسکان زائران اربعین

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: شبستان امام حسن عسکری)ع( 
محوریت کار خدمات رسانی به زائران اربعین در مسجد جمکران است و با حاشیه های 

شبستان، ۱۰ هزار متر فضا به اسکان زائران اختصاص می یابد. 
ابراهیم صدوقی پیش از ظهر روزسه شنبه  در جلسه ستاد اربعین استان قم که در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، بیان کرد: محوریت کار خدمات رسانی در 
جمکران شبستان امام حسن عسکری)ع( بوده و با حاشیه های شبستان، ۱۰ هزار متر 

فضا برای جا دادن به زوّار داریم.
وی افزود: پارکینگ شماره دو مسجد مقدس جمکران فضای بزرگی است که ما آن را به 

صورت اختصاصی در در اختیار مهمانان اربعین قرار خواهیم داد.
معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خاطرنشان کرد: حدود ۱۵۰ چشمه 
سرویس بهداشتی برای آقایان و خانم ها وجود دارد و بخشی از این چشمه ها با اقدامات 

عمرانی و زیرساختی برای استفاده به عنوان حمام نیز آماده خواهد شد.
صدوقی خاطرنشان کرد: ظرفیت پخت وعده ای شش هزار پرس غذا در جمکران 
وجود دارد و در تأمین نان ما یک شیفت را انجام می دهیم و در دو شیفت دیگر نیز 
دستگاه ها باید کمک کنند؛ در تأمین آرد هم مشکلاتی داریم که نیازمند حمایت 

دستگاه ها هستیم.

ارتباط مستقیم سرقت با وضعیت اقتصادی ؛

سرقت سیم های برق در قم؛ معضلی که راه حل دارد
گزارش :سمیه حیدری

 سرقت سیم های برق و خسارات مالی که این معضل به مالکان مسکونی و شرکت برق قم 
وارد می کند، بیانگر نوعی تخریب سرمایه های ملی و اموال مردمی است. 

سرقت یکی از رایج ترین جرایم است که ضربه به اموال عمومی و خصوصی نتیجه آن 
می باشد و ارتباط مستقیمی با وضعیت اقتصادی جامعه دارد؛ در چند سال گذشته شهر 
قم با معضل سرقت سیم های برق مواجه شده که ضربه جدی به شبکه برق رسانی و 

همچنین آسیب به اموال شهروندان زده است.
به طور معمول می توان سرقت تجهیزات را به کمبود امنیت حفاظتی و در بعضی موارد به 
تساهل در برخورد با سارقان نسبت داد؛ از این رو باید تمامی موارد ایمنی را برای حفاظت از 
شبکه های گران قیمت برق به کار برد. یکی از دلایل تمایل سارقان به سرقت سیم های برق 
که از جنس مس است، ارزش ریالی بالای مس می باشد؛ مس فلز گران بهایی است که در 
صنعت برق کاربرد بالایی دارد؛ البته جایگزین کردن مس با کابل های خودنگهدار راهکار 

مناسب برای جلوگیری از ضربه به اموال عمومی و خصوصی است.
به گفته کارشناسان امور برق، در صورتی که کابل های خودنگهدار جایگزین کابل های 
مسی شود، مساله سرقت سیم های برق تا حدودی حل خواهد شد، چراکه امکان سرقت 

کابل های خود نگهدار بسیار پایین است.
آلومینیوم است، باعث  از جنس  پایین بودن ارزش ریالی کابل های خودنگهدار که 

می شود این نوع کابل ها ارزش سرقت نداشته باشد.
این مساله در حالی است که در برخی مناطق شهر قم شاهد هستیم با وجود سرقت 
از  دیگر  بار  نگهدار،  خود  کابل های  از  استفاده  به جای  برق  شرکت  مسی،  سیم های 

سیم های مسی در آن منطقه استفاده نموده است.
بر اساس اطلاعاتی که بتازگی به دست خبرنگار ایرنا رسیده است، گزارش سرقت 
سیم های مسی شبکه فشار ضعیف برق توسط سارقین از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا انتهای 

تیرماه به مدت ۴ ماه بیش از چهار میلیارد تومان برآورد شده است.
به طور مثال شبکه مسی سرقتی در منطقه یک به متراژ ۱۹ هزار و ۷۶۹ متر معادل 
۶۰۹۰/۲۸ کیلوگرم است که با احتساب سیم مسی کیلویی ۲۵۰ هزار تومان جمعا به 

مبلغ بیش از یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان تخمین زده می شود.
با این روال سالانه چیزی حدود ۱۲ میلیارد تومان فقط در مناطق به غیر از اقماری ها 
از شبکه فشار ضعیف سیم مسی به سرقت می رود؛ سرقت سایر تجهیزات برقی اعم از 
تجهیزات پست های برق و تجهیزات برق شبکه فشار متوسط نیز در این آمار محاسبه نشده 

است.

دستگیری بیش از ۵۰ سارق سیم و کابل برق در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم به خبرنگار ایرنا گفت: راحت ترین سرقت در قم سرقت 

کابل برق است، زیرا شاکی خصوصی ندارد و شرکت برق نیز پیگیری لازم را نمی کند.
سرهنگ امیر مختاری افزود: در چند ماه گذشته بیش از ۵۰ سارق سیم و کابل برق 
دستگیر شده اند و شرکت برق نیز در ازای جبران خسارت، رضایت به آزادی آن ها داده 
است. به گفته وی، معتادان و افرادی که در مسائل مربوط به برق تبحر دارند، بیشترین 

سارقان کابل های برق هستند.
وی به راه اندازی پلیس محله توسط شرکت برق اشاره و خاطرنشان کرد: پلیس محله 
شرکت برق زمانی ارزش دارد که با هماهنگی نیروی انتظامی باشد تا کارآیی داشته باشد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به نارضایتی نیروی انتظامی از همکاری نکردن 
شرکت برق، بیان کرد: نیروی انتظامی پیشنهاد داده که گشت مشترکی با شرکت برق در 

مناطقی که بیشترین سرقت صورت می گیرد، انجام شود.
وی با اشاره به خسارت های سرقت برق به لوازم برقی منازل، افزود: در مناطقی از جمله 

نیروگاه و شهرک قدس بیشترین موارد سرقتی رخ می دهد.
وی اضافه کرد: بتازگی زن وشوهری در این خصوص دستگیر شده و اعتراف کرده اند که 

در منطقه پیام نور ۱۳ فقره سرقت سیم و کابل برق انجام داده اند.
مختاری تاکید کرد: اداره برق لازم است نسبت به مجازات سارقان پیگیری جدی تری 
داشته باشد. گفتنی است پیگیری های خبرنگار ایرنا برای دریافت پاسخ شرکت توزیع 

نیروی برق قم بی نتیجه ماند.

گروه زندگی- فاطمه زهرا نصراللهی
شک؛ این مشکل خانمان سوزی که شاید برای یکبار هم که شده در زندگی 
مشترک تان به آن مبتلا شده باشید. اما سوال اینجاست که چرا دچار شک 

می شویم؟یا چرا به ما شک می کنند؟ 
 »از وقتی شوهر کردی ما رو تحویل نمی گیری«. »از وقتی زن گرفتی نمیای 
پیش ما«.»خیلی بی معرفتی«. »نکنه از شوهرت می ترسی«.» نکنه از زنت 
می ترسی«. »زن ذلیل«.»شوهر ذلیل«! شاید این جمله ها برای تان آشنا 

باشد. 
همه ما بعد از ازدواج، روابط مان دستخوش تغییرهایی می شوند. برخی 
از ما ممکن است به دلیل قرار گرفتن در زندگی مشترک و بیشتر شدن 
مسئولیت ها و وظایف مان از »همسر داری« و »خانه داری« و »غذا پختن« 
تا »بچه داری« نتوانیم مانند گذشته با برخی از افراد و دوستان مان رفت و آمد 
داشته باشیم.برخی هم ممکن است بعد از ازدواج همسرشان اجازه ندهند با 

دوستان مجردشان رفت و آمد کنند.
دروغی که پایه یک زندگی مشترک را متزلزل کرد

 »اتفاقات چند ماه گذشته را در ذهن خود حلاجی می کند. یاد روزی 
می افتد که یواشکی بدون اینکه به محمد بگوید، از خانه بیرون رفت و تنها 
به خاطر اینکه نمی توانست به دوستش مریم »نه« بگوید، دچار این مسئله 
پیچیده شد. مریم بارها با طعنه به ستاره گفته بود: »از وقتی شوهر  کردی ما 
رو تحویل نمی گیری«. ستاره هم برای اینکه جلوی طعنه های مریم را بگیرد. 
تصمیم گرفت بدون اینکه به همسرش، بگوید با او قرار بگذارد. با خودش 

گفته بود، »محمد از کجا می خواد بفهمه!؟«.
اما در ابتدای ازدواج  ستاره با محمد قول و قرار هایی گذاشته بودند؛مثل 
بیشتر زو ج ها. قوانینی که ستاره و محمد براساس خصوصیات اخلاقی و 

حتی حساسیت هایی که از یک دیگر سراغ داشتند، تعیین کرده بودند.
یکی از قوانین محمد عدم ارتباط ستاره با دوست مجردش مریم بود. محمد 
به او گفته بود که پوشش و اخلاق مریم را نمی پسندد، به علاوه اینکه مریم 
مجرد است و او دوست ندارد با دوست مجردش رفت و آمد داشته باشد و 
ستاره هم این موضوع را پذیرفته بود. اما حالا زیر قول خود زده بود و تصمیم 
گرفته بود با مریم قرار بگذارد. با خود صد بار بالا و  پایین کرده بود. دلش 
راضی به انجام این کار نبود. اضطراب بدی داشت. در دلش لعنت فرستاد به 

خودش. اما بالاخره پایش را از خانه بیرون گذاشت.
ستاره بعد از دیدار با مریم و چند ساعتی گشت و گذار به سمت خانه به 
راه افتاد. کلیدش را در قفل چرخاند. درب خانه که باز شد، رنگ از صورتش 
پرید! محمد بود. دست ستاره را به داخل خانه کشید و  با نگاهی خالی از 
احساس از او پرسید کجا بودی؟ ستاره ماتش برد. با »تته پته« پرسید: »تو کی 
اومدی؟« محمد با خشمی وصف نشدنی فریاد کشید: » سوال منو جواب 

بده. کجا بودی؟ با کی بودی؟«.
چطور شک در زندگی مشترک به وجود می آید؟

»سجادکریمان مجد« روانشناس و متخصص خانواده درباره چگونگی بروز 
شک بین زوجین می گوید:» باید بین افرادی که اختلال پارانوئید یا سوء ظن 
دارند، با افرادی که به دلیل یک سری اتفاقات دچار شک و تردید می شوند، 
تفاوت قائل شویم. افرادی که شک آن ها حاصل رفتار های اطرافیان شان 
است، افرادی هستند که به دلیل یک سری اتفاقات دچار شک می شوند؛ 
مثلا با همسرشان قول و قراری گذاشتند، اما بعد از اینکه خلاف آن اتفاق 
می افتد، دچار شک می شوند. یا بعد از شنیدن دروغ از همسرشان دچار 

شک می شوند.
 »کریمان مجد« می گوید:» افراد پارانوئید عموما از دیگران احساس منفی 
دریافت می کنند و احساس می کنند که اطرافیان شان می خواهند به آنها یا 
عزیزانشان آسیب بزنند و نسبت به دیگران بدبین هستند. این احساس به 

صورت حداکثری در وجودشان نمود پیدا کرده است. تا جایی که کارکرد و 
عملکرد خود را در زندگی از دست دادند و اطرافیانشان هم در حال اذیت 
شدن هستند. این افراد باید در جلسات درمانی قرار بگیرند تا اختلال شان 

کنترل شود.
»روانشناس و متخصص خانواده« در ادامه در توضیح به وجود آمدن شک 
می گوید:» وقتی فردی در خانواده ای رشد کرده باشد که در دوران کودکی 
خود یک زندگی امن را تجربه نکرده باشد، مستعد شک به اطرافیان خواهد 
بود. ریشه این مسئله در خودمان است که باید حل شود. باید قواعد اولیه 
در رابطه زوجین را به چالش بکشیم و با استفاد از روش های علمی آن را 

درمان کنیم«.
»برخی کارشناسان« هم معتقدند که شک و بی اعتمادی گاهی اوقات در 
زندگی مشترک به دلیل  علاقه، غیرت و عشق افراطی به وجود می آید؛ این 
عشق که ناشی از وابستگی بیش از حد به طرف مقابل است احساس تعلق 
غیرمنطقی در طرفین را ایجاد می کند که به مرور تبدیل به شکست و یأس در 
رابطه می شود. البته هر آنچه در اولین روابط و تجربیات با دیگران رخ دهند 

هم اثرات مخرب تر و ناخوشایندتری بر جای می گذارند.
برای پیشگیری از به وجود آمدن شک چه کنیم؟

»کریمان مجد«به راهکار های جلوگیری از به وجود آمدن شک بین زوج ها  
اشاره می کند و می گوید:

۱-برای اینکه دچار مشکل شک نشویم باید از از ایجاد موقعیت شک در 
زندگی مشترک پیشگیری کنیم.

۲-درصد صمیمیت رابطه را به قدری بالا ببریم که احساس امنیت کنیم.
قول و قرارمان را زیر پا نگذاریم و به همسرمان عین واقعیت را بگوییم.

از شک  پیشگیری  در هر موضوعی موجب  و صداقت  ۳-راست گویی 
می شود. همچنین در نظر داشته باشیم که اگر موضوعی خلاف نفع ما بود و 
حتی اگر باعث آسیب رسیدن به خودمان هم  می شد، باز هم به هیچ عنوان 

دروغ  نگوییم.
۴-سعی کنیم هیچ چیز پنهانی با همسرمان نداشته باشیم و موضوعات 

نگفته شده را بگوییم.
برخی تصور می کنند خانم ها یا آقایان همه چیز را باید بدانند و بدون اینکه 
حرفی بزنیم باید ما را بلد باشند، اما باید بتوانیم توضیح دهیم  و با صراحت 

همه نیاز هایمان  را به شریک زندگی مان بگوییم.
»کریمان مجد« می گوید:» حل مسئله  شک که در اثر بد قولی ها و دروغ به 
جود می آید به میزان صمیمت زوجین برمی گردد. هرچقدر صمیمت بیشتر 

باشد، راحت تر می توان این شک را مدیریت و مراقبت کرد«.
در به وجود آمدن شک پیش قدم نشویم!

شاید دوست داشته باشید، بدانید در نهایت داستانی که ابتدای گزارش 
برایتان تعریف کردم به کجا رسید؟!

زحمتی  هر  به  بود.  ترسیده  خانه  در  همسرش  دیدن  از  بعد  »ستاره 
بود،گفت: » مریم خیلی اصرار کرد بریم بیرون«. محمد باورش نمی شد. 
خود شما هم اگر بودید شاید باورتان نمی شد که همسرتان به دلیل اینکه 
نمی توانست به دوست خود »نه« بگوید به شما دروغ بگوید و پنهانی با او قرار 

بگذارد. شاید هزاران فکر و خیال دیگر هم در موردش می کردید.
بعد از آن روز محمد دیگر آن آدم سابق نشد. مدام به ستاره مشکوک بود و 
تلفنش را چک می کرد و رفت و آمدش را زیر نظر داشت. مدام او را زیر سوال 

می برد و بحث  و دعوا داشتند.«
همه ما قدرت انتخاب داریم. ستاره این داستان می توانست پیش از گرفتن 
چنین تصمیمی که در نهایت موجب طوفانی شدن زندگی مشترکش شد، از 
خودش می پرسید:» به چه قیمتی به همسرم دروغ می گویم؟«. آیا یک رفت 

و آمد پنهانی ارزش خراب شدن رابطه زناشویی را دارد؟

در گفت وگو بایک روانشناس و متخصص خانواده مطرح شد؛

برای درمان شک در زندگی مشترک چه کنیم؟ 
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مشاور وزیر اقتصادی و دارایی:

واگذاری  باید به کاهش تصدی گری ها 
منجر شود

مشاور وزیر اقتصادی و دارایی در یادداشتی اعلام کرد: واگذاری ها باید منجر 
به کاهش تصدی گری دولت می شد، زیرا سیاست های خصوصی سازی کاملًا 

درست تعیین شده بود و مجلس هم قانون را منطبق بر سیاست ها تدوین کرد.
اجرای  درباره  یادداشتی  در  مجلس  سابق  نماینده  فولادگر  حمیدرضا 

سیاست های اصل ۴۴ و آسیب شناسی آن نوشته است:
بعد از ابلاغ سیاست های اقتصاد مقاومتی در ۲۹ بهمن ۹۲ توسط مقام معظم 
رهبری، پیگیری این کار به کمیسیون ویژه محول شد که از ۲ روز بعد، یعنی ۱ 

اسفند ۹۲ فعالیت های مربوط به این اقدام را در دستور کار قرار دادیم.
برای تصویب این قانون، ابتدا قوانین متناظر با ۲۴ بند ابلاغی را استخراج و 
دسته بندی کردیم تا ارزیابی شود که هر یک از آنها تا چه میزان اجرایی می شوند و 
کدام یک باید اصلاح شوند، برای این مورد خلاف رویه همیشگی عمل کردیم و با 
توجه به اینکه قوانین متعددی داشتیم، فقط ساختارسازی و یک قانون ۴ ماده ای 
را تصویب کردیم. در مجلس هشتم با توجه به اینکه ۲ سال از تصویب قانون و ۴ 
سال از ابلاغ سیاست ها گذشته بود، در پی تذکرات رهبری و دغدغه ای که در 
مجلس به خاطر عدم تطبیق قانون با اجرای آن وجود داشت، نمایندگان طرح 

تأسیس کمیسیون ویژه نظارت بر سیاست های اصل ۴۴ را دادند.
این کمیسیون از سال ۸۸ آغاز به کار کرد، کاری که در مجلس هشتم صورت 
گرفت. در این کمیسیون علاوه بر برنامه پنجم توسعه و ۳ لایحه بودجه، در زمینه 
قانون گذاری ۲ مورد اصلاح قانون و یک مورد استفساریه را داشتیم و از همه مهم تر 

قانون بهبود فضای کسب وکار را تصویب کردیم.
   وقتی کار به مرحله اجرا رسید با برخی از اشکالات مواجه شدیم، ایراد اساسی 
که به اجرا وارد شد، این بود که از چهار محور اصلی قانون اصل ۴۴، دولت قبل 
عمدتاً کار را از واگذاری ها شروع کرد، در صورتی که در قانون یک سری کارها برای 
رفع موانع و سرمایه گذاری های جدید و بهبود فضای کسب وکار وجود دارد و باید از 

تجربیات موفق دنیا از کشورهایی همچون چین هم استفاده می کردند.
ایراد دوم هم این بود که سراغ شرکت های بزرگ رفتند که تا پایان برنامه پنجم 
برای این کار وقت داشتند، این گروه حجیم نیازمند سرمایه زیادی بود و بخش 
خصوص آماده خرید شرکت های بزرگ نبود، بنابراین عملًا این واگذاری ها به 
سمت رد دیون رفت و به مؤسسات عمومی شبه دولتی یا صندوق ها و مؤسسات 
وابسته به بانک ها واگذار شد که توان خرید داشتند یا واگذاری آنها مطالبات دولت 
به بیمه ها و بانک ها و صندوق ها را تسویه می کرد. واگذاری ها باید منجر به کاهش 
تصدی گری دولت می شد که این اتفاق هم نیفتاد.  سیاست های خصوصی سازی 
کاملًا درست تعیین شده بود و مجلس هم قانون را منطبق بر سیاست ها تدوین 
کرد، البته باز هم جای اصلاح دارد. شروع کار به خوبی پیش رفت اما در اجرای 
قانون، ۲ اتفاق مهم رخ داد و ما را از مسیر درست خارج کرد، در ابتدا اینکه نگاه 
دولت نهم و دهم نگاه درآمدزایی شد و به سمت شرکت های بزرگ سوق یافت که 

این شرکت های بزرگ را بصورت رد دیون واگذار کرد.
شرکت های خصوصی هم توان خرید این واگذاری ها را نداشتند، پس به ناچار 
شرکت های عمومی غیر دولتی خریدار شرکت های مورد واگذاری شدند، اتفاق 
دوم مهم و موثر بر انحراف اصل ۴۴ از مسیر درست را نادیده گرفتن اهداف اصلی 
سیاست های اصل ۴۴ بود اما  اشتباه اینجاست که اصل ۴۴ با واگذاری ها آغاز و 
معروف شد. بخش خصوصی باید در وهله اول از موانع دست و پاگیر رها شده و 
تقویت می شد، به همین علت نتوانست در واگذاری ها ورود کرده و نقش اساسی 

داشته باشد، بنابراین موسسات عمومی جای آنها را گرفتند.
داریم  قانون  تصویب  و  سیاست ها  ابلاغ  از  قبل  خصوصی سازی  دوره  یک 
که برخی از آنها طبق برنامه سوم توسعه بوده است.  دومین عامل معضلات 
خصوصی سازی این بود که در واگذاری های شرکت های بزرگ و اصطلاحاً گروه 
۲ را ملاک قرار دادند که هر کدام سرمایه چند هزار میلیاردی داشته و بخش 
خصوصی واقعی برای خرید این حجم از سرمایه توانایی لازم را نداشت، به همین 
علت به موسسات عمومی واگذار شد.  سومین عامل مشکل خصوصی سازی را 
نگاه درآمدی دولت به واگذاری ها بود به جای این که طبق قانون وجوه حاصل 
از واگذاری های در سرمایه گذاری جدید صورت می گرفت، اما صرف پرداخت 

بدهی ها و رد دیون دولت شد. به همین علت اهداف قانون محقق نشد.
  

رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای:

 کاهش بودجه نگهداری راه ها
 باعث افزایش تصادفات می شود

رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از آغاز گشت های راهداری یک 
هفته پیش از سفرهای اربعین و اختصاص ۱۰۰۰ میلیارد برای بهسازی جاده های 
منتهی به پایانه های مرزی  خبر داد و گفت: در صورت کاهش بودجه نگهداری 

راه ها، شاهد افزایش تصادفات جاده ای خواهیم بود.
»داریوش امانی« صبح روزسه شنبه در مراسم مشترک فرماندهان پلیس راهور 
و سازمان راهداری و حمل  و نقل جاده ای اظهار کرد: تصادفات جاده ای در چند 
سال اخیر روند کاهشی داشته است، اما اگر مراقب راه ها نباشیم بار دیگر روند 

صعودی خواهد داشت.
وی با اشاره به اعتراض راهور به کاهش کیفیت و حتی خرابی راه ها، نیوجرسی، 
علائم ایمنی، گاردریل و دوربین ها در جاده ها، افزود: طول راه های کشور زیاد و 
اعتبار نگهداری آن کم است. در کشور ۲۲۱ هزار کیلومتر جاده داریم که ۳۵ هزار 

کیلومتر راه شریانی و اصلی است.
معاون وزیر راه ادامه داد: ۹۰ درصد اقتصاد جاده به این ۳۵ هزار کیلومتر بستگی 
دارد. شاخص جهانی می گوید سالانه ۴ تا ۶ درصد هزینه راه را برای نگهداری آن 

باید کنار گذاشت.
امانی از جلسات مستمر با مجلس و اعضای کمیسیون عمران خبر داد و گفت: 
باید ۱۶۸ هزار میلیارد تومان )۴ درصد ارزش راه ها( برای نگهداری راه ها باید 
اختصاص داده شود. با این حال این رقم ۲ درصد شد که به ۷۰ هزار میلیارد تومان 

کاهش یافت و در نهایت به ۴ هزار میلیارد تومان رسید.
رییس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان اینکه کل درآمد ما در سال 
گذشته به ۱۴ هزار میلیارد تومان رسید که ۴ هزار میلیارد تومان آن برای نگهداری 
راه ها در نظر گرفته شد، بیان کرد: امسال هم درآمدهای ما افزایش یافت، اما هزینه 
هم افزوده شد، به عنوان مثال هزینه روکش آسفالت امسال به کیلومتری ۲.۵ 

میلیارد تومان رسید.
وی ادامه داد: چرا عوارض آزادراهی افزایش یافت اما بلافاصله آن را برگرداندند؟ 

یا باید اعتبار برای نگهداری راه ها بگذاریم یا اینکه عوارض را افزایش دهیم.
۵۰۰ نقطه حادثه خیز جاده ها اصلاح شد

معاون وزیر راه و شهرسازی از ادامه برنامه سازمان راهداری برای رصد نقاط حادثه 
خیز خبر داد و تاکید کرد: در تفاهم اولیه ۵۹۰ نقطه حادثه خیز داشتیم که بیش از 

۵۰۰ نقطه آن ایمن سازی شده و ۲۲۴ نقطه هم در دست اصلاح است.
امانی اضافه کرد: در نشست شورای عالی ایمنی راه ها اعلام کردیم اگر ۵ هزار 
میلیارد تومان به ما داده شود می توانیم یک ساله کل نقاط حادثه خیز را برطرف 
کنیم، اما در ۶ ماهی که از جلسه گذشته، هنوز آن را اختصاص نداده اند. وضعیت 

قیر هم به همین شکل است و هنوز اختصاص نیافته است.
امانی در مورد ایام اربعین امسال گفت: بر اساس پیش بینی های ستاد اربعین 
امسال حدود ۵ میلیون زائر اباعبدالله)ع( خواهیم داشت و هماهنگی ها در این 

باره در سطح کلان انجام شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: طبق برنامه ریزی انجام شده امسال حدود ۶۰ 
هزار زائر از طریق حمل و نقل هوایی، ۳۰۰ هزار زائر از طریق حمل و نقل ریلی و 
بیش از ۴ میلیون و ۶۰۰ هزار زائر از طریق حمل و نقل جاده ای جابه جا می شود. 

بنابراین سهم بخش جاده ای در جابه جایی زوار اربعین بیش از ۹۰ درصد است.
وی با اشاره به ظرفیت ناوگان عمومی مسافری جاده ای، بیان کرد:  سال ۹۸ که 
حدود ۳.۵ میلیون زائر اربعین داشتیم ۳۳ درصد زائران توسط ناوگان مسافری 
جاده ای جابه جا شد و امسال شاید بتوانیم حداکثر ۳۵ درصد زائران را از طریق 

ناوگان عمومی مسافری جاده ای جابه جا کنیم.

اینکه لازمه افزایش کیفیت و سرعت  با بیان  ارتباطات زیرساخت  معاون وزیر 
اینترنت، توسعه فیبر نوری است، بر راه اندازی نهضت فیبر نوری در کشور، تاکید 

کرد.
امیر محمدزاده لاجوردی- مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت- روزسه شنبه 
ارتباطات  وضعیت  درباره  تلویزیونی  برنامه  در  حضور  با  دولت  هفته  آستانه  در 
زیرساختی کشور اظهار کرد: از زمانی که کاربرسعی می کند به اینترنت متصل 
شود تا زمانی که پاسخ را دریافت کند، مسیری طی خواهد شد. در هر کجای 

این مسیر، اگر اختلالی پیش بیاید، روی ارتباطات به صورت کلی، اثرمی گذارد.
لاجوردی افزود: هرچقدر بتوانیم درخواست کاربران را محلی سازی کنیم، تجربه 
به همین دلیل محلی سازی درخواست های  کاربری بهتری خواهیم داشت، 
اینترنتی و کاهش زمان پاسخ کاربران در دستور کارشرکت ارتباطات زیرساخت، 

در دولت سیزدهم است.
ارتباطات زیرساخت به جایگزینی فیبر نوری برای تسهیل  مدیرعامل شرکت 
سرعت ارتباطات اشاره کرد و گفت: اکنون در مناطق پرجمعیت اگر دکل های 
مخابراتی کم باشد، کاربر احساس کندی سرعت می کند. همچنین ارتباط کاربر، 
مبتنی بر سیم های مسی است که سرعت محدودی دارد، به همین دولت سیزدهم 
تاکید دارد، لازم است نهضت فیبر نوری راه اندازی شود که بدین منظور، نیازمند 

مشارکت بخش های مختلف دولتی و خصوصی چون شهرداری ها، توانیر و ... 
هستیم.

غیر  مخابراتی  شبکه های  در  بهسازی  گذشته  ساله  در ۱۰  اینکه  بیان  با  وی 
شبکه  دراختیار  که  تجمیع  لایه  مدتهاست  افزود:  شده،  واقع  مغفول  دولتی، 
مخابرات است؛ نوسازی نداشته و از سرعت پیشرفت شبکه، عقب مانده است. 
به همین دلیل دولت سیزدهم تصمیم دارد اپراتورهای ثابت و سیار را درگیر مقوله 

فیبرکشی تا در منازل کند تا کار با سرعت بیشتری پیش رود.
تاکنون  گذشته  سال  از  کرد:  تصریح  زیرساخت  ارتباطات  شرکت  مدیرعامل 
به دو میلیون دسترسی به فیبرنوری رسیده ایم و تا پایان دولت سیزدهم آن را به 

۲۰میلیون دسترسی می رسانیم.
طبق اعلام شرکت ارتباطات زیرساخت، لاجوردی با بیان اینکه اکنون سرعت 
اینترنت ثابت در کشور،  ۱۰مگابیت برثانیه است افزود: ما می توانیم با برخورداری 
از فیبر نوری سرعت  را تا ۱۰۰ مگابیت و حتی یک گیگابیت برثانیه افزایش دهیم و 

کیفیت سرعت اینترنت را، تضمین کنیم.
معاون وزیر ارتباطات درباره تجربه و احساس کاربران در خصوص کندی اینترنت 

گفت: ابتدا لازم است بدانیم نیاز مردم متناسب با چه کاربردی است.
وی  با تاکید بر راه اندازی اولین قطب مرکز داده در کشور ادامه داد: برای رفع 

کندی سرعت اینترنت، در شهرهای تهران، مشهد، شیراز و تبریز، قطب مراکز داده 
را راه اندازی خواهیم کرد.

لاجوردی  با اشاره به اینکه در لایه شبکه مادر مخابراتی کشور که متولی آن شرکت 
ارتباطات زیرساخت است، همه ارتباطات مبتنی بر فیبر است، افزود: اکنون میزان 
ازدحام و اشباع شبکه ارتباطی )در ساعت های پیک مثل سه بعداز ظهر و ۱۱ 
شب( حدود صفر است و ۳۰ درصد بیش از نیاز کاربران پهنای باند ایجاد کرده ایم. 
به همین دلیل، زمانی که بخشی از ارتباطات ما به دلایل مختلف قطع  می شود، 
در دسترسی به اینترنت اختلال نخواهیم داشت. به عنوان مثال: اکنون در خلیج 
فارس بخشی از ارتباطات قطع شده؛ اما کاربران احساس نمی کنند، چرا که ۳۰ 

درصد مازاد نیاز کاربران، پهنای باند داریم و آن را به ۵۰ درصد خواهیم رساند.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت گفت: کابل دریایی فیبرنوری درخلیج 
فارس و کابل پشتیبان از سال های گذشته قطع بوده، اما اکنون با تکیه بر جوان ها 

ی متخصص و توانمندی داخلی، در حال اتصال مجدد است.
 وی در پاسخ به سوال مجری برنامه درباره کمیت استفاده از تجهیزات بومی 
در شبکه زیرساختی کشور تشریح کرد: اکنون درصد اندکی از تجهیزات شبکه 
ارتباطی کشور از محصولات بومی است که افزایش پیدا می کند. ابتدای دولت 
سیزدهم ظرفیت انتقال اشباع شده بود و یکی از گزینه ها این بود که مانند گذشته 
از شرکت تولیدکننده خارجی استفاده کنیم، اما معتقد بودیم که توانمندی داخلی 
وجود دارد. به همین دلیل با یک شرکت دانش بنیان داخلی قرارداد بسته ایم 
و کاری که برای اجرایی شدن آن به پنج سال زمان نیاز بود را طی یک سال به 

سرانجام رساندیم تا بتوانیم ظرفیت شبکه انتقال را افزایش دهیم.
لاجوردی ادامه داد: در سفری که وزیر ارتباطات به کشور روسیه داشتند، قرار 
شد ما به عنوان یک شرکت تولیدکننده، تجهیزاتمان را به کشور روسیه بفروشیم؛ به 
بیان دیگر، استفاده از توانمندی های داخلی ما، برای افزایش شبکه انتقال کشور 

روسیه مطرح شد.
مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت در پایان، درباره امکانات ارتباطی درایام 
اربعین گفت: همواره در سال های گذشته در این زمینه چالش هایی داشته ایم؛ 
اما به مردم قول می دهیم، امسال کیفیت متفاوتی را به نسبت سال های قبل 
)درپنج مرز( احساس کنند؛ همچنین امسال با تلاش و پیگیری های مداوم و 
دعای خیر مردم، در مسیر ارتباطی نجف به کربلا، اتفاقات جدیدی رخ خواهد 

داد.
ظرفیت پهنای باند شبکه انتقال از سال ۱۳۹۶ تا سال ۱۴۰۰ از ۱۰ هزار و ۴۱ 
گیگابیت برثانیه به ۳۶ هزار و ۳۱۳ گیگابیت بر ثانیه رسیده است. در کنار آن 
ظرفیت اینترنت پهنای باند بین الملل که از سال ۱۳۹۶ تا پایان سال گذشته از 
۱۵۰۰ گیگابیت بر ثانیه به ۷۱۱۹ گیگابیت برثانیه رسیده که حکایت از افزایش 

۴.۷ برابری دارد.
سال  پایان  تا  سال ۱۳۹۶  از  داخلی  داده های  باند  پهنای  ظرفیت  همچنین 
۱۴۰۰ از ۶۹۸۶ گیگابیت بر ثانیه به ۳۲ هزار گیگابیت برثانیه رسیده است. علاوه 
بر آن، ترانزیت بین الملل از سال ۱۳۹۶ تا پایان سال قبل از ۱۵۰۰ گیگابیت بر 

ثانیه به ۴۹۴۴ گیگابیت بر ثانیه رسیده است.

مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت پاسخ داد:

لازمه افزایش کیفیت و سرعت اینترنت چیست؟

وزیر نفت:پول نفتمان را در سررسید دریافت کرده ایم 

طلسم 2٠ ساله در برداشت از فاز ١١ شکسته می شود
وزیر نفت گفت: ما شرایط فروش نفت را تغییر دادیم، من 
و همکارانم پشت میزمان ننشستیم؛ همه دنیا را دور زدیم و 

بازارهای جدیدی پیدا کردیم.
جواد اوجی در برنامه زنده تلوزیونی با یادآوری اینکه 
شرایط  سیزدهم  دولت  به کار  آغاز  نخست  روزهای  در 
سختی به لحاظ کاری در وزارت نفت حاکم بود، گفت: 
در آن ایام ایران بیش از ۸۷ میلیون بشکه میعانات گازی 
روی آب ذخیره داشت و تصور بر این بود که ما باید تعداد 
کشتی بیشتری برای استمرار در تولید گاز کشور به منظور 

ذخیره سازی میعانات گازی خریداری کنیم.
در  نفت  وزارت  موجود  آمارهای  اساس  بر  افزود:  وی 
دولت دوازدهم در اردیبهشت ماه پارسال متاسفانه روزانه 
تنها ۷ هزار بشکه میعانات گازی صادر می شد، هم چنین 
زیادی  گازی  میعانات  دریا  و  خشکی  بخش  دو  هر  در 
ذخیره سازی شده بود؛ به یاد دارم روزی که وزارت نفت 
را از آقای زنگنه تحویل گرفتم ایشان برای حل مشکل 
ذخیره سازی میعانات گازی به بنده پیشنهاد خرید ۱۲ 
نفتکش غول پیکر را دادند و حتی مکاتبات این خرید را با 

دولت کرده بودند.
روزهای  در  که  دیگری  چالش  داد:  ادامه  نفت  وزیر 
نخست آغاز به کار دولت سیزدهم وجود داشت کسری 
۲۵۰ میلیون متر مکعبی گاز در کشور بود، این موضوع 
در  گازی  میدان های  در  سرمایه گذاری  نبود  به دلیل 
بخش های مختلف خشکی و دریایی بود، ضمن آنکه تا 
پایان برنامه ششم توسعه باید روزانه یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون متر مکعب گاز تولید می شد در حالی که این رقم 

تنها روزانه ۸۲۰ تا ۸۳۰ میلیون متر مکعب بود.
اوجی با اشاره به اینکه حجم ذخیره سازی سوخت مایع 
در نیروگاه های کشور در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال پیش 
از آن ۲۰ تا ۳۰ درصد کمتر بود، گفت: کمبود سوخت 
مایع اهمیت گازرسانی به نیروگاه ها را دوچندان کرده بود.
سوی  از  نفت  خرید  بشکه ای  هزار  کاهش ۲۰۰  وی 
از  سنگین  نفت  واردات  مالیاتی  تعرفه  افزایش  و  چین 

کشور را دیگر چالش پیش روی دولت سیزدهم در وزارت 
نفت دانست و تصریح کرد: همزمان با این موضوع دولت 
را  تومانی  میلیارد  بودجه ۴۵۰ هزار  پیش بینی کسری 
کرده بود و از طرف دیگر صنعت نفت به بانک ها و صندوق 

توسعه ملی به شدت بدهکار بود.
وزیر نفت پرداخت ماهانه ۱۲ هزار میلیارد تومان بدهی 
ارث مانده از دولت قبل، تأمین ارز ترجیحی برای خرید 
کالاهای اساسی، ظرفیت پایین تولید نفت خام، تأخیر 
در تعمیرات اساسی پالایشگاه های گازی و ایستگاه های 
تقویت فشار و تأمین منابع ارزی کشور و افزن بر آن حمله 
سایبری به جایگاه های عرضه سوخت در آبان ماه پارسال 
را از دیگر چالش های اساسی روزها و ماه های نخست آغاز 
به کار دولت سیزدهم برشمرد و گفت: با لطف خدواند و 
اقدام های جهادی مدیران و کارکنان صنعت نفت بر این 

مشکلات غلبه کردیم، برای نمونه همزمان با سفارش 
خرید ۱۲ نفتکش غول پیکر، مصرف میعانات گازی در 
مینی پالایشگاه های داخل و نیز مجتمع های پتروشیمی 
و پالایشگاه ستاره خلیج فارس را به شدت افزایش دادیم.

ایجاد تنوع در قراردادهای فروش نفت و 
بازاریابی های بسیار دقیق

و  نفت  فروش  افزایش  برای  بازاریابی  افزود:  اوجی 
میعانات گازی از همان روزهای نخست آغاز به کار دولت 
سیزدهم شروع شد، اراده برای تحقق این امر به شدت بالا 
بود و ریسک فروش در شرایط تحریمی و بازاریابی سخت را 
همکاران من در صنعت نفت انجام دادند، به عبارت دیگر 
با ایجاد تنوع در قراردادهای فروش نفت و بازاریابی های 
بسیار دقیق توانستیم فروش نفت را افزایش دهیم؛ من و 
همکارانم از آن زمان تاکنون برای فروش نفت خام پشت 

میز ننشسته ایم و همواره شبانه روز در تلاش برای یافتن 
راهکارهای مختلف برای دور زدن تحریم و افزایش فروش 

بوده ایم.
آمریکای  در  خوب  مشتریانی  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
لاتین، آسیا و حتی اروپا برای نفت و میعانات گازی ایران 
پیدا کردیم، افزود: ما برای فروش نفت دنیا را دور زدیم و 
مشتریان جدید خوبی پیدا کردیم که نفت ما با تأسیسات 
پالایشگاهی آنها سازگاری داشت؛ همچنین تهاتر نفت با 
کالاهای اساسی یکی دیگر از روش های ما برای فروش 

نفت خام بوده و هست.
و  فراسرزمینی  پالایشگاه های  شناسایی  نفت  وزیر 
استفاده از ظرفیت خالی آنها برای پالایش نفت خام ایران 
از دیگر روش های فروش نفت خام و میعانات گازی  را 
دانست و گفت: هم اکنون ۸۰ درصد از فروش نفت خام 
ایران به صورت نقدی و با ارزهای خارجی انجام می شود 

و پول نفت را تمام و کمال گرفته ایم و این روند ادامه دارد.
اوجی با اشاره به اینکه فروش میعانات گازی ایران از 
۷ هزار بشکه در روز در روزهای ابتدایی دولت سیزدهم 
به رکورد روزانه ۲۳۰ تا ۲۴۰ هزار بشکه در سال ۱۴۰۱ 
غول پیکر  نفتکش  از ۱۲  ما  شد:  یادآور  است،  رسیده 
جدید خریداری شده برای ذخیره سازی استفاده نکردیم 
و بلکه از ۸۷ میلیون بشکه نفت خام روی آب، ۴۷ میلیون 

بشکه را صادر یا در داخل تبدیل به ارزش افزوده کردیم.
افزایش ۳۰ درصدی ذخیره سازی های سوخت مایع در 

نیروگاه ها
وی با بیان اینکه در روزهای آغاز به کار دولت سیزدهم 
حجم ذخیره سازی سوخت مایع در نیروگاه های کشور 
پایین بود، گفت: با اجرای سلسه اقدام هایی همچون 
افزایش قیمت کرایه کامیون های ویژه حمل سوخت و 
در  نفتی  فرآورده  انتقال  لوله  از خطوط  بهینه  استفاده 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی توانستیم 
۳۰ درصد ذخیره سازی های سوخت مایع در نیروگاه های 

کشور را افزایش دهیم.

یک کارشناس صنعت خودرو با بیان اینکه حداقل ۵۰ درصد خودروها باید در بورس 
عرضه شوند، گفت: اگر حاشیه قیمت معقولی بین بازار آزاد و بورس شکل گیرد عملًا 

دلالی دیگر معنایی نخواهد داشت.
رسول سلیمانی در مورد عرضه خودرو در بورس کالا، اظهار کرد: مشکل اصلی و 
جدی خودروسازان کشور، کمبود نقدینگی است؛ با عرضه خودرو در بورس کالا 
نقدینگی مورد نیاز بنگاه های تولیدی تا حدود زیادی تأمین می شود و این نقدینگی 

می تواند در کل زنجیره پخش شود و به موازات میزان تولید را افزایش دهد.
این کارشناس صنعت خودرو افزود: علاوه بر خودروهای گران قیمت، خودروهایی 
که قیمت میانی دارند را در بورس عرضه کنیم می تواند به افزایش نقدینگی بنگاه ها 

کمک بیشتری و به تحقق وعده های مربوط به افزایش تیراژ تولید کمک کند.
وی ادامه داد: نقدینگی کلید تولید است آن هم در شرایطی که قیمت داخلی و 
جهانی نهاده های تولید بالا رفته است؛ از سویی دیگر نیز نهاده هایی همچون چیپست 
های تولید خودرو گران شده و عملًا باید پیش خرید شوند بنابراین در صورت تأمین 

نسبی نقدینگی، می توان کمبود چیپست را تا حدودی پوشش داد.
سلیمانی با بیان اینکه در صورت افزایش تولید، قیمت بازار تعدیل می شود، گفت: 
البته ما یک نرخ تورم عمومی داریم که قیمت ها متناسب با آن نرخ افزایش می یابند؛ 
بنابراین افزایش تولید می تواند قیمت ها را تعدیل کند و جلوی افزایش بیشتر قیمت 

را گرفت.
حداقل باید ۵۰ درصد خودروها در بورس عرضه شوند

وی در مورد وضعیت عرضه خودرو در بورس، تصریح کرد: عرضه ای که چند وقت 
پیش از سوی یک شرکت خصوصی در بورس کالا انجام شد، برای شروع خوب بود 

اما باید به سایر خودروسازان و خودروهایی با رده قیمت پایین تر هم تسری یابد تا اثرات 
ملموس آن را در افزایش تولید و عرضه ببینیم.

سلیمانی اظهار کرد: برای اینکه عرضه خودرو در بورس اثرگذاری بیشتری پیدا کند 
حداقل باید ۵۰ درصد خودروهای تولیدی عرضه شوند، در این صورت احتمال اینکه 
قیمت کشف شده پایین تر از قیمت بازار باشد وجود دارد. البته همانطور که اشاره کردم 

همه این موارد بستگی به حجم عرضه دارد.
این کارشناس صنعت خودرو در خصوص کاهش نقش دلالی، گفت: وقتی دلالی 
حاشیه سود نداشته باشد کسی سراغش نمی رود؛ برای نمونه هم می توان به خودروی 
کوییک اشاره کرد، این خودرو نسبت به بازار اختلاف قیمت دارد اما این اختلاف 

قیمت به نحوی نیست که سود تضمین شده خاصی برای دلال داشته باشد، بنابراین 
کسی سراغش نمی رود. در بورس هم همین اتفاق می افتد. اگر حاشیه قیمت معقولی 
بین بازار آزاد و بورس شکل گیرد عملًا دلالی دیگر معنایی نخواهد داشت و کسی 
برای کسب سود بیشتر سراغ خودرو نمی رود و برای نقدینگی سرگردان به سایر بازارها 

می روند.
شروط عرضه خودرو در بورس

وی در مورد شروط عرضه خودرو در بورس، اظهار کرد: عرضه خودرو باید در بورس 
زیاد باشد و سهم زیادی از تولید به بورس برود؛ البته ایده آل این است که همه تولید 
به بورس برود. همچنین باید یک برنامه معقول و واقعی بینانه ای برای افزایش تیراژ 
دیده شود تا خودروسازان بر اساس برنامه جلو بروند و به همان تناسب عرضه را افزایش 

دهند.
سلیمانی افزود: همچنین باید بحث مالیات بر خرید و فروش خودرو دیده شود 
زیرا در این صورت سوداگری به صورت کامل از بازار خودرو خارج می شود و مردم با 

قیمت های پایین تری می توانند خودرو بخرند.
وی در مورد اینکه خودروسازان چقدر توان تولید دارند، اظهار کرد: اگر نقدینگی 
تأمین شود و برنامه ریزی صحیحی صورت گیرد می توان به تولید یک میلیون و ۵۰۰ تا 

۶۰۰ هزار دستگاه در سال امیدوار بود.
این کارشناس صنعت خودرو در خصوص میزان تقاضا هم گفت: باید توجه داشت 
که در حال حاضر قدرت خرید مردم افت کرده و یک تقاضای انباشت شده از گذشته 
هم داریم و اگر مباحث اسقاط خودرو را هم دنبال کنیم می توان گفت که تقاضای بازار 

یک میلیون و ۴۰۰ هزار تا ۵۰۰ هزار دستگاه است.

یک کارشناس صنعت خودرو:

5۰ درصد خودروها باید در بورس عرضه شوند
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رئیس هیات والیبال استان قم خبرداد:

حضور بانوی مربی قمی در مسابقات 
والیبال جام کنفدراسیون آسیا

رئیس هیات والیبال استان قم گفت: مهسا آراسته مربی قمی همراه با تیم ملی در 
مسابقات والیبال جام کنفدراسیون آسیا حضور دارد. 

محمد مهدی حلوایی در گفت و گویی اظهار داشت: مسابقات والیبال جام 
کنفدراسیون آسیا از ۲ روز گذشته در کشور فیلیپین آغاز شده و مهسا آراسته مربی 

قمی همراه با دیگر مربیان و کادر فنی روی نیمکت تیم ملی ایران نشسته است.
وی بیان کرد: تیم ملی ایران دیروز به یک برد ارزشمند دست یافت و موفق شد به 
اولین پیروزی خود مقابل کره جنوبی در بعد از انقلاب دست یابد و این تیم امروز با 

ویتنام مصاف می کند.
وی گفت: آراسته هفته گذشته همراه با تیم ملی والیبال زنان ایران در مسابقات 

همبستگی کشورهای اسلامی در قونیه ترکیه شرکت کرده بود.
حلوایی گفت: تیم ایران در مسابقات قونیه، با پیروزی مقابل حریفان خود به 
دیدار فینال راه یافت ولی مقابل ترکیه شکست خورد تا به مدال نقره دست یابد، 
این در حالیست که این مدال اولین مدال بین المللی بانوان والیبالیست ایران بعد از 

انقلاب اسلامی محسوب می شود.
 

درمسابقات استعداد های برتر دانش آموزی کشور رقم خورد؛

قهرمانی تکواندو کار قمی
 در مسابقات کشوری 

یک نشان طلا و یک برنز سهم دانش آموزان تکواندوکار قمی در رقابت های 
قهرمانی کشوری شد.

براساس این گزارش ،  سی و هشتمین دوره مسابقات تکواندوی استعداد های 
برتر دانش آموزی کشور در گروه  سنی نوجوانان در بخش پسران به میزبانی اصفهان 
برگزار شد و کامران کاظمی هوگوپوش تکواندو قم در وزن منهای ۶۸ کیلوگرم با 
غلبه بر تمامی حریفان خود و کسب پنج پیروزی قهرمان شد و نشان طلا را به گردن 

آویخت.
 محمد حسن نائیه دیگر تکواندوکار قم هم در وزن منهای ۵۹ کیلوگرم با سه 
پیروزی به دیدار نیمه نهایی راه یافت ولی با قبول شکست در این  مرحله به عنوان 

سومی بسنده کرد و صاجب مدال برنز شد.
 در پایان این رقابت ها تیم تکواندوی دانش آموزی قم در رده بندی تیمی و در بین 

۳۲ استان عنوان ششمی را به دست آورد.

ایمان / گزارش / احمدغروی نائینی

فوتبال ایران هفته پر حاشیه ای را پشت سر گذاشت حالا تمامی فوتبال دوستان 
ایرانی  منتظر شروع هفته سوم رقابت های پر از جنجال و حاشیه ی لیگ ۲۲ هستند.

پرسپولیس - آلومینیوم / یاد آور حذف تلخ حذفی !
نیم نگاهی به آمار :پنج رقابت اخیر رو در رو : ۳ برد آلمینیوم ، ۰ تساوی ، ۲ برد 

پرسپولیس ، ۷ گل زده پرسپولیس ، ۶ گل زده آلمینیوم
پنج رقابت اخیر پرسپولیس : ۳ برد ، ۲ تساوی ، ۰ باخت ، ۶ گل زده ، ۱ گل خورده

پنج رقابت اخیر آلمینیوم : ۱ برد ، ۳ تساوی ، ۱ باخت ، ۳ گل زده ، ۳ گل خورده
رتبه کنونی در جدول : آلومینیوم اراک در رتبه هفتم و پرسپولیس در رتبه یازدهم 

قرار دارند
واپسین رویارویی : آخرین رقابت پرسپولیس تهران و آلمینیوم اراک به جام حذفی 
سال گذشته بازی میگردد . در جایی که شاگردان یحیی گل محمدی با وجود اینکه 
مدعی قهرمانی این رقابت ها بودند با نتیجه ۳-۲ بازی را به اراکی ها واگذار کردند تا 

یکی از تلخ ترین شکست های سال گذشتشون رو ثبت کنند .
حواشی : با وجود صادر شدن ITC مرتضی پور علی گنجی اما شایعه هایی وجود 
دارد که او نمیتواند در هفته سوم سرخ پوشان را همراهی کند . دلیل این موضوع این 
است که بخاطر تاخیر در صدور کارت بازی این بازیکن ، محرومیت این بازیکن در دو 

هفته ابتدایی از بین نرفته و رفع محرومیت ، منوط به صادر شدن کارت بازی بازیکن 
است . البته تکلیف این موضوع هنوز کامل مشخص نشده است و پرسپولیسی ها 
معتقدند که محرومیت پور علی گنجی به اتمام رسیده است . همچنین خبرهایی 
به گوش میرسد که یورگن لوکادیا ، خرید پر سر و صدای پرسپولیس آمادگی بدنی 
و فنی بالایی دارد ، در حدی که در بازی دوستانه این هفته تیم پرسپولیس با فجر 
سپاسی موفق به گلزنی شده است . با وجود اینکه پرسپولیس از اسکواد بسیار خوبی 
برخوردار است اما مدیران این باشگاه به دلیل ضعف عملکرد مهاجمین این تیم در 
دو هفته ابتدایی ، دنبال جذب یکی دو فوروارد دیگر میباشند . نکته آخر ، محرومیت 
اراکی ها در میزبانی از تماشاگران در این بازی است که خود موضوع جالبی است و 

اتفاقاً اعتراضات گسترده ی هواداران آلمینیوم را در پی داشته است .
استقلال - مس کرمان / اتهام جادوگری به کرمانی ها !

نیم نگاهی به آمار :پنج رقابت اخیر رو در رو : ۲ برد استقلال ، ۲ تساوی ، ۱ برد مس 
، ۶ گل زده استقلال ، ۵ گل زده مس

پنج رقابت اخیر استقلال : ۲ برد ، ۲ تساوی ، ۱ باخت ، ۵ گل زده ، ۳ گل خورده
پنج رقابت اخیر مس : ۲ برد ، ۲ تساوی ، ۱ باخت ، ۸ گل زده ، ۴ گل خورده

رتبه کنونی در جدول : مس کرمان در رتبه پنجم و استقلال تهران در رتبه ششم 
قرار دارند

واپسین رویارویی : آخرین رویارویی این دو تیم به شش فصل پیش در مرحله اول 

جام حذفی ۹۵-۹۶ باز میگردد که استقلال با گل پیروزی بخش محسن کریمی در 
دقیقه ۱۱۳ وقت های اضافه به برتری رسید .

به  اتهام جادوگری   ، از مهمترین حواشی هفته گذشته  : شاید یکی  حواشی 
سرمربی مس کرمان بود . ویدیویی از سرمربی این تیم پخش شد که به طور مشکوکی 
در وسط چمن زمین در حال قدم زدن است و علت این رفتار توسط برخی رسانه ها 
جادوگری ذکر شده . البته که مدیر رسانه این با اظهارات قاطعانه این اتهام را رد کرد 
و عنوان کرد : » هر مربی در چمن قدم بزند جادوگر است ؟! « . حاشیه دوم البته به 
تیم استقلال مربوط میشود . آبی پوشان پایتخت در ساعات آخر نقل و انتقالات ، قرار 
بود نام ارسلان مطهری را از لیست خارج کند تا کاوه رضایی به لیست اضافه شود ، 
اما به طور عجیبی این امر میسر نشد تا پیوستن کاوه رضایی به جمع آبی پوشان ، که 
همه آن را تقریبا قطعی میدانستند ، منتفی شود . حالا زمزمه هایی به گوش میرسد 
که رقیب سنتی این تیم ، یعنی پرسپولیس تهران ، که اتفاقاً نیاز مبرم به جذب مهاجم 

دارد ، به دنبال جذب این بازیکن است .
سپاهان – گل گهر / حساس ترین جدال هفته !

نیم نگاهی به آمار :پنج رقابت اخیر رو در رو : ۳ برد سپاهان ، ۱ تساوی ، ۱ برد گل 
گهر ، ۷ گل زده سپاهان ، ۳ گل زده گلگهر

پنج رقابت اخیر سپاهان : ۳ برد ، ۱ تساوی ، ۱ باخت ، ۸ گل زده ، ۵ گل خورده
پنج رقابت اخیر گل گهر : ۴ برد ، ۱ تساوی ، ۰ باخت ، ۹ گل زده ، ۳ گل خورده
رتبه کنونی در جدول : سپاهان در صدر و گلگهر در رده سوم قرار دارند

واپسین رویارویی : آخرین دیدار این دو تیم به دور برگشت بازی های لیگ برتر فصل 
گذشته برمیگردد . در رقابتی که ورزشگاه نقش جهان ، میزبان شاگردان ژنرال بود 
و در نهایت بازی با تساوی بدون گل به پایان رسید تا امیر قلعه نویی دست خالی به 

خانه بر نگردد .
حواشی : رقابت سپاهان – گل گهر قطعا حساس ترین و مهم ترین جدال هفته 
به شمار میرود . تنهای رقابت هفته سوم ، که دو تیم از پنج تیم مدعی قهرمانی این 
فصل رقابت های لیگ برتر به مصاف هم میروند . اما موضوعی که موجب نگرانی 
هواداران طلایی پوشان شده است ، پرونده فساد ۹۱۰ هزار میلیارد ریالی شرکت 
فولاد مبارکه است . نکته عجیب ، رد پای مهدی تاج ) رئیس اسبق فدراسیون 
فوتبال و کاندیدای کنونی ریاست فدراسیون فوتبال(  و محمد رضا ساکت ) مدیر 
عامل کنونی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان اصفهان ( در تخلفات گسترده مالی 
این شرکت است . حتی این پرونده میتواند موجب برکناری محمد رضا ساکت 
از سِمَت خود و رد صلاحیت شدن مهدی تاج در کاندیدای ریاست فدراسیون 

فوتبال شود .
برنامه مسابقات هفته سوم رقابت های لیگ برتر :

پنج شنبه ۳ شهریور
نفت مسجد سلیمان -  پیکان تهران ۱۹:۰۰

نساجی مازندران - ملوان بندر انزلی ۱۹:۰۰
ذوب آهن اصفهان - مس رفسنجان ۱۹:۰۰

استقلال تهران - مس کرمان ۱۹:۳۰
جمعه ۴ شهریور

هوادار تهران - صنعت نفت آبادان ۱۹:۰۰
آلومینیوم اراک - پرسپولیس تهران ۱۹:۳۰

گل گهرسیرجان - سپاهان اصفهان ۲۱:۳۰
فولاد خوزستان - تراکتور سازی تبریز ۲۱:۳۰

نگاه »روزنامه ایمان«به بازیهای هفته سوم مسابقات لیگ برتر؛

سپاهان – گل گهر ؛حساس ترین جدال هفته !

"فراخوان جذب نیروی خرید خدمت ساعتی"اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
موسسه مصباح الهدی درراستای جذب نیروی کارشناس تخصصی خود در حوزه های 
روانشناسی و مددکاری اجتماعی از طریق خریدخدمت ساعتی جهت ارائه خدمات به 
افراد آسیب دیده و آسیب دیده اجتماعی در شرایط بحرانی در استان و شهرستانهای 
استان قم ازبین واجدین شرایط خانم و آقا ، اقدام به برگزاری سنجش علمی بصورت 
کتبی مینماید . لذاواجدین شرایط می توانندحدکثرتاتاریخ ۱۴۰۱/۰۶/۰۸ نسبت به 
ارائه و تحویل مدارک تحصیلی و هویتی خود)حضوراً( شامل اصل و کپی کارت ملی، 
اصل و کپی شناسنامه، اصل و کپی آخرین مدرک تحصیلی، اصل و کپی کارت پایان 
خدمت)آقایان( و اصل و کپی گواهینامه رانندگی )آقایان متقاضی شغل راننده( مطابق 
با شرایط ذیل به آدرس  قم ۴۵ متری عمار یاسر کوچه اول روبروی درمانگاه جنب 

پژوهشکده زرین اقبال  پلاک ۲۵ موسسه خیریه مصباح الهدی اقدام نمایند.

شرایط جذب نیرو، منابع و رشته های مورد نیاز به شرح ذیل می باشد:
شرایط عمومی:

  داشتن تابعیت ایرانی، پایبندی به قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و اعتقاد به 
دین مبین اسلام یا یکی از ادیان شناخته شده در قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران

  کارت پایان خدمت یا معافیت سربازی برای آقایان الزامی می باشد. 
  حداکثرسن متقاضیان درمقاطع کارشناسی ۳۵ سال و  درمقطع کارشناسی ارشد 

وبالاتر۴۰ سال می باشد
 عدم سوء پیشینه کیفری

  عدم سوء مصرف مواد مخدر و مشروبات الکلی و استفاده از هرگونه مواد دخانی از جمله 
سیگار و ... 

شرایط اختصاصی:
۱- دارا بودن مدرک تحصیلی حداقل لیسانس در رشته تحصیلی و گرایش مرتبط
مددکاری  خدمات  جهت  اجتماعی  مددکاری  لیسانس  تحصیلی  مدرک    حداقل 

اجتماعی
تبصره: بجز در کلان شهرها در صورتی که متقاضیان رشته مددکاری اجتماعی و 
خدمات اجتماعی وجود نداشته باشد از دارندگان مدارک تحصیلی علوم اجتماعی 
لیکن رشته های مددکاری  بهره گرفت  نیز  پژوهشگری و جامعه شناسی  با گرایش 

اجتماعی،خدمات اجتماعی برای احراز وظیفه مددکار اجتماعی اولویت دارند.
  دارا بودن مدرک تحصیلی حداقل لیسانس روانشناسی با کلیه گرایشها جهت خدمات 

روانشناسی
راهنمایی،  و  تربیتی،مشاوره  علوم  لیسانس  حداقل  تحصیلی  مدرک  بودن    دارا 
بخش  مربی  خدمات  جهت  اجتماعی  خدمات  و  اجتماعی  مددکاری  روانشناسی، 

نگهداری موقت 
  دارا بودن مدرک تحصیلی دیپلم جهت ارائه خدمات رانندگی با داشتن گواهینامه معتبر 

مبنی بر مجاز بودن رانندگی با وسایل نقلیه ۹ نفر و بالاتر و خودروهای خدمات عمومی
تبصره: آقایان کارشناس با تحصیلات روانشناسی و مددکاری اجتماعی با داشتن توان 
رانندگی و گواهینامه آن، اولویت دارند. این افراد می بایست در سنجش علمی رشته 

مربوطه شرکت نمایند.
۲- بومی بودن:  با توجه به تعریف داوطلبان بومی شهرستانی که متقاضی باید متولد یا 

ساکن با سابقه ۵ سال سکونت در همان شهرستان باشد.
الف- شهرستان محل تولد مندرج در شناسنامه داوطلب با شهرستان مورد تقاضا یکی 

باشد.
تذکر: با توجه به تغییرات تقسیمات کشوری در سالهای مختلف در صورت اختلاف نظر 
یا ابهام در خصوص شهرستان محل تولد ،ملاک عمل نظر اداره کل ثبت احوال استان 

مربوطه خواهد بود.
ب- استفاده از اولویت بومی از طریق سکونت به موجب تایید ساکن بودن و حداقل ۵ 
سال سکونت با ارائه استشهاد محلی ممهور به مهر نیروی انتظامی )پاسگاه یا کلانتری 

محل( در شهرستان مورد تقاضا خواهد بود.
تبصره: داشتن گواهی تحصیل در مقاطع ابتدایی،راهنمایی یا دبیرستان در شهرستان 
محل مورد تقاضا با تایید اداره آموزش و پرورش شهرستان مربوطه می تواند به عنوان تمام 
یا قسمتی از سابقه ده سال سکونت به شرط ارائه استشهاد محلی مبنی بر تائید ساکن 

بودن فعلی فرد در شهرستان محل مورد تقاضا ملاک محاسبه قرار گیرد.
۳- داشتن سلامت جسمانی و روانی و توانایی برای انجام کاری از آنان خرید 

خدمات می شوند. 
  تبصره : گواهی توانایی انجام کار در فعالیت های اجتماعی از کمیسیون توانبخشی 
سازمان برای افراد دارای معلولیت و افراد دارای معافیت پزشکی الزامی است. افراد مذکور 
در صورت قبولی در سنجش علمی می بایست گواهی توانایی انجام کار از کمیسیون 

توانبخشی بهزیستی استان دریافت نمایند.
  تبصره: در صورتی که پس از شروع به کار و ارزیابی مستمر مشخص شود که افراد )کلیه 
افراد اعم از دارای معلولیت یا سالم( از سلامت جسمی و روانی و توان کار لازم برخوردار 

نیستند ، نسبت به اعلام پایان کار آنان اقدام خواهد شد.
۴- حداکثر سن برای افراد با مدرک تحصیلی لیسانس ۳۵ سال و افراد با مدرک 

تحصیلی فوق لیسانس و بیشتر ۴۰ سال 
۵- تبصره :درصورت داشتن سابقه کار مرتبط در حوزه ی آسیب ها به  ازاءهر سال سابقه 

یک سال از سن تقویمی کم خواهد شد.
6- عدم اشتغال در سایر سازمان ها، موسسات و مراکز دولتی )اشتغال افراد 
پذیرفته شده نهایی در مراکز و نهاد های غیر دولتی، در صورتی باعث اختلال در انجام 

وظیفه شود، ممنوع است(. 
7- عدم داشتن مسولیت در موسسات غیر دولتی و خصوص به عنوان مسئول فنی
نکنه مهم :خدمات توسط پذیرفته شدگان به جامعه هدف نیازمند حضور کارشناسان 
در شیفت های صبح، عصر یا شب و همچنین حضور در سطح شهر، کلانتری ها، 

دادگستری، مراکز درمانی، مناطق حاشیه نشین و آسیب خیز وجود دارد.

منابع سنجش علمی:منابع سنجش علمی برای هر یک از مشاغل در جدول 
زیر آمده است: 

تذکر : سوالات مواد سنجش علمی به صورت چهار گزینه ای با ضریب )۱( می باشد. ضمناً به ازای هر 
پاسخ اشتباه به سوالات یک سوم نمره منفی در نظر گرفته خواهد شد. 

ساعت و تاریخ  برگزاری :  ثبت نام از روز    شنبه مورخ ۱۴۰۱/۰۵/۲۹ بصورت حضوری همه روزه  از 
ساعت ۹ تا ۱۴ تا تاریخ ۱۴۰۱/۰۶/۰۸ توسط موسسه بعمل آماده ومتقاضیان  با در دست داشتن اصل و 
کپی همه مدارک در زمان اعلام شده  به موسسه مراجعه نمایند  در غیر این صور ت کارت ورود به 

جلسه برای آنها صادرنخواهد شد
مکان و زمان  آزمون:****متعاقبا و بعد از تکمیل ثبت نام متقاضیان  و ارائه مدارک و همچنین  

تاییدیه نهایی  توسط مجری به صورت پیامک به متقاضیان   اعلام خواهد شد
  همراه داشتن کارت ملی جهت ورود به جلسه امتحان الزامی است.

  متقاضیان در صورتی که به حداقل ۶۰ درصد از سوالات پاسخ صحیح بدهند جهت مصاحبه دعوت  
خواهند شد و سه برابر ظرفیت از تعداد مورد نیاز  جهت گزینش نهایی مصاحبه انجام و در نهایت افراد مورد 

نیاز پس ازتائید نهایی جذب خواهندشد.
  اولویت براساس جنسیت اعلام شده، تطابق رشته های تحصیلی ذکرشده در جدول )کارشناسی و 

بالاتر(،بومی بودن،سابقه کارمفید،آشنایی با نرم افزارهای ICDL میباشند.
  مدارک  موردنیاز :دوقطعه عکس، اصل و فتوکپی تمام صفحات شناسنامه، اصل و کپی کارت ملی، 
ارائه آخرین مدرک تحصیلی) بهمراه کپی (،تصویر واصل گواهینامه رانندگی ) برای متقاضی راننده (اصل 
وکپی کارت پایان خدمت )برای آقایان ( نشانی و شماره تلفن به همراه تقاضا ارائه گردد. متقاضیان جهت 
اطلاع بیشتر می توانند همه روزه از ساعت ۰۹:۰۰ الی ۱۴:۰۰ با موسسه خیریه مصباح الهدی  به شماره 
تلفن ۰۲۵۳۷۷۰۴۹۲۷و   شماره همراه ۰۹۹۲۰۶۹۴۱۸۵ تماس حاصل نمایند. - مهلت ارائه مدارک 

تا.۱۴۰۱/۰۶/۰۸ ماه می باشد .
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یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی،  حوزه سیاست خارجی دولت سیزدهم را به 
عنوان نقطه مثبت این دولت برشمرد و در عین حال گفت: البته باید به این نکته هم دقت کرد که اگر نقطه مثبتی همچون 
سیاست خارجی و سفرهای دولت و برخی اقدامات دیگری در کارنامه دولت می بینیم که گره ای از کار مردم باز کرده، باید 

حمایت کنیم .
جلیل رحیمی جهان آبادی نماینده باخرز، تایباد و تربت جام در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا به مناسبت 
اولین سالگرد هفته دولت گفت: دولت را نمی توان به صورت کلی قضاوت کرد و باید به ارزیابی از عملکردش در حوزه های 
مختلف پرداخت؛ دولت در حوزه سیاست خارجی موفق بوده که از جمله آن می توان به تنش زدایی با همسایگان، عضویت 

در سازمان شانگهای، بهبود رابطه با برخی از کشورهای منطقه و افزایش صادرات غیر نفتی اشاره کرد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی افزود: دولت در عرصه سیاست خارجی و 
ارتباط مستقیم با مردم عملکرد موفقی داشته است؛ نشستن در اتاق های دربسته و با این روش تصمیم گیری برای مردم 

موثر نیست.
این نماینده اصلاح طلب مجلس یازدهم همچنین گفت: البته دولت در داخل کشور در یک عرصه خوب درخشیده و 
آن ارتباط مستقیم با مردم است. آقای رئیسی وقت و انرژی و زمان گذاشته و به همه استان ها سفر کرده و وزرایش هم به 
شهرستان های مختلف رفته و از نزدیک مشکلات را رصد کردند، این کار ارزشمندی است. معمولا کمتر کسی چنین وقتی 
می گذارد که به تک تک استان ها رفته و نماینده اش را به شهرستان های مختلف بفرستد و از نزدیک در جریان مشکلات قرار 
گیرد. این کار بزرگ و ارزشمندی است که می تواند باعث دلگرمی مردم شود و هم شناخت تصمیم گیران را از واقعیت جامعه 

بیشتر کند؛ نشستن در اتاق های دربسته و تصمیم گرفتن پیرامون مشکلات خیلی برای مردم موثر نیست.
وی در عین حال بیان کرد: البته اکنون در سال دوم خدمت دولت سیزدهم انتظار می رود که این روال تکرار نشود. هر کسی 
هر شناختی که می خواست از استان ها به دست آورد را کسب کرده و الان باید روی تصمیمات متمرکز شد. تصمیماتی 

گرفته شود که بتواند مشکلات را حل کند و فشار را از روی مردم بردارند. باورم این است که تحمل مردم تمام شده است.
رحیمی جهان آبادی ادامه داد: سفرهای استانی دولت سیزدهم متمایز از دولت قبل بوده و در حوزه سیاست خارجی 
هم عملکرد موفقی داشته است؛ البته دولت قبل هم در حوزه سیاست خارجی موفق بود و دولت احمدی نژاد هم سفرهای 
استانی داشت. وی در بیان نقاط ضعف نقاط ضعف دولت گفت: مهمترین نقطه ضعف دولت علاوه بر انتصابات، در حوزه 

اقتصادی و معیشت مردم است. چند ماه است که وزیر کار استعفا داده اما هنوز وزیری به جای او معرفی نشده است.
این نماینده اصلاح طلب مجلس یازدهم همچنین بیان کرد: از طرف دیگر دولت در حوزه های اقتصادی ضعیف ظاهر 
شده است. برخی مدیران در دولت سیزدهم از سطوح در  پست های مختلف اجرایی افراد ضعیف و ناتوانی هستند. 

همچنین به نظر می رسد دولت در حوزه کنترل تورم نیز عملکرد ضعیفی داشته است.

کارشناس مسائل دیپلماتیک گفت: صحبت های روزدوشنبه آقای بورل را باید در همین چارچوب ارزیابی کرد که بی صبرانه منتظر 
پاسخ مثبت آمریکا و به هر صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات طی چند هفته آینده است. بورل تلاش کرده تا آمریکا را برای تسریع و 

تسهیل پیشبرد کار توافق تحت فشار قرار دهد. 
ساسان کریمی محقق پسادکتری گروه مطالعات آمریکای شمالی در دانشگاه تهران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به 
این سوال که نظر شما درباره اظهارات جدید جوزپ بورل چیست که پاسخ ایران نسبت به پیشنهادات آژانس را معقول دانسته و 
منتظر پیشنهاد آمریکا بوده و قرار است نشستی به زودی در وین برای پایان مذاکرات برگزار شود؟ گفت: من اتحادیه اروپا را دارای 
بزرگترین انگیزه برای احیای برجام می ¬دانم. چین تا حدی بی طرف است، مواضع روسیه تاحد زیادی مشخص است که بیشتر 
حالت »ناخرسندی« دارد، ایران انگیزه اقتصادی برای احیای برجام دارد، آمریکا در دولت بایدن اگر چه به احیای برجام »بی علاقه« 
نیست، اما وانمود می کند احتیاجی هم به آن ندارد. وی افزود: با توجه به نارضایتی اسرائیل و نفوذ لابی ¬هایی نظیر آیپک در 
سیاست خارجی و به خصوص سیاست داخلی ایالات متحده نمی توان اطمینان داشت که آیا از اساس احیای برجام در صحنه 
سیاست داخلی آمریکا به سود حزب دموکرات و دولت حاضر آمریکا یا به زیان آنها تمام خواهد شد. کریمی تصریح کرد: اما اروپا 
به واسطه بحرانی که در شرق این قاره متحمل شده، اولًا تلاش می ¬کند تا موضوعی امنیتی را در منطقه -ای حساس با روش 
دیپلماسی که کم هزینه ¬ترین روش است، به پایان برساند. از سوی دیگر علیرغم اینکه ایران در حال حاضر توان صادرات گاز به اروپا 
را ندارد، تحلیل در قاره سبز این است که عرضه رسمی نفت ایران، افزایش عرضه واقعی آن و هم فضای روانی اطراف آن از قیمت 
انرژی در ماه ¬های آینده خواهد کاست و این به سود اروپاست. سومین انگیزه اروپا هم صادرات به ایران علی الخصوص اقلام صنعتی 
است که این امر با رفع تحریم ¬ها و بازگشت پول نفت به ایران دور از ذهن نخواهد بود.  این سه انگیزه، در مقابل کم انگیزگی یا با 
انگیزگی طرف¬ های دیگر به خصوص ایران و آمریکا است که اروپا ابتکار عمل را در دور تازه به دست گرفته و تلاش می ¬کند هرچه 
زودتر موضوع را با روی میز گذاشتن متن و تعیین زمان برای پاسخگویی به نتیجه نزدیک کند. وی افزود: صحبت های روز گذشته 
آقای بورل را باید در همین چارچوب ارزیابی کرد که بی صبرانه منتظر پاسخ مثبت آمریکا و به هر صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات 

طی چند هفته آینده است. بورل تلاش کرده تا آمریکا را برای تسریع و تسهیل پیشبرد کار توافق تحت فشار قرار دهد.
کریمی در پاسخ به این سوال که پاسخ آمریکا به پیشنهادات اروپا و ایران چه خواهد بود، گفت: این واقعا یک سوال میلیون دلاری 
است که پاسخ قطعی آن »دقیقاً نزد هیچکس نیست«. یعنی حتی کسانی که در بالاترین سطح متن پاسخ ایران را نوشته یا مخابره 

کرده اند و اروپایی ها که از آن باخبر هستند، واقعاً نمی¬ دانند چه پاسخی از جانب ایالات متحده واصل خواهد شد. 
وی تصریح کرد: بالاخره می ¬دانیم ایران ضمن پاسخ خود نکات، سوالات یا خواسته ¬های تازه ¬ای مطرح کرده است که بیرون از 
متن پیشنهادی نوشته شده است. احتمال پذیرش، رد کامل یا موضع میانه از طرف آمریکا وجود دارد. اما در مجموع نمی ¬توان زیاد 
بر نسخ خوشبینانه یا بدنبینانه تاکید کرد و به نظر می ¬رسد احتمالًا موضع آمریکا حاوی نکاتی باشد که نیاز به مذاکره یا پیام رسانی 

داشته باشد. اما پرواضح است که آمریکا از سوی اسرائیل و از طرف اروپا تحت فشار برای به سرانجام رساندن این مذاکرات است.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

دولت در سیاست خارجی عملکرد موفقی داشته است
کریمی کارشناس مسائل دیپلماتیک: 

اتحادیه اروپا با سه انگیزه به دنبال احیای برجام است

فرآیند تصویب سیاست های کلی انتخابات چه بود؟

انتخابات تناسبی؛ اصلاح ابرو
 یا کور کردن چشم!؟

گروه سیاست- سید یزدان حبیبی:
قوانین و نظام انتخابات مجلس شورای اسلامی واجد ایرادهای متعددی است که 
هر کدام از آن ها در سطح و میزان مشارکت مردم، تعداد داوطلبان نمایندگی مجلس، 
میزان رأی منتخبین، هزینه و روش های تبلیغاتی و نهایتاً میزان شایستگی نفرات منتخب 
اثرگذار است. از طرف دیگر مجموع ایرادها در مواردی نظام اداره کشور را با معضل 
مواجه کرده است و رهبر انقلاب تنظیم سیاست های کلی انتخابات را راه حل این معضل 
دانسته و به مجمع تشخیص مصلحت نظام دستور تهیه این سیاست ها را ابلاغ کرده اند. 
مجمع تشخیص نیز بنابر مأموریت خود در چند نوبت اقدام به تهیه این سیاست ها کرد که 
هر کدام به دلایلی به نتیجه مطلوب نرسید و متوقف شد. در آخرین نوبت در پیوست حکم 
انتصاب اعضای جدید مجمع در تاریخ ۲۴ اسفند ۱۳۹۰، تعیین سیاست های کلی نظام 

در حوزه انتخابات نیز به دوره جدید ابلاغ شد.
فرآیند تصویب سیاست های کلی انتخابات چه بود؟

در دوره جدید در فرآیند سیاست گذاری مجمع تغییراتی صورت گرفت که برمبنای آن 
بندهای سیاستی باید براساس محتوا و الزامات »ایده ابلاغی« تدوین شوند و ایده ابلاغی 

جهت تدوین سیاست های کلی انتخابات از این قرار است:
»انتخابات مظهر مردم سالاری دینی و مجرای اعمال حاکمیت ملت بر اساس یک نظام 
جامع و موجب تحکیم مقبولیت نظام، حاکمیت ملی و استقلال کشور، ارتقا کارآمدی و 
وجهه و الهام بخشی نظام در عرصه بین المللی و تقویت وحدت ملی است. سیاست های 

کلی مربوط بایستی:
- تأمین کننده مشارکت گسترده مردم در امر انتخابات و افزایش نقش آگاهانه آن ها در 
اداره امور کشور با انتخاب داوطلبانی در تراز شایسته جمهوری اسلامی ایران و دارای 

ویژگی هایی متناسب با جایگاه های مربوط باشد.
- جهت گیری کلی نظام مبنی بر برگزاری انتخابات همراه با سلامت و امنیت بر مدار 
سازوکارهای قانون اساسی از جمله در زمینه مسئولیت اجرای انتخابات و نظارت بر آن 

را تعیین کند.
- بر استحکام و ثبات نسبی قوانین و مقررات، تسهیل حضور مردم و تأمین حقوق برابر 

آن ها در انتخابات تأکید ورزد.
- زمینه های حضور و رقابت سالم شایسته ها، شفافیت منابع و هزینه ها و کوتاه شدن 

دست کانون های ثروت و قدرت و دفع آسیب های دشمنان را فراهم سازد.«
کمیسیون سیاسی، دفاعی و امنیتی دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام بر این 
مبنا اقدام به تهیه پیش نویس کرده و با نظرخواهی از دستگاه های مسئول اجرایی و 
نظارتی انتخابات، نسخه نهایی را تدوین و به شورای مجمع ارسال کرد و با تصویب نهایی 
در مجمع سیاست های پیشنهادی به محضر رهبر انقلاب رسید و ایشان نیز در نهایت با 
اعمال نظر و اصلاح نسخه پیشنهادی مجمع، سیاست های کلی انتخابات را در ۲۴ مهر 

۱۳۹۵ به قوای سه گانه ابلاغ کردند.
با مرور سیاست های کلی انتخابات درمی یابیم که این سیاست ها برمبنای بررسی و 
آسیب شناسی وضعیت موجود و در نظر گرفتن نقطه مطلوب تنظیم شده اند، و نتیجه 
پیاده سازی آن ها، تحول در انتخابات با رویکرد افزایش مشارکت و شایسته گزینی خواهد 
بود. و از آن جایی که انتخابات با تمامی جزئیات آن برمبنای قوانین مصوب مجلس 
شورای اسلامی صورت می گیرد، لازمه پیاده سازی سیاست های کلی انتخابات، صورت 
دادن اصلاحات لازم در قوانین انتخابات با رویکرد تحولی ابلاغ شده است و نه صرفاً 

بهبود شرایط اجرایی انتخابات کنونی با اصلاح جزئی قوانین.
فرصت سوزی مجلس

با گذشت قریب به ۶ سال از ابلاغ سیاست های کلی انتخابات شاهد بی اعتنایی 
مفرطی به محتوای آن هستیم به شکلی که رهبر انقلاب در دیدار اخیر خود با نمایندگان 
بیان اهمیت  از  و بعد  این موضوع تذکر دادند  به  مجلس )۴ خرداد ۱۴۰۱( نسبت 
سیاست های کلی، به صورت مصداقی به انتخابات اشاره کرده و فرمودند »وظیفه ی 
مجلس این است که قانونگذاری را منطبق با این سیاست ها انجام بدهد؛ معارض با 
این سیاست ها نباشد؛ خب این خیلی اهمّیّت دارد؛ به این باید توجّه کنید. الان من 
می خواهم عرض کنم مثلًا سیاست های کلّی انتخابات. الان پنج شش سال است این 

سیاست ها ابلاغ شده، ]ولی[ قانون هنوز تنظیم نشده؛ این باید انجام بگیرد.«
برای  طلایی  زمان   )۱۳۹۹ خرداد  الی   ۱۳۹۵ )خرداد  دهم  مجلس  که  چند  هر 
به سرانجام رساندن اصلاحات لازم قوانین انتخابات بود و حتی نمایندگان آن دوره 
می توانستند با مقدم دانستن اصلاح قانون انتخابات مجلس مبتنی بر سیاست های کلی 
حسن نیت و توان کارشناسی خود را به منصه ظهور برسانند، یا حتی با بررسی مجدانه 
لایحه جامع انتخابات که از طرف دولت دوازدهم در بهمن ۱۳۹۷ با تأخیر بسیار زیاد 
تقدیم مجلس شد، فرصت از دست رفته را در سال پایانی نمایندگی خود جبران کنند، 
اما نکته مهمتری که مجلس یازدهم باید مد نظر داشته باشد آن است که در کج راهه ای 
که مجلس دهم در آن گرفتار شد و به بن بست رسید وارد نشود و بیش از این وقت را از 

دست ندهد.
تغییر اساسی حوزه بندی ها و »استانی شدن« انتخابات مجلس یکی از مهمترین 
ایده هایی است که همواره طی ۳۰ سال از دوره چهارم الی نهم مجلس شورای اسلامی 
مطرح بوده و به تصویب نهایی در صحن مجلس رسیده است. و البته در هر نوبت نیز با 
سد شورای نگهبان به منظور دفاع از حقوق مردم مواجه شده، چرا که واجد مغایرت های 
متعددی با قانون اساسی تشخیص داده شده است. اما در مجلس دهم در پی اصلاح 
ایده استانی شدن، ایده تناسبی شدن انتخابات مطرح شد. و اکثریت مجلس عزم 
کردند تا انتخابات مجلس به صورت تناسبی برگزار شود و با تصویب نهایی آن را به شورای 
نگهبان ارسال کردند. که البته این طرح نیز نتوانست تأیید لازم را از شورای نگهبان بگیرد، 
و مغایرت های با قانون اساسی از پیشروی این طرح جلوگیری کرد. در مجلس یازدهم 
نیز تناسبی شدن )در کل کشور و یا در کلان شهرها( از جمله مهمترین پیشنهادهای 

مطرح است.
فارغ از اینکه جزئیات هر کدام از این طرح ها و تفاوت آن ها و نظرات شورای نگهبان 
درباره آن ها چیست، باید به این مسئله توجه کرد که این طرح ها با چه هدف گذاری 
دنبال می شوند و نسبت آن ها با سیاست های کلی انتخابات که بر مبنای تجربیات 
متراکم ۳۵ ساله کشور در زمینه انتخابات )در زمان ابلاغ( و نظرخواهی از مسئولین امر 
و با طی کردن چندباره فرآیندهای تنظیم سیاست های کلی ابلاغ شده است چیست؟ 
و حتی اگر از متن سیاست های کلی عبور کنیم )که امکان پذیر نیست(، این طرح ها چه 
نسبتی با ایده ابلاغی سیاست های کلی دارند؟ چه میزان مشارکت حداکثری، تأمین 
حقوق مردم در انتخابات و … را در نظر گرفته اند؟ افزایش مشارکت آگاهانه و فعالانه مردم 
در انتخابات را هم راستا با ارتقای شایسته گزینی می دانند و یا حضور حداکثری مردم را 

پوپولیسم و ضدکارآمدی تلقی می کنند؟
این منظر از آنجایی اهمیت مضاعف پیدا می کند که در پی تشکیل هیئت نظارت بر 
حسن اجرای سیاست های کلی نظام در سال ۱۳۹۶ و اعلام نظرات این هیئت به شورای 
نگهبان مبنی بر انطباق یا عدم انطباق مصوبات مجلس با سیاست های کلی، در نظر 
نگرفتن سیاست های کلی انتخابات منجر به آن می شود که در نهایت با عدم تأیید مصوبه 
مجلس توسط شورای نگهبان، اندک فرصت باقی مانده مجلس یازدهم نیز از دست برود 

و انتخابات مجلس دوازدهم در پایان سال ۱۴۰۲، با قوانین پر ایراد فعلی برگزار شود.
سیاست های کلی انتخابات از مجلس چه می خواهد؟

در بند اول سیاست های کلی انتخابات حداکثر عدالت انتخاباتی و حداکثر شناخت 
مردم از نامزدها، چارچوبی را برای تعیین حوزه های انتخابیه مجلس شورای اسلامی 
مشخص کرده است که در نتیجه آن حوزه هایی با تعداد کرسی کمتر و حق رأی برابر 
تجویز می شود. در بند دوم سیاست های کلی انتخابات نیز به دومرحله ای بودن انتخابات 
مجلس شورای اسلامی تصریح شده است. لذا تأیید و تثبیت انتخابات با الگوی اکثریتی و 
نه تناسبی مد نظر سیاست های کلی انتخابات است و انتظار می رود که علاوه بر ایرادهای 
پیشین شورای نگهبان بر طرح تناسبی شدن انتخابات مجلس، هیئت عالی نظارت بر 

حسن اجرای سیاست های کلی نظام نیز نسبت به تناسبی شدن اعلام مغایرت کند.
لذا پیگیری و تصویب »تناسبی شدن« انتخابات مجلس شورای اسلامی، حتی در 
حوزه های محدود مانند کلان شهرها، نه تنها ایرادهای اساسی وضعیت موجود را برطرف 
نمی کند، بلکه اساساً بدلیل مغایرت با قانون اساسی و سیاست های کلی انتخابات 

فرصت محدود مجلس یازدهم برای اصلاح را می گیرد.
از طرف دیگر مجلس با اصلاح قانون انتخابات و خصوصاً اصلاح حوزه بندی ها با 
تصویب قواعد و نه اصلاح موردی، تفکیک حوزه های انتخابیه کلان شهرها و توزیع 
عادلانه کرسی های نمایندگی با در نظر گرفتن معیار جمعیت که مورد تاکید بند ۱ 
سیاست های کلی انتخابات است، تحولی که مدنظر سیاست گذار است را می تواند 
رقم بزند. لازم است که مجلس یازدهم با بازگشت به متن سیاست های کلی و اصلاح 
قانون انتخابات مبتنی بر آن، گام هایی استوار به سمت ارتقای کیفیت انتخابات مجلس 

دوازدهم با افزایش مشارکت و شایسته گزینی بردارد.

یک فعال سیاسی گفت: نوع رقابت بین دو جناح داخل در حاکمیت طوری 
بوده که برای جلب افکار عمومی و به ویژه جلب قشر مردم عادی کشور دائما در 
وعده های بزرگ توخالی مسابقه گذاشته اند و این سبب شده مطالبات در تمام 
زمینه ها افزایش یابد به طوری که از نگاه مردم، استانداردهای زندگی متفاوت تر از 
آن چیزی است که حتی در شرایط خیلی عادی بتوان آن مطالبات را تامین کرد. 
احمد زیدآبادی فعال سیاسی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که 
در رفتار شناسی مخالفان و موافقان برجام پیش بینی شما از رفتار طیف های 
مختلف پس از امضای این توافق چیست؟ گفت: در این مورد باید چند مساله را 
تفکیک کرد. برجام نهایتا یک اقدام سیاسی بوده و مسائل سیاسی هم همیشه 
مناقشه برانگیز است. هر جناحی و هر گروهی براساس علایق و سلایق خود 
ممکن است از آن دفاع یا انتقاد کند و اگر بد باشد دوست دارد بگوید طرف مقابلم 
انجام داده و اگر خوب باشد دوست دارد بگوید من انجام داده ام و یک مقداری در 

ذات این پدیده نهفته است.
وی تصریح کرد: کل رفتار سیاسی در ایران آلوده است. همه این اختلافات 
و نزاعات بر سر تأمین یک منفعت عمومی یا منفعت ملی یا مصلحت عمومی 
نیست و همه در صدد اثبات خود، حذف و نفی رقیب هستند. از این جهت 
رفتارهایشان هم به طور فصلی تغییر می کند. یعنی به جای اینکه یک سری 
سلسله سیاست های روشن و مشخص باشد و براساس آن خودشان عمل 
و هم براساس آن معیارها طرف رقیب خود را نقد کنند، در کل به دنبال 
تسویه حساب های دوره ای و فصلی و بدون چارچوب های روشن هستند. 
یعنی اگر در موضوعی که خودشان مخالف بودند، توسط رقیبشان صورت 
بگیرد هیاهو می کنند و اگر در چیزی که خودشان موافق باشند و به دست 
رقیبشان صورت بگیرد در آن صورت هم به همان میزان سر و صدا و نقدهای 

تند می کنند.

این فعال سیاسی گفت: بالاخره این موارد انحطاط سیاسی بوده که در بسیاری 
از کشورهای جهان وجود دارد و در کشور ما هم در نقطه اوج قرار دارد. چون هیچ 
کس براساس برنامه خود دیگری را نقد نمی کند. نگاه می کند طرف مقابل چه 

کرده و او را نقد می کند و این شرایط واقعا فضاحت بار است!
احمد زیدآبادی در پاسخ به این سوال، با توجه به اینکه امضای توافق احیای 
برجام در دسترس است، در زمان دولت آقای روحانی وقتی برجام به امضا رسید، 
برخی از جریانات سیاسی با این قرارداد به مخالفت برخواستند و به نوعی برجام 
حالت جناحی به خود گرفت و از فاز ملی خود دور شد حالا با توجه به اینکه برجام 
در آستانه احیا شدن قرار دارد چه رفتاری مورد نیاز است که این بار رفتار گذشته 
از سوی جناح مقابل تکرار نشود؟ گفت: به نظر من، رفتار سیاسی جناح اصولگرا 
به خصوص طیف تندوری آن، در دوره امضای برجام در زمان آقای روحانی 
غیر اصولی و غیر اخلاقی، هم مغایر منافع کشور بود و حتی درصدد برآمدند تا 
برجام را به نحوی بر هم بزنند. حالا خود اجزای همان جناح می خواهند توافق 
را احیا کنند، بنابراین این وسط طبیعی است طرف  مقابلشان رفتارهای گذشته 
خودشان را به یادشان بیاورند و بگویند چرا آن زمان نسبت به یک پدیده آنطور 

رفتار کرده اید و الان ملایمت نشان می دهید؟
همه درصدد اثبات خود، حذف و نفی رقیب هستند 

وی تصریح کرد: منطق طبیعی این است که باید این رفتار بازشکافته شود. 
اگر این طیف از اصولگرا صادق باشند و بگویند که ما اشتباه می کردیم، تصوری 
از وضعیت نداشتیم یا حتی به صراحت بگویند می خواستیم امضای برجام به 
دست طرف مقابل انجام شود و می خواستیم آن را زمین بزنیم و حالا اشتباه 
کردیم و می خواهیم تجدید نظر کنیم، مشکلی ایجاد نمی کند. قاعدتا طرف ها 
باید با این نوع اذعان ها کنار بیایند. ولی اگر نتوانند توجیه درستی برای این 
انتقاد و بحث  به  رفتارشان داشته باشند، طبیعی است که رقبایشان شروع 

می کنند. اما اقتضای کلی کشور این است که این بحث ها صورت منطقی و 
مدنی تری از جانب دو طرف باشد ولی هیچ کدام رعایت نمی کنند و می گویند 

دیگری شروع کننده است.
زیدآبادی افزود: اگر دو جریان سیاسی چارچوب و برنامه مشخصی را تدوین 
کنند و براساس آن نقد کنند، می تواند وضعیت آرامتری را به وجود آورد اما 
متاسفانه این طور پیش نمی رود اما به هر حال نباید طرف مقابل را در موقعیتی 
به لحاظ روانی قرار داد تا آن چیزی که به نفع کشور است به دلیل فشار روانی به او 
بخواهد انجام نشود. در این زمینه باید خویشتنداری و گذشت برقرار باشد چون 

اصل، انجام کار درست است نه اینکه به دست چه کسی و چرا انجام می شود.
معتقدند  کارشناسان  برخی  که  سوال  این  به  پاسخ  در  زیدآبادی  احمد 
جریان های سیاسی در شکل دهی، افزایش و کاهش سطح توقعات مردم نسبت 
به توافق صورت گرفته نقش به سزایی دارند و باید مراقبت کنند نقش این توافق 
در بهبود وضعیت کنونی بیش از آنچه که در واقعیت هست جلوه داده نشود نظر 
شما در این مورد چیست؟ گفت: جهت دهی افکار عمومی به طور مشخص 
توسط رسانه های سنتی و نو و کسانی که برای آن ها تولید محتوا می کنند اتفاق 
می افتد که آن ها هم عناصر خیلی زیاد و متعددی هستند. در کل نوع رقابت بین 
دو جناح داخل در حاکمیت طوری بوده که برای جلب افکار عمومی و به ویژه 
جلب قشر مردم عادی کشور دائما در وعده های بزرگ توخالی مسابقه گذاشته اند 
و این سبب شده مطالبات در تمام زمینه ها افزایش یابد به طوری که از نگاه مردم، 
استانداردهای زندگی  متفاوت تر از آن چیزی است که حتی در شرایط خیلی 
عادی بتوان آن مطالبات را تامین کرد. بنابراین اینکه چه کسی امکاناتی دارد و 

چه کسی محروم است، همه به شکل یکسان از وضعیت ناراضی هستند.
مسائل و مشکلات اساسی واقعی کشور رها شده است

وی افزود: بنابراین وقتی مسابقه افزایش مطالبات باشد شما هیچ وقت به نقطه 
رضایت نمی رسید. حتی اگر کشور به سطح بالای توسعه هم برسد، این مصیبت 
بزرگی است که آسیب شناسی نشده و کم و بیش در رقابت سیاسی این پدیده 
وجود دارد اما نه حوزه ای که اساسا همه چیز را مختل کند. حالا آن رقابتی که بین 

دو جناح بود، امروز آن رقابت بین مجموعه دولت و نیروهای برانداز شده است.
بیایند می توانند یک شبه  اگر  براندازان فکر می کنند  ادامه داد:  زیدآبادی 
مشکلات را حل کنند و دیگر نیازی نیست زحمتی کشیده شود. این کشور آنقدر 
ثروت دارد که زندگی عالی را برای همه تامین کند. خلاصه گویی همه دست به 
دست هم داده اند که مردم را از واقع بینی، از برآورد امکانات و دیدن محدودیت ها 

دور کنند و حواله به ناکجاآباد می دهند.
وی تصریح کرد: چون بین انتظارات مردم با واقعیت خیلی فاصله ایجاد می شود 
و این فاصله در حال افزایش است، همه احساس نارضایتی، تحت فشار بودن 
از ایران زندگی بهتری وجود دارد، دارند و به خاطر همین  و اینکه در خارج 
موضوعات، جوانان گرایش زیادی برای مهاجرت به کشورهای توسعه یافته دارند 
و تصور می کنند، آنجا بهشت و اینجا جهنمی غیر قابل تحمل است. بخشی از 
این احساسات دلایل موجه و عینی دارد اما بخشی از آن دلیل روانی است و خواه 
یا ناخواه تبلیغات می سازد و دستگاه های حکومتی دستگاه های تبلیغاتی فشلی 
دارند. از طرف دیگر، فشارهای روانی هم روی زندگی بچه ها و جوانان وجود دارد 

که حداقل در تبلیغات بزرگتر نشان داده می شود.
زیدآبادی تصریح کرد: فرصت های شغلی افتضاح بوده و جوانان کاری پیدا 
نمی کنند، وقتی کار پیدا می کنند سطح دستمزدها کمکی به شکل گیری 
زندگی و ساختن آینده نمی کند اما بخشی از آن هم نفرت از خود و جامعه به 
وجود آمده که این مورد باید کنترل شود که هیچ کس توجهی به آن ندارد. یعنی 
ما مسائل و مشکلات اساسی واقعی کشور را رها کرده و همه به قیل و قال های 

روزانه چسبیده اند که برای کسی چون من هم خسته کننده شده است.

احمد زیدآبادی فعال سیاسی :

دو جناح سیاسی با وعده های توخالی مطالبات مردم را افزایش داده اند 

سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه ایران با اشاره به تبلیغات 
سوء و منفی رسانه های غربی به ویژه آمریکایی در رابطه ایران و 
چین، گفت: غرب مخالف گسترش روابط ایران با چین است 
و برای ایجاد خلل در روابط دو کشور از هیچ تلاشی فروگذار 

نمی کند. 
»حمیدرضا آصفی« در سیزدهمین نشست وبیناری مشترک 
سالانه انجمن های دوستی ایران و چین با بیان اینکه روابط میان 
دو کشور ایران و چین در مسیر درست همکاری قرار گرفته است؛ 
گفت: در کشوری که گرایشات متعددی وجود دارد و مردم در 
بیان دیدگاه و نظرات خود آزاد هستند موضوع نگرش انتقادی 
به چین چندان عجیب نیست و این نگاه نه در کل جامعه که 
بخشی از آن وجود دارد. همچنان که قشر وسیعی از مردم نسبت 
به آمریکا و غرب نگاه منفی دارند، در بخش وسیع دیگری از مردم 

ایران هم دیدگاه ها و همکاری نسبت به چین مثبت است.
وی با اشاره به اینکه نباید از نظر دور داشت بخشی از این 
نگرش ریشه در گذشته دارد؛ گفت: سیاست های رژیم پیشین 
هم پیمانی با آمریکا و غرب بود و عملا در بلوک غرب قرار داشت، 
تبلیغات و سیاست ها نیز بر اساس همان دیدگاه تعریف و عمل 
می شد و کشورهایی مانند چین عملا در زمره دوستان ایران قرار 
نمی گرفتند پس از پیروزی انقلاب و با تغییر رویکرد جمهوری 

اسلامی نگاه به چین متفاوت از گذشته شده است، اگر چه تا 
رسیدن به سطح مطلوب فاصله دارد.

سخنگوی اسبق وزارت امورخارجه با بیان اینکه اعزام دانشجو 
در گذشته عملا به آمریکا و اروپا بوده و کشوری مانند چین از این 
گردونه خارج بوده است، گفت: طبیعی است شناخت نخبگان 
از چین کمتر و رویکرد به آن در مقام مقایسه با غرب نازل و بعضا 

غیر دوستانه بوده است.
آصفی با اشاره به تبلیغات سوء و منفی رسانه های غربی به ویژه 
آمریکایی در رابطه ایران و چین، گفت: غرب مخالف گسترش 
روابط ایران با چین است و برای ایجاد خلل در روابط دو کشور 
یاد نبریم که رسانه های  از  از هیچ تلاشی فروگذار نمی کند. 
جهان اکثر اخبار و منابع خود را از چند خبرگزاری بزرگ غرب 
دریافت می کنند. در حالی که رسانه های چین و خبرگزاری 
چین در این میان جایی ندارد. البته بخشی از مردم به دلایل 
مختلف علاقه مند به قطب مقابل هستند و نگاه انتقادی به چین 
و همکاری با آن را تبلیغ می کنند. بمباران خبری و نقش رسانه ها 

در عصر کنونی بسیار تعیین کننده و موثر است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به برخی کم کاری ها در 
معرفی ظرفیت های چین و تبیین منافع اقتصادی میان دو کشور 
اشاره کرد و گفت: بسیاری بر این باورند که روابط اقتصادی ایران 

با چین چندان سودمند نبوده و برخی حتی چین را در روابط 
منتفع اصلی می دانند. این برعهده مسئولین چینی است تا 
در کنار دولتمردان ایران به تبیین وضعیت کنونی و واقعیت امر 
بپردازند و خود را در قبال پروژه های اقتصادی و روابط تجاری 

متعهد و همکار بدانند.
مردم باید نتایج همکاری های اقتصادی با چین را در 

زندگی خود لمس کنند 
وی تصریح کرد: مردم ایران باید نتایج همکاری های اقتصادی 
با چین را در زندگی خود لمس کنند، در حالی که کشورهای 
برای  خود  طرفداران  و  دیپلمات ها  و  رسانه ها  طریق  از  غرب 
چهره سازی از خود در زمینه های فرهنگی سیاسی، اقتصادی 
و انسانی بسیار پرتلاش و موفق ظاهر شده اند. احتمالا چین به 
تبلیغات و اقدامات تبلیغی نداشته باشد ولی باید پذیرفت این 
رویکرد نتایج منفی خود را به همراه دارد که باید در باره چاره 

اندیشی کرد.
آصفی با بیان اینکه سیاست جمهوری اسلامی ایران گسترش 
روابط با چین است و در این راه در تلاش است موانع موجود را 
برطرف کند، گفت: مسئولین و دوستان چینی نیز برای برطرف 
کردن نگاه منفی گرایش ها در ایران لازم است ابتکار عمل داشته 

باشند.

وی در این زمینه پیشنهاد تبادل هیات های رسانه ای میان دو 
کشور را داد و گفت: چین ابتکار عمل را به دست گرفته دعوت 
از گروه خبرنگاران و رسانه ها را برای بازدید از چین در دستور کار 

قرار دهد. 
گسترده  حضور  درباره  امورخارجه  وزارت  اسبق  سخنگوی 
دیپلمات ها و دانشمندان چینی در محافل روشنفکری، دانشگاه 
و رسانه ها را برای تشریح موقعیت چین، برگزاری سمینارهای 
متعدد، مراسم هایی مانند شب شعر، رونمایی از کتاب و مراسم 
مختلف فرهنگی در سطح نخبگان و مخاطبین عام دو کشور را 

ضروری دانست. 
توانایی  از  دائمی  و  اختصاصی  نمایشگاه های  برگزاری  وی 
اقتصادی و صنعتی چین، تقویت بخش توریسم، جهانگردی، 
کننده  فراهم  را  ایرانی  توریست های  به  ویژه  امتیازات  اعطای 

امکان شناخت مردم دو کشور از یکدیگر دانست.
وی از ضرورت اجرایی شدن و تحقق هرچه سریع تر قرارداد 
همکاری های ۲۵ ساله و نشان دادن منافع اقتصادی آن برای 
مردم، سخن گفت و تصریح کرد: به منظور تقویت همکاری ها و 
کاهش نگرش منفی لازم است هر دو کشور در سطوح مختلف 
دولتی و غیردولتی راه های افزایش شناخت متقابل را در دستور 

کار قرار دهند.

حمیدرضا آصفی:

 غرب مخالف گسترش روابط ایران و چین است
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مردمان ، خانواده خداوند هستند ، و 
محبوب ترینِ بندگان خدا نزد خداوند 
، کسی است که به حال خانواده اش ، 

سودمندتر باشد .
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موافقت دادگاه کلن با انتقال پیکر ابتهاج به ایران 
 دختر استاد هوشنگ ابتهاج اعلام کرد: قاضی شعبه رسیدگی کننده دادگاه کلن رای خود را در زمینه انتقال پیکر 
پدرم، امیر هوشنگ ابتهاج به ایران برای خاکسپاری در آرامگاه ابدیش، باغ محتشم رشت صادر کرد. یلدا ابتهاج روزسه 
شنبه در پست اینستاگرامی خود نوشت: هموطنان عزیز دقایقی قبل با خرسندی آگاهی یافتیم که قاضی شعبه 
رسیدگی کننده دادگاه کلن رای خود را در زمینه انتقال پیکر پدرم، امیر هوشنگ ابتهاج به ایران برای خاکسپاری در 
آرامگاه ابدیش، باغ محتشم رشت صادر کرد.دختر ابتهاج در ادامه این پیام آورده است: از همه شما که در این مدت 
با انرژی مثبت خود امیدبخش ما در انجام این مهم بودید قدردانی می کنیم. همچنین مایلم سپاس عمیق خود را از 
وکیل خانواده آقای دکتر بوخهایت و نیز مشورت های دکتر سید شهرام ایرانبومی کارشناس حقوق بین الملل، اعلام 

نمایم. متعاقبا تاریخ و زمان تشییع را اطلاع رسانی خواهم نمود.

»عقیقی « مدیر جدید انجمن هنرهای نمایشی قم شد
 اعضای هیئت مدیره انجمن هنرهای نمایشی قم »مرتضی عقیقی« را به عنوان مدیرعامل جدید این انجمن 
انتخاب کردند.براساس این گزارش، به دنبال استعفای علی فرحناک مدیر عامل پیشین انجمن هنرهای نمایشی 
استان قم که خردادماه سال گذشته عهده دار این مسئولیت شده بود، اعضای هیئت مدیره انجمن هنرهای نمایشی 
قم مرتضی عقیقی دیگر عضو هیئت مدیره را به عنوان مدیره این انجمن انتخاب کردند.مرتضی عقیقی سبقه فعالیت 
۲۰ ساله در عرصه تئاتر دارد و در طی این سال ها توانسته عناوین برتر در حوزه های بازیگری، نویسندگی، کارگردانی 
و طراحی صحنه از جشنواره های مختلف را کسب کند.با کناره گیری زودهنگام علی فرحناک، مسئولیت ۱۰ ماه 

باقی مانده از فعالیت این دوره انجمن هنرهای نمایشی استان قم بر عهده عقیقی گذاشته شد.

انتصاب 1۵ امام جمعه جدید در کشور 
 سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه از انتصاب ۱۵ امام جمعه جدید خبر داد. حجت الاسلام علی نوری 
سخنگوی شورای سیاستگذاری ائمه جمعه در نشست خبری در مورد آخرین انتصابات ائمه جمعه گفت: در دو ماهه 
گذشته در ۲۳ پایگاه استقرار و انتصاب جدید امام جمعه را داشتیم که از این ۲۳ مورد انتصاب امام جمعه در شهرهای 
کشور، در ۱۵ پایگاه شاهد انتصاب جدید بودیم.وی افزود: یعنی ائمه جمعه در ۸ پایگاه جا به جا شدند یا نقل و انتقال 
در داخل شبکه صورت گرفته و ۱۵ نفر از عزیزانی که منصوب شدند جزو ائمه جمعه گزینش شده و آموزش دیده 

هستند که در جایگاه امامت جمعه منصوب شدند.

مهدی تاج از سوی نهاد های قضائی تأیید صلاحیت نشد
نهاد های قضایی و امنیتی صلاحیت میرشاد ماجدی و عزیزالله محمدی را برای حضور در انتخابات تایید کرده اند و 
فعلا خبری از نام مهدی تاج نیست و او نمی تواند روز هشتم شهریور در مجمع حاضر شود. حسن کامرانی فر، دبیرکل 
فدراسیون فوتبال دیشب در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد که نهاد های قضایی فقط دو تن از سه نامزد تایید شده 
از سوی کمیته بدوی انتخابات فدراسیون فوتبال را تایید کرده اند و در انتظار روشن شدن وضعیت نفر سوم هستیم. 
بررسی های ایسنا نشان می دهد نهاد های قضایی و امنیتی که صلاحیت نامزد ها را بررسی می کنند، تاکنون میرشاد 
ماجدی و عزیزالله محمدی را برای حضور در انتخابات این فدراسیون که هشتم شهریور برگزار می شود تایید کرده اند 

و فعلا وضعیت مهدی تاج روشن نیست. 

شناسایی و انهدام ۳ باند جعل مدارک دانشگاه آزاد
رییس مرکز حراست دانشگاه آزاد اسلامی از شناسایی و انهدام سه باند جعل مدارک این دانشگاه در یک سال 
گذشته توسط این مرکز و با تلاش و پیگیری مراجع امنیتی، انتظامی و دستورمقامات قضایی خبر داد. محمدجواد 
فرهنگ با تأکید بر اینکه هدف عمده تبلیغاتی که در شبکه های مجازی صورت می گیرد، کلاهبرداری از افراد است، 
گفت: این افراد سایت هایی را مثل سایت دانشگاه آزاد اسلامی طراحی کردند که حتی شماره دانشجویی هم به 
دانشجویان می دهد، اما باید توجه داشته باشید که آدرس آن با سایت اصلی دانشگاه آزاد اسلامی متفاوت است.وی 
خاطرنشان کرد: از طریق پلیس فتا و پلیس آگاهی، برخی از سایت ها را مسدود کردیم، اما آدرس و هاست برخی از 

این سایت ها و شبکه های مجرمانه در خارج از کشور است.

ایران جزو 6 کشور برتر دنیا در مهار کرونا است
وزیر بهداشت، بر اهمیت جایگاه جامعه پزشکی کشور تاکید کرد و گفت: ایران جزو ۶ کشور برتر دنیا در مهار کرونا 
است.کنیم. ین اللهی گفت: از آذر ۱۴۰۰ تا امروز فقط ۱۱ هزار فوتی کرونا داشتیم که ناشی از سرعت واکسیناسیون 
بود.وی افزود: ایران جزو ۶ کشور برتر دنیا در مهار کرونا بوده است و در حال حاضر ۵۰ میلیون دوز واکسن ذخیره 

داریم و این آمادگی را داریم که واکسن های ایرانی را صادر کنیم.

یک انصرافی دیگر از ریاست کمیته ملی المپیک
در حالی که در چند روز آینده انتخابات کمیته ملی المپیک برگزار می شود، کیکاووس سعیدی سرپرست دبیرکلی 
کمیته ملی المپیک از حضور در انتخابات انصراف داد. کناره گیری وی از پست ریاست است. پیش از این آرش 

میراسماعیلی و هاشم اسکندری هم از انتخابات کناره گیری کردند.

1۰ زورخانه در تهران به قهوه خانه تبدیل شدند 
مهرعلی باران چشمه رییس فدراسیون ورزش های زورخانه ای با بیان اینکه فقط در تهران۱۰ زورخانه بسته شده 
و به قهوه خانه و رستوران سنتی تبدیل شده اند، گفت: فرهنگ پهلوانی واقعا کمرنگ شده و باید حمایت همه جانبه 

صورت گیرد.

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد::

محموله زغال قاچاق به مقصد نرسید
 معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم از توقیف محموله زغال قاچاق در جاده قدیم قم - تهران خبر 
داد.  سرهنگ ولی ترابی گفت: مأموران یگان تکاوری ۱۲۲ فرماندهی انتظامی استان قم در راستای اجرای 
تور های ایست و بازرسی در جاده قدیم قم-تهران  یک دستگاه کامیونت باری را به ظن حمل بار قاچاق متوقف 
کردند. او افزود: در بررسی اولیه مشخص شد خودروی کامیونت حامل کالای قاچاق بوده بنابراین یک نفر در این 
رابطه دستگیر و خودرو توقیف شد. معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم گفت: سرانجام طی بازرسی از 
خودروی مذکور ۳ تن و ۷۰۰ کیلوگرم زغال پسته قاچاق کشف شد. سرهنگ ترابی اضافه کرد: در نهایت متهم به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.
توقیف ۲ دستگاه خودرو حامل قاچاق 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان درادامه  از کشف ۲ محموله قاچاق در پی توقیف ۲ دستگاه خودرو 
کامیون و وانت نیسان در محور مواصلاتی "قم-تهران" خبر داد   سرهنگ ولی ترابی اظهارداشت: در راستاي 
تشدید اقدامات مقابله اي با پدیده شوم قاچاق، مأموران یگان تکاوری ۱۲۲ فرماندهی انتظامی استان قم در 
محور "قم – تهران" ۲ دستگاه خودرو شامل کامیون و وانت نیسان را به ظن حمل قاچاق توقیف کردند..وی افزود: 
در ادامه طی بازرسی از کامیون ۹تن چوب و وانت نیسان ۴۶راس دام زنده فاقد مجوز و قاچاق کشف شد. معاون 
عملیات فرماندهی انتظامی استان قم ادامه داد: در نهایت ۲ نفر متهم دستگیر و به همراه پرونده های تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی به مرجع قضائی استان معرفی شدند.
 

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف احتکار حدود ۱5 تن شکر 
فرمانده انتظامی استان از کشف احتکار حدود ۱۵ تن شکر سفید در قم خبر داد .

سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار اقلام اساسی )شکر( در 
انباری واقع در بلوار حاج خداکرم، تیم بازرسی اداره نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت عمومی استان قم به 

همراه نماینده سازمان جهاد کشاورزی با هماهنگی مقام قضائی استان به محل مذکور اعزام شدند.
وی افزود: در ادامه طی بازرسی از محل، ۱۴ هزار و ۸۰۰ کیلوگرم شکر سفید کشف و انبار موصوف پلمب شد.
فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد: شهروندان در صورت اطلاع از احتکار کالا توسط افراد سودجو، از طریق 
تلفن ۱۱۰ به مرکز فوریت های پلیسی استان اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیري و برخورد قانوني با 

متخلفان اقدام شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم خبر داد؛

۹5 بیمار مشکوک به کرونا در قم بستری هستند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: طی شبانه روز گذشته فوتی ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع 

تعداد ۹۵ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و حال ۲۷ بیمار نیز وخیم است.
مهدی مصری در گفتگویی در مورد آخرین وضعیت بیماری کرونا در استان قم اظهار داشت: در ۲۴ ساعت 
منتهی به یکم شهریور تعداد ۴۰ بیمار با علائم کرونا مثبت در قم پذیرش سرپایی شدند. وی با بیان اینکه در 
این مدت ۶۷ بیمار جدید با علائم قطعی بیماری کرونا بستری شدند، عنوان کرد: طی شبانه روز گذشته فوتی 
ناشی از کرونا نداشتیم و در مجموع تعداد ۹۵ بیمار مشکوک به کرونا بستری هستند و حال ۲۷ بیمار نیز وخیم 
است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه از تعداد ۱۱۰ تست انجام گرفته نتیجه ۲۹ تست مثبت اعلام 
شده است، افزود: تاکنون تعداد یک میلیون و ۹۲۳ هزار و ۲۶۸ دُز واکسن کرونا در استان قم تزریق شده است.

 

عملکرد نانوایان قم زیر رصد گشت های نظارتی 
نظارت بر عملکرد نانوایان استان قم با گشت مشترک بازرسی در حال اجراست. 

براساس این گزارش ،با توجه به تداوم اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها و اصلاح نظام پرداخت یارانه ها، 
گشت های مشترک تعزیرات قم در سطح استان با حضور نمایندگان تعزیرات ، سازمان صنعت، معدن و تجارت 
و اداره کل غله جهت بازرسی از نانوایی هایی که گزارش آن ها به سامانه ۱۳۵ تعزیرات حکومتی و ۱۲۴ سازمان 

صمت اعلام شده ،در حال اجرا است.

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم  خبرداد:

شناسایی فرصت های سرمایه گذاری
 تا سقف ۷ هزار میلیارد تومان 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم گفت: چشم انداز 
سرمایه گذاری در شهرداری قم بر اساس افق ۱۴۰۴ و ۱۴۱۴ در حال پیگیری بوده و 
آسیب های سرمایه گذاری گذشته احصا و فرصت های سرمایه گذاری در سقف ۷ هزار 

میلیارد تومان تدوین شده است.
علی رمضانی با اشاره به تدوین سند راهبردی سرمایه گذاری شهرداری قم اظهار 
داشت: شهرداری قم هم اکنون در قالب دو افق ۱۴۰۴ و ۱۴۱۴ اهداف و برنامه های 

کلان سرمایه گذاری را دنبال می کند.
وی ادامه داد: چشم انداز سرمایه گذاری در شهرداری قم بر اساس افق ۱۴۰۴ و 
۱۴۱۴ در حال پیگیری بوده و آسیب های سرمایه گذاری گذشته احصا و فرصت های 

سرمایه گذاری در سقف ۷ هزار میلیارد تومان تدوین شده است.
کرد:  ابراز  قم  شهرداری  مردمی  مشارکت های  و  سرمایه گذاری  سازمان  رئیس 
چشم انداز کلان سرمایه گذاری شهرداری قم فقط در حوزه عمرانی نیست و ابعاد 
مختلف هوشمند سازی، نیروگاه های خورشیدی و غیره را دربر می گیرد؛ شرح خدمات 
سرمایه گذاری در شهرداری قم نهایی شده و بسته های تشویقی نیز در این زمینه در 
نظر گرفته شده و تلاش می شود در سال ۱۴۰۲ امر سرمایه گذاری روند مطلوبی به 
خود بگیرد. وی با اشاره به ضمانت اجرایی سند راهبردی سرمایه گذاری شهرداری قم، 
یادآور شد: شهرداری و شورای اسلامی شهر هر دو بر اجرای قدرتمند سند راهبردی 
سرمایه گذاری تأکید دارند و هیچ محدودیت و مانعی احساس نمی شود و بودجه های 

سالانه شهرداری بر اساس این اسناد راهبردی تدوین خواهد شد.
رمضانی وابستگی شدید سرمایه گذاری به شاخص های اقتصادی کشور را موردتوجه 
و  تملک  سرمایه گذاری،  حوزه  در  اساسی  چالش های  از  یکی  گفت:  و  داد  قرار 
آماده سازی عرصه های موردنیاز است و آماده سازی به موقع عرصه و اراضی پیش شرط 

رونق سرمایه گذاری در قم است.
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری قم گفت: درمجموع 
شرایط اقتصادی و اجتماعی حاکم بر کشور در کنار تسهیل و سهولت اداری و حقوقی 
در قالب اصلاح فرآیندها دو عامل مهم و اساسی برای توسعه سرمایه گذاری در قم 
است. وی بسترهای مستعد سرمایه گذاری در قم را مورداشاره قرارداد و گفت: بلوار 
پیامبر اعظم)ص(، فاز ۵ عمار یاسر و میدان مطهری سه جبهه مهم سرمایه گذاری 
ورود  آماده سازی عرصه پیش نیاز  و  باقی مانده  به موقع پلاک های  تملک  است که 

سرمایه گذاران است.
جهت  آماده  بسترهای  از  یکی  خورشیدی  نیروگاه های  اینکه  بابیان  رمضانی 
سرمایه گذاری است، ادامه داد: بسیاری از بوستان ها و عرصه های در اختیار شهرداری 
زمینه سرمایه گذاری پنل های خورشیدی را دارند که نوسانات ارزی توجیه اقتصادی 

این قبیل سرمایه گذاری ها را با مشکل روبه رو می کند.
 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خبرداد:

اجرای ۱۰ پروژه شاخص با الحاق 
اراضی ۳2 و ۴۸ هکتاری

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم از واگذاری اراضی ۳۲ و ۴۸ هکتاری 
پردیسان برای پشتیبانی از طرح های هسته مرکزی شهر قم خبر داد.

ابراهیم معتمدی در نشست خبری گرامیداشت هفته دولت که در سالن کرامت 
استانداری قم برگزار شد، با بیان اینکه در مصوبات سفر حدود ۲ هزار میلیارد تومان 
اعتبار نقدی به قم تخصیص یافته است اظهار داشت: اراضی ۴۸ هکتاری و ۳۲ 

هکتاری که به قم الحاق شد در راستای تملکات در پروژه ها تأثیرگذار هستند.
طی  متأسفانه  کرد:  خاطرنشان  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
دهه های اخیر اتفاق خاصی در مرکزیت شهر رقم نخورده است، چراکه این پروژه ها 

نیازمند تملک بوده و هزینه بر است.
وی با اشاره به اینکه در محدوده اطراف حرم ۱۰ پروژه را خواهیم داشت، تصریح 
کرد: این پروژه ها می توانند مرکزیت شهر را متحول کنند که در این راستا پروژه دروازه 

ری نیز که یکی از پروژه های چندین ساله استان است انجام خواهد شد.
معتمدی اضافه کرد: تملک ۷۰ پلاک مغازه های مجاور حرم مطهر ، ساماندهی 
قبرستان نو، قبرستان شیخان، پارکینگ و صحن شرقی، فاز ۵ عماریاسر، دروازه ری، 

چهل اختران و… ازجمله این پروژه ها هستند.
وی از چندین پروژه نیمه کاره در شهر یاد کرد و گفت: پروژه شهید کاظمی، سامان 
سازان، پارکینگ شرقی، بافت تاریخی و … نیز ازجمله مهم ترین پروژه های نیمه کاره 
هستند. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قمی با بیان اینکه تعیین تکلیف 
پارکینگ شرقی حرم در کمیسیون ماده ۵ انجام شده است، عنوان کرد: این پروژه به 

یک طرح مشخص رسیده و اکنون به دنبال جذب سرمایه گذار است.
 

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم:

باغ صادقی تبدیل به بوستان
 بانوان می شود

عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: شورای شهر قم تلاش می کند پس 
از تملک کامل باغ صادقی در محدوده منطقه دو شهرداری، آن را تبدیل به نخستین 

بوستان بانوان منطقه کند.
نرجس نیازمند درحاشیه جلسه رسمی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اهمیت 
توسعه بوستان های تخصصی بانوان در شهر قم اظهار داشت: منطقه دو قم از مناطق 
فاقد بوستان بانوان است و امید می رود هرچه زودتر با تملک باغ صادقی در این 

محدوده شاهد آغاز عملیات اجرایی جهت تبدیل آن به بوستان ویژه بانوان باشیم.
وی با بیان اینکه مساحت این باغ حدود ۸ هزار و هفتصد مترمربع است، یادآور شد: 
شورای شهر قم در بودجه سال جاری برای تبدیل آن به بوستان بانوان ۲۲ میلیارد تومان 

در نظر گرفته است.
عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم همچنین با انتقاد از متراژ و مساحت کم 
اغلب بوستان های موضوعی قم، تصریح کرد: اگر مساحت و زیرساخت های بوستان 
بانوان به میزان مورد نیاز نباشد امکان تحقق اهداف احداث این بوستان های موضوعی 

در ایجاد فضای نشاط، تحرک و ورزش بانوان دشوار می شود.
وی با اشاره به اخذ مجوز ردیف اعتباری با موضوع ادامه تملک بلوار جمهوری 
اسلامی در جلسه رسمی شورای شهر، تصریح کرد: پروژه بلوار جمهوری بسیار طولانی 
شده و مشکلات زیادی برای شهروندان حاشیه بلوار جمهوری و نیروگاه به وجود آورده 
است. نیازمند با بیان اینکه این پروژه به سمت فرسایشی شدن پیش می رود، اظهار 
داشت: ۴۵ میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز جهت تملک پلاک های باقی مانده این محور 

باید هر چه سریع تر تأمین و برای تملک پلاک ها هزینه گردد.
 

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم خبرداد:

شناسایی شهید “ذوالفقاری” به عنوان 
تنها شهید پاکبان دفاع مقدس

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بابیان اینکه آیین روز قشر در قم با 
غبارروبی از مزار شهید ذوالفقاری به عنوان تنها شهید پاکبان دوران دفاع مقدس آغاز 
می شود، گفت: وی ۲۴ دی ماه سال ۵۹ به فیض شهادت نائل آمد و در گلزار شیخان 

به خاک سپرده شدند.
مهدی کلانترزاده روزسه شنبه در نشست خبری تشریح برنامه های سازمان بسیج 
کارمندان استان قم در هفته دولت که در سالن جلسات شهرداری قم برگزار شد 
اظهار داشت: برنامه های امسال بسیج کارمندان استان قم در قالب طرح »جهادگران 

خدمت« اجرا می شود.
وی اضافه کرد: به همین مناسب کمیته های شش گانه رسانه و فضای مجازی، 
فرهنگی و اجتماعی، فضاسازی و تبلیغات، اردویی و جهادی، همایش و مراسمات 
و پشتیبانی با مسئولیت دستگاه های مختلف اجرایی و خدمات رسان تشکیل شده 

است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بابیان اینکه آیین روز قشر در قم 
با غبارروبی از مزار شهید حسین ذوالفقاری به عنوان تنها شهید پاکبان دوران دفاع 
مقدس آغاز می شود، گفت: وی ۲۴ دی ماه سال ۵۹ به فیض شهادت نائل آمد و در 

گلزار شیخان به خاک سپرده شدند.
وی با تأکید بر اینکه همچنین طی این روز از سند هویتی شهید ذوالفقاری رونمایی 
و از برادر این شهید گران قدر نیز قدردانی به عمل خواهد آمد، گفت: شهید حسین 
ذوالفقاری تنها شهید پاکبان دفاع مقدس به عنوان بسیجی راهی جبهه ها شد و 

سرانجام به خیل شهدای والامقام انقلاب اسلامی پیوست.

دولت  هفته  به مناسبت  گفت:  قم  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  رییس 
سال جاری، طی آیینی ۳۷ طرح کشاورزی در بخش های مختلف با حضور مسئولان 

ملی و استانی در قم به بهره برداری خواهد رسید. 
محمد رضا حاجی رضا روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهارداشت : این 
طرح ها با سرمایه گذاری بیش از یکهزار و ۹۴۳ میلیارد ریال و ایجاد اشتغال مستقیم 
برای ۲۱۳ نفر افتتاح خواهد شد. وی افزود: بیشتر این طرح ها در حوزه آب و خاک 
و امور فنی مهندسی است که نشان از اهتمام مدیران سازمان جهاد کشاورزی قم 
برای مدیریت این بخش مهم اقتصادی استان دارد. وی ادامه داد: همچنین در 
همین رابطه طرح های متنوعی در حوزه معاونت بهبود تولیدات دامی، معاونت 
بهبود تولیدات گیاهی، شیلات و امور آبزیان، صنایع تبدیلی و غذایی و همچنین 

امور عشایری به بهره برداری می رسد.

از تجربه  انتقال دانش و استفاده  با  حاجی رضا در ادامه سخنان خود گفت: 
موفقیت آمیز بهره برداران نمونه بخش کشاورزی قم، به دنبال افزایش سطح کمی 
و کیفی محصولات غذایی تولید شده در استان هستیم. وی تاکید کرد: براساس 
سیاست های دولت سیزدهم در بخش کشاورزی، تامین امنیت غذایی پایدار رویکرد 
اصلی فعالیت های سازمان جهاد کشاورزی قم است و ما در این رابطه با همراهی 
از همه ظرفیت های دولتی و سرمایه گذاری بخش خصوصی  مسئولان استان 
استفاده خواهیم کرد. گفتنی است در حاشیه گفت وگوی رییس سازمان جهاد 
کشاورزی قم با خبرنگاران که در قالب تور رسانه ای بازدید از ظرفیت های کشاورزی 
استان در بخش خلجستان انجام شد، اصحاب رسانه از نزدیک در جریان تنوع 
فعالیت های بهره برداران بخش کشاورزی قم به خصوص در حوزه تولید محصولات 

باغی و گلخانه ای، قرار گرفتند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

۳۷ طرح کشاورزی به مناسبت هفته دولت افتتاح می شود

مدیر کل سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت : چالش جدی در تسهیلات 
بانکی، نسبت پایین ارائه تسهیلات نسبت به سپرده های است.

حسن نادری  روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه با انتقاد از ارائه تسهیلات 
بانکی نسبت به سپرده های بانکی در استان  اظهارداشت: سپرده مردم قم در بانک های 

این استان در سال ۱۴۰۰ مبلغ ۵۷ هزار میلیارد تومان بوده است.
وی نرخ ارائه تسهیلات در سال ۱۴۰۰ را ۵۹ درصد )۳۳ هزار میلیارد تومان( دانست 
و افزود: این در حالی است که میانگین ارائه تسهیلات بانک های کشوردر این سال ۷۵ 

درصد بوده است.
میانگین رشد اقتصادی قم برای سالجاری ۷.۸ درصد در نظر گرفته شد

از سخنان خود گفت:  دیگری  قم دربخش  ریزی  برنامه  و  مدیریت  رئیس سازمان 
میانگین رشد اقتصادی استان برای سال ۱۴۰۱ رقمی بالغ بر ۷.۸ درصد در نظر گرفته 

شده که در بخش های کشاورزی، معدن، صنعت و خدمات است. 
نادری با اشاره به اعتبارات هزینه ای برای ۲۳ دستگاه استان در سال ۱۴۰۰ اظهار 
داشت: این اعتبارات بالغ بر ۳۱۹ میلیارد تومان بود و در سال ۱۴۰۱ به ۳۹۱ میلیارد 

تومان رسید.
افزود: اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای استان که برای طرح ها در سال  وی 
۱۴۰۰ در نظر گرفته شده بود ۴۴۱ میلیارد تومان با ۷۵ درصد تخصیص بود و این اعتبار 

در سال جاری ۶۱۳ میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
نادری با اشاره به اینکه در سفر دیماه ۱۴۰۰ ریاست جمهوری به استان قم ۱۴۷ مصوبه 
برای ۲۶ وزارتخانه و دستگاه اجرایی داشته است، گفت: این سفر ۱۴ مصوبه تسهیلاتی 

و سرمایه گذاری و ۸۱ مصوبه اعتباری با اعتبار ۲ هزار و ۱۵ میلیارد تومان داشته است.
آخرین نرخ تورم قم ۳۸.۵ درصد است

وی گفت: تورم سالانه کل استان تا تیرماه امسال ۳۸.۵ درصد و در کشور ۴۰.۵ درصد 
بوده است.

وی ادامه داد: نرخ بیکاری فصل بهار در قم ۹.۴ درصد و میانگین کشوری آن ۹.۲ 
درصد بوده است و استان در این زمینه در رتبه بیستم کشور قرار دارد.

آبرسانی به 7۴ روستا در استان قم با اعتبار ۱6۴ میلیارد تومانی 
نادری بیان کرد: طی مطالعاتی که در سال ۱۴۰۰  انجام شد وضعیت پروژه های مهم 
استان مورد بررسی قرار گرفت و فاضلاب مسکن مهر در پردیسان یکی از آنها بود که 
نیازمند اجرای ۲۱ کیلومتر خط انتقال، ۱۰۳ کیلومتر شبکه فرعی و اجرای تصفیه خانه 

به ظرفیت ۵۵ هزار مترمکعب در شبانه روز بود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم ادامه داد: این طرح از اعتبارات ملی یکهزار و 
۱۵۰ میلیارد تومان اعتبار دریافت کرده و همراه با اعتبارات استانی درحال انجام است. 
وی تامین آب آشامیدنی پایدار روستایی را از دیگر طرح های مهم در دست اجرا در قم 
ذکر کرد و افزود: در قالب مجتمع آبرسانی تاکنون ۷۴ روستا با اعتبار ۱۶۴ میلیارد تومان 

از محل اعتبارات ملی و استانی آبرسانی شده اند.
نادری احداث راه اصلی محور قم به کهک را دیگر طرح مهم استان قم ذکر کرد که به 

طول ۲۸ کیلومتر احداث می شود.
وی دراین رابطه افزود: اعتبار تخصیص یافته به این طرح تاکنون ۵۴ میلیارد تومان بوده 
و طرح جزو مصوبات سفر رییس جمهور است و پیش بینی می شود در سال ۱۴۰۲ به 

بهره برداری برسد.
با  آموزشی  سال ۱۴۰۰، ۲۰ واحد  در  آموزشی  فضاهای  ایجاد  در  کرد:  عنوان  وی 

۱۱۰ کلاس درس و زیربنای ۲۲۸۰۰ مترمربع با اعتبار ۱۸۲ میلیارد تومان به بهره برداری 
رسید.

سفر رئیس جمهور دو هزار میلیارد تومان برای قم آورده داشته است 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: بعد از سفر هیئت دولت به 
قم ۱۴۷ مصوبه برای ۲۶ وزارتخانه تصویب شد که این ۱۴۷ مصوبه شامل ۱۴ مصوبه 
تسهیلاتی و سرمایه گذاری، ۸۱ مصوبه اعتباری و ۵۴ مصوبه مجوزی بود و ۲ هزار میلیارد 

تومان برای آن ها اعتبار درنظر گرفته شد. 
وی ادامه داد: این سفر اعتبار تسهیلاتی از سوی بانک مرکزی بالغ بر ۱۳ هزار و ۲۳۱ 
میلیارد تومان و اعتبارات سرمایه گذاری ستاد اجرایی فرمان امام)ره( با اعتبار ۱۶۰ میلیارد 

تومان را نیز دارد.
نادری تاکید کرد: برای توزیع اعتبار، جمعیت استان قم طبق پیش بینی مرکز آمار ایران 

در ۱۴۰۱ یک میلیون و ۴۱۷ هزار نفر تخمین زده شده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم تصریح کرد: در سال جاری ۴۱۸ پروژه 
عمرانی با اعتباری بالغ بر ۶۱۳ میلیارد تومان به تصویب رسیده است که شاخص ترین 
آنها در مرحله اول فاضلاب مسکن مهر شهرک پردیسان با ۲۱ کیلومتر خط انتقال، ۱۰۳ 
کیلومتر شبکه فرعی و اجرای تصفیه خانه با ظرفیت ۵۵ هزار متر مکعب است، این پروژه 
با اعتباری حدود هزار و ۱۵۰ میلیارد تومان عملیاتی خواهد شد که بودجه تخصیص داده 

شده از محل اعتبارات ملی و منابع بخش خصوصی هزینه شده است.
نقش های نظارتی و آموزشی سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

نادری در ادامه سخنانش برنامه ریزی و هماهنگی امور اقتصادی استان را یکی از نقش 
های نظارتی سازمان مدیریت و برنامه ریزی ذکر کرد و افزود: مدیریت و راهبری بودجه را 

نیز با نقشی نظارتی بر عهده داریم.
برنامه ریزی و هماهنگی و مدیریت بودجه که اعتباراتی در قالب هزینه و تملک به استان 
ابلاغ می شود نیز دیگر وظیفه مهمی بود که از سوی رئیس مدیریت و برنامه ریزی استان 

قم برای این این سازمان ذکر شد.
وی افزود: هم چنین برنامه ریزی و هماهنگی امور اقتصادی از جمله ماموریت های 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم است.
نادری گفت: برنامه ریزی و هماهنگی امور پژوهش های استان و آموزش کارکنان دولت 
در قالب آموزش کوتاه مدت حین آموزش بر اساس نیاز سنجی دستگاه های اجرایی نیز از 

دیگر وظایف سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم است.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم مطرح کرد:

کم کاری بانک های قم در پرداخت تسهیلات 

فساد، فولاد را آب کرد! 

طرح: محمدعلی رجبی

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( 
گفت: آثار فریضه مهم و ارزشمند امر به معروف و نهی 

از منکر باید در جامعه دیده شود.
آیت الله سید محمد سعیدی امروز در دیدار دبیر 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور، با بیان اینکه 
همه اقدامات و فعالیت های این ستاد باید با هدف 
اگر  افزود:  دیگر  چیز  نه  باشد  الهی  رضایت  جلب 
رضایت خداوند در نظر گرفته شود، آن وقت آثار آن را 

در جامعه به خوبی خواهیم دید.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( 
به نقش رسانه ها بویژه رسانه ملی در تبیین اهمیت و 

جایگاه این فریضه در جامعه اشاره و تصریح کرد: بهتر 
است در رسانه ملی بیشتر به امر به معروف و نهی از 
موضوع  این  مخصوص  برنامه های  و  پرداخته  منکر 

تولید شود.
آیت الله عباس کعبی عضو مجلس خبرگان رهبری 
راه تحقق سیاست های  این دیدار گفت: در  در  هم 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر باید از توان و ظرفیت 
اتاق های اندیشه  دولت ارزشی و انقلابی استفاده و 
ورزی و هسته های فکری هوشمند برای پاسخگویی به 
شبهات و تبلیغات غلط دشمنان در جامعه ایجاد شود.

برای رشد  مناسب  ایجاد فضای  کرد:  تصریح  وی 

و  نیازمند همت، تلاش  فضائل اخلاقی در جامعه، 
و  پرورش  و  آموزش  عالی،  آموزش  مراکز  همفکری 
حوزه های علمیه است. دبیر ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر همچنین با آیت الله حسینی بوشهری رئیس 

جامعه مدرسیه حوزه علمیه قم دیدار کرد.
به  امر  ستاد  دبیر  گلپایگانی  هاشمی  صالح  سید 
معروف و نهی از منکر کشور هم در ابتدای این دیدار ها 
با ارائه گزارشی از آخرین اقدامات و فعالیت های ستاد 
در موضوعات مختلف ازجمله عفاف و حجاب گفت: 
احیای فریضه امر به معروف و نهی از منکر اولویت این 

ستاد است.

آیت الله سعیدی:

آثار امر به معروف و نهی از منکر باید درجامعه دیده شود 

قم  استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  مدیرکل 
مسکونی  واحد  اُمین  و ۳۷۰  هزار  افتتاح ۹  گفت: 
احداثی روستایی با استفاده از تسهیلات طرح ویژه 
روستای  در  روستایی  مسکن  نوسازی  و  بهسازی 

خورآباد کهک انجام می شود. 
اظهار  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  بلدی  داریوش 
داشت: افتتاح ۹ هزار و ۳۷۰ امین واحد مسکونی 

احداثی روستایی با استفاده از تسهیلات طرح ویژه 
روستای  در  روستایی  مسکن  نوسازی  و  بهسازی 

خورآباد کهک انجام می شود.
وی افزود: برای این پروژه اعتبار هزار میلیارد ریال 
تسهیلات ویژه نوسازی و ۳۰۰ میلیون ریال تسهیلات 
میلیون   ۲۵۰ به علاوه  محرومین  مسکن  بلاعوض 
ریال تسهیلات قرض الحسنه بانک مهر ایران در نظر 

گرفته شده که در هفته دولت انجام خواهد شد.
از سال ۸۴ تاکنون حدود ۱۰ هزار  گفتنی است، 
و  بهسازی  ویژه  طرح  تسهیلات  از  روستایی  خانوار 

مقاوم سازی روستایی استفاده کرده اند.
با توجه به وجود گسل های فراوان در استان برای 
احتمالی،  زلزله  از  ناشی  آسیب های  از  جلوگیری 

مقاوم سازی خانه های روستایی امری ضروری است.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

افتتاح ۹ هزار و ۳۷۰ واحد مسکونی روستایی


